
 دست انداز ۶ ماهه
 صدور مجوز

صدور پروانه ساختمانی یکی از مراحل 
کلیدی ساخت وساز است که بر توسعه 

شهری و تأمین مسکن تأثیر مستقیم دارد...

به همان میزان که در سال های 1402 و 1403 
صنعت کشور رشد تورم را تجربه کرد؛ اما از 

فروردین و اردیبهشت سال 1404...

 شیب نزولی تورم صنعت 
در بهار ۱۴۰۴

صفحه3 صفحه2

 رشد ۵۲ درصدی در
آمدهای مالیاتی

 سازمان امور مالیاتی کشور با ارائه تسهیلات 
گســترده به مودیان، هوشمندسازی نظام 

مالیاتی، و افزایش سهم مالیات...
صفحه3

سکوهایبرخططلادرانتظاررفعمحدودیتها

سکوهایبرخططلادرانتظاررفعمحدودیتها
   کریم حسن پور  -  سکوهای برخط طلا این روزها در انتظار رفع محدودیت های ایجاد شده در درگاههای پرداخت خود هستند؛ محدودیتی که ناگزیر از شرایط جنگی اعمال شد اما طولانی شدن آن سبب نارضایتی کسب و کارها و 

کاربران شده است.

 فروشندگان قانونی طلا در فضای مجازی مجوز خود را از طریق 
اتحادیه های کسب و کارهای مجازی، اتحادیه طلافروشان و سایت 
نماد اعتماد الکترونیکی)اینماد( کسب می کنند و مشمول قوانین 
صنفی هستند؛ یعنی مرکز توسعه تجارت الکترونیکی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از طریق ســامانه اینماد »اعتماد الکترونیکی یا ای 
نماد«، نماد اعتماد الکترونیکی را به صاحبان فروشگاه های اینترنتی 

برای جذب اعتماد مشتریان خود اعطا می کنند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت هشتم مرداد سال گذشته بود که 
از طرح سندباکس خود با عنوان نخستین سکوی هوشمند معاملات 
فلزات گرانبها رونمایی کرد. این سامانه با همکاری مرکز توسعه تجارت 
الکترونیک و بانک مرکزی و برای جلوگیری از خالی فروشی فلزات 
گرانبها در فضای مجازی و اعمال نظارت های ثانویه و بیشتر در این 
بازار ایجاد شد.سامانه هوشمند معاملات و انبارداری فلزات گرانبها زیر 
نظر ناظر دولتی از سوی وزارت صمت و بانک مرکزی فعالیت خود 
را شروع کرد، این سامانه، تحت نظارت دستگاه های ذی ربط قرار 
گرفت و برای امنیت از سرمایه های خرد مردم مقرر شد تا سرمایه 
خریداران در انبار هوشمند طلا و در بانک کارگشایی )بانک ملی( به 
امانت نگهداری و امکان دسترسی به طلا در هر زمان را فراهم شود.

قیمت ها در سامانه هوشمند معاملات و انبارداری فلزات گرانبها با 
شفافیت و به طور لحظه ای با بازارهای اصلی ایران هماهنگ می شود 
تا خریداران با اطمینان طلا را به قیمت روز و عادلانه خریداری کنند.

امســال نیز سامانه نظارتی برخط ســکوهای طلا نیز از سوی 
اتحادیه کســب و کارهای مجازی رونمایی شد، این سامانه با هدف 
افزایش شفافیت و اعتماد عمومی در بازار برخط طلا، پایش لحظه ای 
تراکنش ها، فرآیند تأمین و تحویل طلا، و همچنین مقابله با تخلفاتی 

مانند خالی فروشی، پول شویی و فرار مالیاتی ایجاد شد.
از طریق این سامانه نهادهای حاکمیتی نیز به داده های دقیق و 
برخط بازار دسترسی خواهند داشت و از این طریق می توانند کنترلی 
مؤثرتر بر بازار اعمال نمایند. همچنین، سکوهای فعال در این حوزه 
با رعایت چارچوب های قانونی و شفاف سازی عملکرد خود، می توانند 
اعتباری بیشتر نزد مشتریان و نهادهای رسمی کسب کنند. تمامی 
فرآیندهای توسعه، پیاده سازی، کنترل امنیت، احراز هویت و برقراری 
ارتباط این سامانه با نهادهای ناظر، تحت مسئولیت مستقیم اتحادیه 
کشوری کسب وکارهای مجازی انجام شده است هرچند بهره برداری 

رسمی از این سامانه قرار بود اوایل تابستان ۱۴۰۴ آغاز شود.
 

 صدور پیش نویس معاملات برخط طلا از سوی وزارت 
صمت

بهمن ماه سال گذشته هیات مقررات زدایی، در راستای جلوگیری 

از خالی فروشــی و کلاهبرداری و ساماندهی سکوهای برخط طلا 
تصمیم به توقف صدور مجوزهای سکوهای برخط را گرفت؛ در همین 
راستا هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب وکار تصمیم گرفت 
تا نظارت بر سکوهای فروش طلا را به طور کامل به وزارت صنعت، 

معدن و تجارت واگذار کند.
بر این اساس ۵۰ روز به وزارت صنعت، معدن و تجارت فرصت داده 
شد تا نسبت به ارائه دستورالعمل درباره ساماندهی سکوهای فروش 
برخط طلا اقدام کند در نهایت ۱۷ اردیبهشت ماه امسال پیش نویس 
ضوابط معاملات برخط طلا منتشر شد؛ این پیش نویس در راستای 
اجرای آیین نامه اجرایی ماده ۲۴ قانون بهبود مستمر محیط کسب 
و کار تهیه و در اجرای تبصره ماده )۱۱( آیین نامه اجرایی موضوع 
ماده )۱۲( قانون نظام صنفی و با رعایت قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز ضوابط خاص رسته شغلی سامانه معاملات برخط طلا اتحادیه 
کشوری کسب و کارهای مجازی برای صدور و تمدید پروانه کسب 

تهیه شده است.
طبق این پیش نویس سامانه معاملات برخط طلا باید شامل انواع 
بسترهای نرم افزاری و سخت افزاری معاملات برخط طلا و نماد اعتماد 
الکترونیکی باشد؛ فروشنده، فرد صنفی دارای پروانه کسب در رسته 
صنفی با عنوان فروش برخط طلاست که از طریق سامانه معاملات 
طلا اقدام به فروش می کند.وقوع جنگ تحمیلی رژیم صهیونیستی 
علیه ملت ایران که ۱۲ روز به طول انجامید، برنامه ریزی ها در حوزه 
پلتفرم های طلا را دگرگون کرد؛ در زمان آغاز این جنگ، صرافی های 
رمزارزی و پلتفرم های طلا برای جلوگیری از التهاب در بازار کشور در 
همکاری با بانک مرکزی با توقف عملیات درگاه های پرداخت خود 
موافقــت و به کاربران توصیه کردند که از خریدهای غیرضروری و 

معاملات پرریسک اجتناب کنند.
اما اکنون با گذشت دو هفته از اتمام جنگ، هنوز شرایط این پلتفرم 
ها به شرایط پیش از جنگ بازنگشته است به طوری که برخی در 
فضای مجازی شایع کردند که ممکن است دسترسی مردم به طلاهای 

اندوخته شدن آنها برقرار نشود.

 صدور 300 مجوز برای سکوهای برخط طلا
رضا الفت نسب، رئیس اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی 
در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار اقتصادی ایرنا با اشاره به ایجاد 
محدودیت برای کاربران ســکوهای برخط طلا اظهار داشت: حدود 
۳۰۰ واحد صنفی فعال در حوزه مصنوعات طلا مجوز فعالیت کسب 
کرده اند و از ابتدای بهمن ماه سال گذشته، فرآیند صدور مجوزها 

متوقف شده است.
بر اساس قانون نظام صنفی، فعالیت سکوهای فروش برخط طلا 

گــرد و غبــار در نصف 
ایــران

 مهدی طارمی 
روی هوا!

یک ضرورت 
استراتژیک
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چالش پسا 
واردات خودرو

جنگ تحمیلی ۱۲ روزه فعلاً متوقف شده است. بزرگ ترین 
تلخی این جنگ، نفوذ عمیق اطلاعاتی و امنیتی دشــمن بود 
که منجر به ترور جنایت آمیز و شهادت هم زمان برجسته ترین 
فرماندهان نظامی و دانشمندان هسته ای کشور و خانواده های 
مظلوم آنها در منازل مسکونی شــان شد. در مقابل بزرگ ترین 
شیرینی که در این جنگ ظهور پیدا کرد، همبستگی یک ملت 
با هم در پشتیبانی و دفاع از ایران عزیزشان و همراهی با حاکمیت 
در حفظ آرامش و همکاری با دولت در اداره امور زندگی شهروندان 
بود.ظهور این همبستگی و همراهی در بستری اتفاق افتاد که در 
سال های گذشته نشانه هایی از افزایش شکاف بین حاکمیت و 
مردم بروز کرده بود. میزان مشــارکت پایین مردم در انتخابات 
مجلس سال ۱۴۰۲ به خصوص در تهران که مرکز تأثیرگذارترین 
جمعیت کشور است به ۲۴ درصد واجدان شرایط رأی دادن رسید. 
برخی از نمایندگان محترمی که از تهران به مجلس راه یافتند، 

حدود ۴ تا ۵ درصد آرای واجدان شرایط رأی دادن را داشتند.
در انتخابات ریاســت جمهوری نیز باوجودآنکه آقای دکتر 
پزشکیان جزو کاندیداهای احراز صلاحیت شده قرار گرفته بود 
در دور اول مشــارکت در انتخابــات ۴۰ درصد و در دور دوم با 
افزایش حساســیت مردم به احتمال انتخاب شدن نامزد دیگر 
و تشویق مقام معظم رهبری به شرکت در انتخابات، مشارکت 
رای دهندگان به ۵۰ درصد رسید که هنوز رضایت بخش نیست.

باوجود شکاف مزبور، با شروع جنگ ۱۲ روزه، برای دفاع از ایران، 
همراهی و همکاری ملی شــکل گرفت. گویی در طی ۱۲ روز 
اعتراضات و گلایه مندی های مردم از حاکمیت و شــکاف بین 
مردم و حاکمیت فراموش شده و به عقب رانده شده بود. از بین 
رفتن شکاف بین مردم و حاکمیت سرمایه اجتماعی را افزایش 
می دهد. سرمایه اجتماعی در کنار سرمایه های مادی و انسانی برای 
پیشرفت و توسعه و دفاع از کشور ضروری است. به خصوص که 
افزایش سرمایه اجتماعی موجب به میدان آمدن سرمایه مادی و 
ماندگاری سرمایه های انسانی نخبه برای توسعه و پیشرفت جامعه 
می شود.برای پایداری همکاری و هماهنگی بین مردم و حاکمیت 
باید مردم احساس کنند سیاست ها و تصمیمات حاکمیت مطابق 

نظر اکثریت آنها است. 
مردم باید در حاکمیت مشارکت داشته باشند و سیاست های 
حاکمیت منعکس کننده خواسته های آنها باشد. به عنوان مثال اگر 
خواست اکثریت مردم ایجاد ارتباط سیاسی، اقتصادی و علمی 
با دنیا اعم از شرق و غرب باشد؛ بهره مندی از علم و تکنولوژی 
جهان صنعتی باشد؛ جذب سرمایه گذاری خارجی برای رشد و 
توسعه کشور باشد؛ خروج از انزوای سیاسی، اقتصادی و صنعتی 
باشد؛ تمرکز روی توسعه و رشد اقتصادی کشور به جای گسترش 
نفوذ سیاســی و ایدئولوژیک در منطقه باشد؛ تقویت آموزش و 
پرورش و ارتقای کیفیت آن با مدیریت افراد دانشــمند و خبره 
و مطابق با یافته های جدید جهانی در آموزش و پرورش باشد؛ 
توقف گزینش های سیاسی و عقیدتی در به کارگیری دانشمندان و 
متخصصان وطن دوست در آموزش عالی و مراکز تحقیقاتی و علمی 
و صنعتی باشد؛ آزادی در انتخاب لباس و پوشش خود مطابق 
عرف قابل تأیید در جامعه باشد؛ عدم کنترل انحصاری رسانه ملی 
توسط یک گروه سیاسی باشد؛ مشارکت متخصصان و دانشمندان 
و خبرگان وطن دوست با گرایش های مختلف سیاسی در رسانه 
ملی و ســایر رسانه های جمعی باشد؛ آزادی بحث و گفت وگو و 
اظهارنظر در مورد سیاست های مهم و تصمیمات حاکمیت باشد؛ 
تمرکز نیروهای دفاعی و امنیتی روی مأموریت اصلی و خروج از 
فعالیت غیرمرتبط با دفاع و امنیت باشد و ... .اگر خواست اکثریت 
مردم آن باشد که در بالا آمد و حاکمیت به نحوی سامان بگیرد 
که تصمیمات و سیاست هایی مطابق خواست اکثریت اتخاذ کند، 
آن گاه اکثریت مردم خود را در حاکمیت شریک و همراه می بینند. 
در چنان شرایطی شکاف بین حاکمیت و مردم کاهش می یابد 
یا حذف می شــود. سرمایه اجتماعی به عنوان عاملی مهم برای 
پیشرفت کشور افزایش می یابد و کشور پیشرفت می کند. با اتکا 
به سرمایه اجتماعی و پیشرفتی که حاصل می شود، دشمنان فکر 
تهاجم به کشور را در سر نمی پرورانند و در صورت تهاجم توان 
مقابله با هر تهاجمی وجود خواهد داشت.ممکن است خواست 
اکثریت مردم از آنچه در بالا آورده شد، متفاوت باشد؛ ولی مهم 
آن است که مردم احساس کنند سیاست ها و تصمیمات حاکمیت 
دور از خواســت آنها نیست و کشور به صورت رضایت بخشی در 

حال پیشرفت است.
 برای آنکه حاکمیت دور از خواســت مردم قرار نگیرد و در 
شرایطی قرار گیرد که بیانگر خواست مردم باشد، باید حداقل 
در سازوکارهای انتخابات مجلس و ریاست جمهوری تجدید نظر 
شود. نباید با نظارت استصوابی افراد وطن دوست و پاک دست، 
متخصص و دانشمند را به دلایل وابستگی های سیاسی و حزبی 
یا افکار متفاوت از آنچه حاکمیت می خواهد، رد صلاحیت کرد.

باید اجازه داد اکثریت مردم با مشارکت گسترده و خرد جمعی 
افرادی را انتخاب کنند که معرف خواسته ها و سیاست های مطلوب 
آنها هستند؛ این خواسته ها ممکن است شبیه آنچه در بالا آمد 
یا غیر از آن باشد. رأی مردم و خرد جمعی آنها تصمیم می گیرد 
و انتخاب می کند. در آن صورت تصمیمات و سیاست هایی که از 
حاکمیت بیرون می آید با آنچه مردم می خواهند، نزدیک خواهد 
بود. اکثریت مردم احساس می کنند حاکمیت از خود آنهاست و 

شکافی بین حاکمیت و مردم ایجاد نمی شود.

همبستگی مردم با حاکمیت نه تنها در زمان دفاع از کشور 

علینقی مشایخی
  اقتصاددان

همبستگی ملی، غنیمت جنگ 
تحمیلی

8000 تومان
صفحه02

در سازو کار فعلی، 
مردم سرمایه های 

اندک خود را از 
این طریق خرید 
و فروش در این 
 سکوها ذخیره 

می کنند به گونه ای 
که حدود ۹0 تا 

۹۵ درصد کاربران 
سکوهای برخط طلا 
کمتر از یک گرم طلا 

دارند.

مجاز است، بسته شدن درگاه های پرداخت سکوهای برخط طلا که دارای مجوز از اتحادیه های مربوطه 
هستند، اقدام غیر قانونی است.

وی ادامه داد: اکنون ۱۰۰ درصد طلای سکوهای برخط طلا در بانک کارگشایی ذخیره شده است یا اینکه 
این سکوها دارای ضمانت بانکی هستند ضمن اینکه سامانه جامع نظارتی برخط سکوهای طلا نیز از سوی 
اتحادیه کسب و کارهای مجازی راه اندازی شده که امکان نظارت نهادهای حاکمیتی را فراهم کرده است.

رئیس اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی با بیان اینکه ۱۱ نهاد سکوهای برخط طلا را مورد نظارت 
قرار می دهند، گفت: این نظارت ها در راستای شفافیت بر بازار طلا در فضای مجازی صورت می گیرد.

الفت نسب تاکید کرد: بازار سنتی طلا به خاطر مباحثی از جمله مالیات از شفافیت گریزان است اما 
سکوهای برخط طلا در شفافیت کامل به سر می برند از این رو در چند سال اخیر گرایش مردم به سکوهای 

برخط طلا افزایش پیدا کرده است و شاهد معامله در این بازار هستیم.
وی با اشاره به محدودسازی درگاه های پرداخت سکوهای برخط طلا بیان داشت: این محدودسازی 
از ۲۳ خردادماه همزمان با جنگ تحمیلی ۱۲ روزه آغاز شــد که در ابتدا این امر در راســتای مدیریت 
بازار طلا و همزمان با تعطیلی بازارهای فیزیکی طلا بود اما در روزهای پسا جنگ تحمیلی نیز هنوز این 

محدودیت رفع نشده است.
رئیس اتحادیه کشوری کسب وکارهای مجازی اضافه کرد: بسته شدن درگاه های پرداخت سکوهای 
برخط طلا که دارای مجوز از اتحادیه های مربوطه هستند، اقدام غیرقانونی است از این رو به خاطر حفظ 

امنیت سرمایه های خرد مردم و اعتماد عمومی نیاز است تا درگاه های پرداخت این سکوها باز شود.
وی خاطر نشان کرد: بر اساس قانون نظام صنفی، فعالیت سکوهای فروش برخط طلا مجاز است در 
همین راستا اتحادیه کسب و کارهای مجازی ضوابط جدید بر اساس مدل های جدیدی کسب وکار مجازی 

تهیه و در اختیار اصناف ایران قرار داده است.
بر اســاس آخرین گزارش، از بین ۳۰۰ ســکوی برخط طلا که دارای مجوز هستند، حدود ۱۰ سکو 
بیشترین کاربران را به خود اختصاص داده اند به طوری که اکنون ۱۵ میلیون نفر از سکوهای برخط طلا 

استفاده می کنند و برای بیش از هزار نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد شده است.
در سازو کار فعلی، مردم سرمایه های اندک خود را از این طریق خرید و فروش در این سکوها ذخیره 
می کنند به گونه ای که حدود ۹۰ تا ۹۵ درصد کاربران سکوهای برخط طلا کمتر از یک گرم طلا دارند.

 بیانیه مشترک سکوهای برخط طلا در واکنش به محدودسازی درگاه های پرداخت
به تازگی مدیران هفت ســکوی برخط طلا که بیشترین تعداد کاربران را دارند، در بیانیه  مشترکی، 
تداوم اعمال محدودیت در دسترسی به درگاههای پرداخت را غیرکارشناسی و خارج از روند قانونی بانک 
مرکزی دانستند و تاکید کردند که همچنان متعهد به ارائه خدمات ۲۴ ساعته به مشتریان خود هستند 

که شامل انجام معاملات، تحویل طلای فیزیکی و امکان برداشت ریالی است.
آنان با تاکید بر اینکه نقدشوندگی سریع طلای خریداری شده کاربران در اولویت است، خاطر نشان 
کردند: برداشت ریالی در سکوهای این حوزه متوقف نشده و فقط به دلیل شرایط عملیات هریک از بازیگران، 

اختلال برداشت ریالی متوجه برخی از سکوهاست.
سکوهای برخط طلا یادآور شدند که در هفته گذشته و با همکاری پلیس فتا و سایر نهادهای ناظر، بار 
دیگر موجودی طلای این کسب وکارها در بانک کارگشایی مورد بررسی قرار گرفت و نتایج این بررسی ها 
نشــان می دهد که به میزان تعهدات هر یک از کســب وکارها در قبال کاربران، طلای فیزیکی در بانک 
کارگشایی ذخیره و نگهداری می شود و به این ترتیب طلای کاربران به عنوان امانت نزد این سکوها در 

نهایت امنیت نگهداری می شود.
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چالشپساوارداتخودرو
   مریم لطفی    -   واردات خودرو جان گرفت؛ اما وضعیت خدمات پس از فروش خودروهای خارجی نامعلوم است

اقتصاد کلان 

وزارت صمت 
تاکنون 3۹ 

تأییدیه خدمات 
پس از فروش 

برای خودروهای 
وارداتی صادر کرده 

است.

محاسبه بیمه کامل 
برای معلمان مدارس 
 غیردولتی
 اجباری می شود

رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی وزارت آموزش و پرورش از اجباری شدن محاسبه ۳۰ روز بیمه برای معلمان مدارس غیردولتی خبر داد.
احمد محمودزاده رئیس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی وزارت آموزش و پرورش در گفتگو با خبرنگار مهر از ۳۰ ساعته شدن معلمان مدارس غیرانتفاعی 
خبر داد و گفت: تصمیم گرفتیم که بیمه معلمان مدارس غیر دولتی هم ۳۰ روزه محاسبه شود بر این اساس اگر یک معلمی کمتر از ۳۰ ساعت در هفته در مدرسه حضور داشت به همان 
میزانی که در مدرســه حضور پیدا می کند بیمه وی هم محاســبه شــود.معاون وزیر آموزش و پرورش افزود: یکی از دلایل افزایش کف شهریه برای مدارس فعال در شهرستان ها و مناطق 

حاشیه شهرهای بزرگ که پیش از این شهریه چندانی نمی گرفتند این بود که بتوانند معلمان خود را ۳۰ ساعت به کار گرفته و بیمه ۳۰ روز هم برایشان محاسبه کنند.
محمودزاده به قانونی شدن این مساله اشاره کرد و گفت: مجلس شورای اسلامی با پیشنهاد ما این موضوع را تصویب کرد و به آموزش و پرورش ابلاغ نمود و وزارت آموزش و پرورش 

در حال تنظیم آئین نامه برای اجرایی سازی آن است.

در هفته های اخیر طبق آیین نامه واردات در سال جدید، حدود ۹۰ هزار دستگاه خودروی 
وارداتی به کشور خواهد آمد؛ روندی که تأثیر مثبت روی بازار خواهد داشت. مجموع واردات 
خودرو طی دو ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به حدود ۱۱ هزار و ۶۴۷ دســتگاه )واردات ۱۱ هزار و 
۲۳۶ دســتگاه خودرو در سال ۱۴۰۲ و ۴۱۱ دستگاه خودرو در سال ۱۴۰۱( محدود بوده و 
این عدد در سال ۱۴۰۳ به حدود ۶۰ هزار دستگاه انواع خودروهای برقی، بنزینی و هیبریدی 
رســیده بود. حالا با وعده افزایش ۳۰ درصدی واردات خودرو روبه رو هستیم که اتفاقاً وعده 
درست و بجایی است. در حالی که بازار خودرو در رکود به سر می برد و رقابت تقریباً از این 
بازار رخت بربسته، ورود هرچه بیشتر خودروهای وارداتی، رقابت را در تولیدات داخلی بیشتر 
خواهد کرد. اما نکته مهمی که در این میان قرار است به آن بپردازیم شرایط خدمات پس از 

فروش خودروهای وارداتی است.
 

  ۵۵ شرکت واردکننده خودرو!
با یک حساب سرانگشتی و بررسی خودروهای وارداتی، می توان آمار و تعداد شرکت های 
واردکننده در دوره جدید واردات خودرو را به دست آورد. دوره جدید که می گوییم یعنی باز 
شدن واردات خودرو بعد از چهار سال یعنی از اواخر سال ۱۳۹۶ که واردات خودرو بسته شد 
دوباره در دی ماه ۱۴۰۱ واردات باز شد و تعداد ۵۵ شرکت مجوز واردات خودرو گرفتند. در میان 

این شرکت ها تکلیف اسم های بزرگ و معروف مشخص است؛ شرکت هایی مانند کرمان موتور، 
بهمن موتور، ایران خودرو و سایپا که حداقل تا حدودی مصرف کنندگان و خریداران خودروهای 
وارداتی، خیال شان از خدمات پس از فروش این خودروها راحت است. اما اسامی شرکت های 
تازه تأسیس هم در این لیست وجود دارد که تکلیف نمایندگی های خدمات پس از فروش  آنها 
مشخص نیست؛ شرکت هایی که فقط یک دفتر و شماره تلفن دارند و مشخص نیست قرار 
است وقتی این خودروها خراب شد دقیقاً چگونه به وظایف خدمات پس از فروش خود عمل 
کنند.نکته مهم این است، نباید فراموش کنیم در دورانی به سر می بریم که تحریم ها سعی 
می کنند جلوی واردات خودرو هم سنگ اندازی کنند، در نتیجه تهیه قطعات این خودروها 
آسان نیست. اما شرکت هایی که مجوز واردات خودرو گرفته اند هم موظف هستند طبق قانون، 

خدمات پس از فروش را به  درستی اجرا کنند.
 

  چالش های اصلی خدمات پس از فروش خودروهای وارداتی
نبود ارتباط رسمی با شرکت های مادر از مهم ترین معضلات واردات خودرو در دوره جدید 
اســت. در دوره طلایی واردات خودرو یعنی دهه نــود، واردکنندگان قدیمی تقریباً اکثراً از 
شرکت مادر نمایندگی رسمی داشتند. به طور مثال خاندان گرامی، متولی واردات خودروهای 
کیا از نمایندگی مادر در کره جنوبی نمایندگی رسمی داشت. حالا در دوره جدید بسیاری از 

   امکان عرضه امتیاز صادراتی در سامانه 
معاملات بازار ارز تجاری فراهم شد

امکان عرضه امتیاز صادراتی در سامانه معاملات 
بازار ارز تجاری مرکز مبادله ایران به منظور تسهیل 
تجارت خارجی، تشــویق صادرکنندگان و افزایش 
عرضه ارز برای تأمین حداکثری منابع ارزی فراهم شد.

 بانک مرکزی فرآیندهــای اجرایی لازم جهت 
راه اندازی امکان عرضه امتیاز صادراتی در ســامانه 
معاملات بازار ارز تجــاری مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران را به منظور تســهیل تجارت خارجی، تشویق 
صادرکننــدگان و افزایش عرضــه ارز برای تأمین 
حداکثری منابع ارزی مورد نیاز برای واردات کالا و 

خدمات به کشور را فراهم کرد.
در همین راستا بانک مرکزی طی بخشنامه شماره 
۸۴۱۸۰/۰۴ و پیرو بخشــنامه شماره ۲۰۵۳۶۸    /۰۳ 
مورخ ۲۶/ ۰۸/ ۱۴۰۳  موضوع ابلاغ »دســتورالعمل 
معاملات بازار ارز تجــاری مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران« و در راســتای اجرای جز )۱۰( بند )ب( ماده 
)۴(، بنــد )الف( ماده )۴۴( قانون بانک مرکزی، جز 
)۲( بنــد )الف( ماده )۱۱( قانون برنامه پنج ســاله 
هفتم پیشــرفت مصوب ۱۸ /۰۴ /۱۴۰۳، ماده )۲۳( 
اصلاحیه آئین نامه اجرایی تبصره )۶( بند )ح( ماده 
)۲( مکرر قانون مبــارزه با قاچاق کالا و ارز مصوب 
مورخ ۰۵/ ۰۳/ ۱۴۰۳  هیــأت وزیران، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران و به منظور تسهیل تجارت 
خارجی، تشویق صادرکنندگان و افزایش عرضه ارز 
برای تأمین حداکثری منابــع ارزی مورد نیاز برای 
واردات کالا و خدمات به کشور، فرآیندهای اجرایی 
لازم جهت راه اندازی امکان عرضه امتیاز صادراتی در 
ســامانه معاملات بازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و 

طلای ایران را فراهم کرده است.
بر اســاس این بخشــنامه، در این فرآیندها به 
صادرکنندگان مشمول قانون، که شامل گروه هایی 
نظیر صادرکنندگان محصولات دانش بنیان، کشاورزی، 
صنایع دستی و صادرات خدمات فنی مهندسی و نظایر 
آن می باشند، این اجازه داده شده است ضمن عرضه 
ارز حاصل از صادرات خود در بســتر سامانه مزبور، 
امکان فروش امتیاز صادراتی خود را به واردکنندگان 
مشــمول که توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و بانک مرکزی تعیین می شــوند، داشته باشند. در 
این ساختار، امکان مبادله امتیاز صادراتی تخصیص 
داده شــده به ازای هر دلار ارز صادراتی معامله شده 
در ســامانه مذکور به نرخ های مورد توافق بر اساس 

سازوکارهای پیش بینی شده فراهم شده است.
شرط لازم برای اجرای سیاست مزبور، بازنگری در 
»دستورالعمل معاملات بازار ارز تجاری مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران«، »شرایط نامه حقوقی سامانه ارز 
تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران«، »شرایط نامه 
معاملات مؤسسه اعتباری متقاضی خرید در سامانه 
ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران« و »شرایط 
نامه معاملات مؤسســه اعتباری متقاضی فروش در 
سامانه ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایران« بود 
که نســخه اصلاحی دستورالعمل و شرایط نامه های 

مزبور به شرح پیوست است.
بانک ها موظفند ضمن الزام به رعایت سایر ضوابط 
و مقررات ارزی در اجرای این بخشنامه، مراتب را به 
کلیه شعب و واحدهای ارزی ذی ربط ابلاغ و بر حسن 

اجرای آن نیز نظارت کنند.                      

  مسیر بازگشت بازار سرمایه در شرایط 
پساجنگ

در روزهایــی که بازار ســرمایه بــا موجی از 
نگرانی ها و افت متوالی شاخص مواجه است، برخی 
کارشناسان ضمن ارائه راهکارهای عملی، توانایی 
تیم اقتصادی دولت را برای مدیریت بحران موثر 

ارزیابی می کنند.
سعید مرزبان، کارشــناس بازار سرمایه گفت: 
ریزش این روزهای بورس تهران، بیش از هر زمان 
دیگری نشــأت گرفته از فضای ابهــام و انتظارات 
منفی پــس از جنگ دوازده روزه اســت. فعالان 
بازار هنوز نسبت به آثار بلندمدت این تحولات بر 
اقتصاد کشور، نرخ ارز و چشم انداز تجاری شرکت ها 
اطمینان ندارند. از سوی دیگر، موج ناگهانی معاملات 
هیجانی نیز باعث افزایش فشار فروش شده است.

وی افــزود: در چنیــن شــرایطی، آنچه مهم 
اســت کنترل فضای روانی و بازســازی انتظارات 
سرمایه گذاران است. شفافیت در اعلام سیاست های 
حمایتی و تبیین برنامه های دولت، نقش مؤثری 
در بازگشت آرامش به بازار ایفا می کند. بسته های 
حمایتی هدفمند، تسهیل دسترسی شرکت ها به 
منابع مالی و تشویق حضور فعال تر بازارگردان ها و 
صندوق های تثبیت، می تواند روند خروج نقدینگی 
و افت قیمت هــا را مهار کند.مرزبان تصریح کرد: 
حمایت از بنگاه های صادرات محور و تعیین تکلیف 
سیاســت های ارزی، نه تنها اعتماد تازه ای به بازار 
تزریق می کند، بلکه فرصت رشــد مجدد صنایع 
پیشرو را فراهم می سازد. همچنین اصلاح مقررات 
محدودکننده و ارتقا شــفافیت صورت های مالی 
شــرکت ها، باید در دستور کار مقامات قرار گیرد.

این کارشناس درباره نقش دولت و وزارت اقتصاد 
نیز اظهار داشت: خوشبختانه تیم اقتصادی دولت، 
از جمله شــخص وزیر اقتصاد، در این مدت نگاه 
نسبتاً جامع به مدیریت بحران داشته اند و تجربیات 
قبلی ایشان در مواجهه با شرایط مشابه، تا حدی 
امیدواری برای اتخاذ تصمیمات مؤثر و آرامش بخش 
ایجاد کرده است. همین رویکردهاست که می تواند 
اعتماد دوباره را به بازار سرمایه بازگرداند، مشروط بر 
اینکه استمرار داشته باشد.وی تاکید کرد: سهامداران 
خرد باید به جای واکنش احساسی، شرکت های 
دارای بنیــان قوی و صادرات پایدار را مورد توجه 
قــرار دهند. همواره بازار ســرمایه پس از عبور از 
شوک های سیاسی و اقتصادی، ظرفیت بازگشت و 
رشد را داشته و نکته اصلی، حفظ آرامش و اتخاذ 

تصمیم های مبتنی بر تحلیل است.

صدور پروانه ساختمانی یکی از مراحل کلیدی ساخت وساز است که بر توسعه شهری 
و تأمین مسکن تأثیر مستقیم دارد.

کاهش زمان و فرآیندهای صدور پروانه، بویژه در برنامه های ســاخت مسکن حمایتی 
و نوســازی بافت های فرســوده، تولید مسکن را تســریع کرده و مخاطرات افزایش زمان 
ساخت و ســاز را کاهش می دهد. اما روند کند صدور پروانه از موانع اصلی طولانی شــدن 
ساخت واحدهای مسکونی است.این موضوع بخصوص در طرح های حمایتی و انبوه سازی 
مشکل را چند برابر می کند. در ایران به طور متوسط صدور پروانه ساخت ۶ ماه زمان می برد 
که نســبت به تمام کشورهای منطقه و حتی سایر کشورها هم بیشتر است. قانون برنامه 
پنجساله هفتم پیشرفت )ماده ۵۲، تبصره ت(، مصوب ۱۴۰۳، برای اولین بار شهرداری ها 
را موظف به صدور پروانه های نوســازی بافت های فرسوده خارج از نوبت و حداکثر ظرف 
سه ماه کرده است. همچنین، ماده ۱۶ قانون حمایت از احیا، بهسازی و نوسازی بافت های 
فرســوده، تخفیف ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی هزینه های پروانــه را پیش بینی کرده و دولت را 
مکلف به تأمین آن در بودجه های ســنواتی کرده است. با وجود این ظرفیت های قانونی، 
فرآیندهای پیچیده و زمانبر صدور پروانه در ایران مانع بزرگی در تسهیل و سرعت بخشی 
به تولید مسکن است.یدالله آقایی، معاون برنامه ریزی و ساماندهی شرکت بازآفرینی شهری 
ایران با اشاره به اینکه زمان و فرآیندهای صدور پروانه بسیار طولانی است، گفت: »اصلاح 
رویه ها و هزینه ها در صدور پروانه بر کاهش زمان و هزینه نهایی مسکن اثر مستقیم دارد.«

 وضعیت صدور پروانه ساختمانی
فرآیند صدور پروانه در ایران شــامل بیش از ۲۰ مرحله )ارائه مدارک مالکیت، دستور 
نقشــه، تأیید نقشه ها، پرداخت عوارض، انتخاب ناظر( است و به طور متوسط ۵ تا ۶ ماه 

طول می کشد که بسیار طولانی تر از استانداردهای جهانی است.
به گفته معاون برنامه ریزی و ســاماندهی شرکت بازآفرینی شهری، قانون برنامه هفتم 
الزام صدور پروانه در بافت های فرسوده خارج از نوبت و حداکثر سه ماه را مطرح کرده، اما 
این قانون هنوز اجرایی نشده و هماهنگی بین دستگاه ها و تعدد مراحل چالش ساز است. 

ماده ۱۶ قانون حمایت از احیا نیز با تخفیف ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی هزینه های صدور پروانه، 
تلاش کرده تا انگیزه مالکان و سازنده ها را افزایش دهد اما این تخفیف مشروط به تأمین 
بودجه است.وی افزود: »دیجیتالی شدن برخی مراحل )مانند سامانه اصنو در اصفهان( و 
استفاده از اطلاعات پهنه بندی در تهران اقداماتی برای کاهش زمان صدور پروانه بوده، اما 
ناکافی است.«بر اساس این گزارش در ۹ ماهه سال ۱۴۰۳، پروانه ساخت ۵۵ هزار واحد 
در بافت فرســوده صادر شده که ۱۷ درصد از مجموع ۳۱۱ هزار واحد مسکونی تولیدی 
کشــور در ۹ ماهه ســال گذشته را شامل می شود، این آمار هرچند رو به رشد و افزایشی 
است اما به گفته فعالان حوزه مسکن، برای نوسازی و تولید مسکن، نیاز به سرعت بخشی 

بیشتری در رویه های صدور مجوزها داریم.
در مقایسه با سایر کشورها، طبق آمار، ایران رتبه ۱۲۸ را در میان ۱۹۰ کشور از نظر 
روند صدور پروانه ساختمانی دارد. برای مثال، زمان صدور پروانه ساخت در سنگاپور ۳۵ 
روز، دانمارک ۶۴ روز، ترکیه ۸۰ روز، عراق ۱۶۷ روز، عربســتان ۸۴ روز، امارات ۵۳ روز 
و ایران ۱۸۰ روز است. طبق این آمار، ایران نسبت به کشورهای برتر و حتی همسایگان 
عملکرد ضعیفی در زمان و تعداد فرآیندها دارد، که به اعتقاد معاون برنامه ریزی و ساماندهی 

شرکت بازآفرینی شهری، این آمار ضرورت اصلاح رویه ها را برجسته می کند.
بر اساس این گزارش، بیش از ۲۰ مرحله برای صدور پروانه، این روند را طولانی کرده 

است. از سوی دیگر قانون برنامه هفتم هنوز به صورت کامل اجرایی نشده است.
معاون شرکت بازآفرینی شهری معتقد است، برای کاهش زمان صدور پروانه ساخت و 

اجرای احکام برنامه هفتم، هماهنگی بین دستگاه ها نیاز به تعریف مجدد دارد.
موضوع دیگر در افزایش هزینه صدور مجوزهای ساخت و زمان طولانی آن، غالب بودن 
فرآیندهای دستی در این روند است. همچنین عوارض و مالیات انگیزه سرمایه گذاری در 

حوزه ساخت بخصوص در موضوع نوسازی و مسکن حمایتی را کاهش می دهد.
عملیاتی و اجرایی شدن قانون برنامه هفتم، تسریع در صدور پروانه بافت های فرسوده 
خارج از نوبت و در سه ماه را ممکن می کند. همچنین تأمین بودجه برای تخفیف ۵۰ تا 
۱۰۰درصدی هزینه صدور پروانه و تخفیف شهرداری ها به متقاضیان راهکار دیگری برای 
کاهش زمان صدور پروانه و تسهیل صدور آن است. کاهش مراحل غیرضروری و ادغام یا 
حذف استعلام های زائد، تقویت زیرساخت های دیجیتال، ایجاد پلتفرم یکپارچه برای ثبت 
و پیگیری درخواست ها، هماهنگی بین سازمانی و تشکیل کارگروه برای کاهش زمان انتظار 
صدور پروانه ساخت از جمله مواردی است که کشورهای دیگر برای تسریع صدور مجوزهای 

ساخت در نظر گرفته اند و در کشور ما نیز این اصلاحات باید در دستورکار قرار گیرد.
در خصوص دستورالعمل های اجرایی کاهش زمان صدور پروانه ساخت، معاون شرکت 
بازآفرینی شهری به برخی از آنها اشاره کرد و گفت:  با توجه به نیاز کشور به تولید مسکن 
و رکود تورمی حاکم بر این بخش، کاهش زمان و تعداد فرآیندهای صدور پروانه ساختمانی 
به عنوان مشوقی مهم و ضروری می تواند تأثیر قابل توجهی بر رشد تولید مسکن، بویژه در 
بافت های فرسوده، داشته باشد. فرآیند کنونی صدور پروانه ساخت در ایران که بیش از ۵ تا 
۶ ماه، زمان می برد در مقایسه با کشورهای دیگر بسیار کند است. از طرفی اجرای احکام 

قانونی برای کاهش زمان صدور پروانه فعلًا متوقف مانده و اجرا نشده است.
آقایی گفت: »اصلاح فرآیندها، کاهش مراحل، دیجیتالی شدن رویه ها و کاهش هزینه ها 

برای تسریع نوسازی بافت های فرسوده و رونق تولید مسکن حیاتی است.«

دست انداز ۶ ماهه صدور مجوز

واردکنندگان فاقد قرارداد رسمی با کمپانی های مادر هستند که این امر باعث می شود 
دسترسی به قطعات یدکی اصلی، ابزار تخصصی و آموزش های فنی محدود باشد. در 
نتیجه، خدمات پس از فروش با کیفیت پایین و مشکلاتی در تأمین قطعات مواجه می شود.

   کمبود نمایندگی های رسمی و زیرساخت های خدماتی
برخی واردکنندگان تعداد محدودی نمایندگی در کشور دارند. برای مثال یکی از 
شرکت هایی که از برندی خوشنام خودرو وارد کرده فقط دو نمایندگی برای محصولاتش 
در کل کشور دارد. این محدودیت در تعداد نمایندگی ها، دسترسی مشتریان به خدمات 

پس از فروش را دشوار می کند.
 

  مشکلات در تأمین قطعات یدکی و تجهیزات تخصصی
اولویت تخصیص ارز به واردات خودرو اســت، در حالی که تأمین ارز برای قطعات 
یدکی و تجهیزات تخصصی در اولویت های پایین تری قرار دارد. این موضوع باعث می شود 
واردکنندگان حتی در صورت تمایل، قادر به واردات قطعات مورد نیاز نباشند و مشتریان 

برای تعمیرات خودروهای خود با مشکلات جدی مواجه شوند.
 

  عدم شفافیت در خدمات
برخی واردکنندگان، خدمات پس از فروش را به  صورت محدود و بدون شــفافیت 
ارائه می دهند. برای مثال، برخی از آنها فقط به ارائه شماره تماس یا یک دفتر کوچک 

خدمات اکتفا می کنند که این امر باعث نارضایتی مشتریان می شود.
 

  اقدامات وزارت صمت در زمینه خدمات پس از فروش
وزارت صمــت تاکنون ۳۹ تأییدیه خدمات پس از فروش برای خودروهای وارداتی 

صادر کرده است.
 از این تعداد، ۳۱ تأییدیه در حوزه خودروهای بنزینی و ۸ تأییدیه در حوزه خودروهای 
برقی است. این اقدام به  منظور استانداردسازی و نظارت بر کیفیت خدمات انجام شده 
است. البته آمارها تقریبی است. وزارت صمت ضوابطی را برای ارائه خدمات پس از فروش 
به واردکنندگان خودرو اعلام کرده است. براساس این ضوابط، شرکت های خدمات دهنده 
باید دارای تعمیرگاه مرکزی با حداقل ۲۲۰۰ مترمربع مساحت و حداقل ۱۲ نمایندگی 
خدمات پس از فروش در مرکز استان ها باشند. همچنین، آنها باید دارای انبار قطعات 
یدکی و مکانیزم تأمین و توزیع مناسب قطعات باشند.وضعیت خدمات پس از فروش 
خودروهای وارداتی در ایران در دوره جدید با چالش های جدی مواجه اســت. اگرچه 
اقدامات مثبتی مانند صدور تأییدیه های خدمــات پس از فروش و اعلام ضوابط ارائه 
خدمات انجام شــده است، اما برای بهبود وضعیت، نیاز به همکاری مؤثر میان دولت، 
واردکنندگان و شرکت های خدمات دهنده، افزایش نظارت و شفافیت و سرمایه گذاری در 
زیرساخت های خدماتی وجود دارد. مشتریان نیز باید هنگام خرید خودروهای وارداتی، 
به اعتبار واردکننده، شبکه خدمات پس از فروش و نمایندگی های آن توجه کنند تا از 

خدمات مطلوب برخوردار شوند.
واقعیت این است وقتی تعداد واردکنندگان خودرو را بررسی می کنیم با اسامی ای 
روبه رو می شویم که شرکت به طور مثال فقط چند ده دستگاه خودرو وارد کرده است 
و خودش را ملزم به انجام خدمات پس از فروش نمی داند. در این میان وزارت صمت به 
وظیفه خود که باز کردن مجدد واردات خودرو، افزایش واردات خودرو و تخصیص ارز 
بوده عمل کرده است حالا باید دید شرکت هایی که مسئولیت واردات را برعهده گرفته اند 

قرار است چگونه از پس این مسئولیت برآیند؟!

 در حال حاضر عرضه آپارتمان کمی بیشــتراز قبل شــده اما خریداری در این بازار 
نیست و با توجه به شرایط کنونی پساجنگ نمی توان پیش بینی دقیقی از معاملات داشت.

بازار مسکن تهران ماه هاست در انتظار یک اتفاق بود که آن را تکان دهد. اما متاسفانه 
بدترین اتفاق، »جنگ دوازده روزه« آن اتفاقی بود که بازار را به جنب و جوش وادار کرد. 
اگرچه شوک وارد شده از نگاه فعالان بازار تغییر زیادی ایجاد نکرده است . اما برخی 
کارشناســان برآورد می کنند که در یک ماه اخیر قیمت مســکن در پایتخت ۸ درصد 

کاهش یافته است. 

  عبور از تورم سالانه 34.۵ درصدی 
هم اکنون بازار مسکن در یکی از دوره های نااطمینانی به سر می برد و همین امرهم 
معاملات بزرگ را به تعویق انداخته است و بازار وارد رکود شده است. تحلیلگران هشدار 
می دهند که اگرعملیات نظامی تداوم یابد، تورم سالانه از ۳۴.۵ درصد نیز عبور خواهد 
کــرد و این عامل به نوبه خود بر روی بازار ملک اثرگذارخواهد بود، همچنین درصورت 
وقوع درگیری گســترده، بازار دچارشوک روانی می شود و معاملات به طورکامل متوقف 
می شــود و تقاضای واقعی از بین خواهد رفت و سرمایه ها به دارایی های نقدشونده تری 
منتقل می شوند. اما در شرایط کنونی که حدود دو هفته از آتش بس می گذرد وضعیت 
معاملات و قیمت ها در بازار مسکن به چه شکل است؟ دراین خصوص با چند مشاوراملاک 
در نقاط مختلف تهران تماس گرفتیم تا از قیمت ها و معاملات پس از جنگ تحمیلی 

دوازده روزه اسراییل با ایران مطلع شویم.

  پس از جنگ چه بر سر قیمت ها آمد؟
یک مشــاور املاک در جنوب تهران و در منطقه نازی آباد در مورد نوسان قیمت ها 
پس از جنگ به »اعتماد« می گوید: در حال حاضر هر مترمربع از یک واحد نوســاز در 

این منطقه در محدوده ۱۰۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده است، اما یک واحد چند 
سال ساخت با پارکینگ و آسانسور هر مترمربع بین ۸۰ تا ۸۵ میلیون تومان نرخ گذاری 
شده است و واحدی دیگر بدون پارکینگ و آسانسور هر متر مربع بین ۶۰ تا ۶۵ میلیون 
تومان قیمت گذاری شده است و قیمت ها نسبت به یک ماه پیش تغییر چندانی نداشته 
و بازار مسکن همچنان در رکود به سر می برد. مشاوری دیگر در منطقه شرق تهران و 
در محدوده نارمک به »اعتماد« می گوید: قیمت خرید آپارتمان نوساز در این منطقه هر 
متر مربع در محدوده ۱۳۰ میلیون تومان است و آپارتمان های چند سال ساخت نیز هر 

مترمربع بین ۷۵ تا ۸۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده است.
البته در حال حاضر عرضه آپارتمان کمی بیشتراز قبل شده اما خریداری در این بازار 
نیست و با توجه به شرایط کنونی پساجنگ نمی توان پیش بینی دقیقی از معاملات داشت. 
مشاور املاکی دیگردرغرب تهران و در محدوده جنت آباد نیز به »اعتماد« می گوید: قیمت 
آپارتمان چند ســال ساخت در این منطقه و در محله آریاشهر، جنت آباد و شهران هر 
مترمربع بین ۱۲۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان قیمت گذاری شده است البته قیمت آپارتمان 
نوساز با متراژ پایین در این منطقه کمی بالاتر است و هر مترمربع حدودا ۱۸۰ میلیون 
تومان قیمت گذاری شده اما با توجه به شرایط کنونی هنوز قیمت ها تغییر چندانی نداشته 
و آن هم به دلیل نرخ دلار اســت که نوســان آنچنانی نداشته است. مشاوری دیگر در 
منطقه شمال تهران و در محدوده فرمانیه هم به »اعتماد« می گوید: یک واحد نوساز با 
پارکینگ، آسانسور و با سند شخصی در این منطقه که دسترسی خوبی هم به اتوبان ها 
دارد در هر متر مربع حدود ۲۴۰ میلیون تومان نرخ گذاری شده است و واحدهای چند 
سال ساخت هم هر متر مربع در محدوده ۱۸۵ میلیون تومان است، البته در این منطقه 

واحدهایی با سند اوقاف هم هستند که ارزانترند.

  چرا قیمت ها نزولی شد؟

مجید گودرزی، کارشــناس بازارمســکن، با انتقاد از عدم  شفافیت آماری در حوزه 
مسکن و عدم انتشار به موقع آمارهای رسمی به »اعتماد« می گوید: دولت حدود هشت 
تا نه ماه است که از انتشار آمارهای رسمی خودداری می کند و در نتیجه، تحلیل گران، 
ســرمایه گذاران و حتی سیاست گذاران با کمبود داده های قابل اتکاء مواجه هستند. او 
ادامه می دهد: آمارهایی هم که در برخی رسانه ها منتشر می شود، اغلب بر پایه قیمت های 
پیشنهادی در اپلیکیشن هایی مانند دیوار استخراج می شوند، در حالی که این داده ها نه 

واقعی هستند و نه معیار مناسبی برای ارزیابی وضعیت بازار مسکن به شمار می آیند.
گودرزی تأکید می کند: بر اساس برآوردهای میدانی، بازار مسکن در تهران در یک 
ماه گذشته حدود ۸ درصد کاهش قیمت را تجربه می کند، او علت اصلی کاهش قیمت 
را در دو عامل اصلی کاهش ارزندگی سرمایه گذاری در بخش مسکن و نبود نقدشوندگی 
کافی در کوتاه مدت عنوان می کند و می گوید: ســرمایه گذارانی که در سال های گذشته 
وارد این بازار شــده اند، اکنون با رکود مواجه می شــوند و توان نقد کردن دارایی شان را 
ندارند. در همین حال، بازارهای موازی مانند ارز، طلا و حتی بورس بازدهی بالاتری را 

ارایه می دهند و سرمایه گذاران را به خروج از بازار مسکن تشویق می کنند.
این کارشــناس معتقد اســت که هزینه فرصت در بازار مسکن به شدت بالا رفته و 
ادامه می دهد: بازدهی بازار مســکن در چند ســال اخیر نســبت به تورم منفی بوده و 
در یک ســال گذشته این وضعیت حتی تشدید شده است و در مقابل، سرمایه گذارانی 
که وارد بازارهای دیگر شــده اند، سود بالاتری به دســت می آورند و این شرایط باعث 
می شــود که عده زیادی از بازار مسکن خارج شوند. به گفته گودرزی، امروز شاهد آن 
هســتیم که بسیاری از ســرمایه گذاران در حال ترک بازار هستند. او توضیح می دهد: 
برخلاف خریداران مصرفی که با محدودیت های مالی مواجه اند، سرمایه گذاران به دنبال 
 بازارهایی هستند که بازدهی سریع تر و مطمئن تری داشته باشد، اما بازار مسکن دیگر

 چنین ویژگی ای را ندارد.

شوک جنگ ایران و اسرائیل به بازار مسکن
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شیبنزولیتورمصنعتدربهار۱۴۰۴

   فرحناز نعمتی  -   به همان میزان که در سال های 1402 و 1403 صنعت کشور رشد تورم را تجربه کرد؛ اما از فروردین و اردیبهشت سال 
1404، سرانجام شیب تورم در این بخش، به سمت پایین کشیده شد و در این سه ماه منتهی به خرداد سال1404 تورم به تولیدکنندگان 

صنعتی مجال تنفس مقطعی داد؛ زیرا کاهش نرخ تورم در روند ماهانه و نسبت به یک دوره زمانی معین رخ داده اما در روند میانگین 
12 ماهه همچنان این بخش با تورم روبه روست. 

 سپر حمایتی اقتصاد؛ تعدیل مالیات ها و 
تمدید مهلت ها

دســتور وزیر اقتصاد برای اعطای تســهیلات 
مالیاتی و تمدید مهلت اظهارنامه ها، سیگنال مهمی 
از همراهــی دولت با فعالان اقتصادی و کاهش بار 

روانی مالیات ها مخابره کرد.
آرش باقری، اقتصــاددان و عضو هیأت علمی 
دانشگاه تهران با اشــاره به آثار فوری و بلندمدت 
تصمیمات اخیــر وزارت اقتصاد گفت: »همواره در 
شرایط بحران و جنگ، اولین انتظار فعالان اقتصادی 
از سیاســتگذار، درک واقعیات بازار و کاســتن بار 
ریسک های مالی و قانونی است. اقدام وزارت اقتصاد 
مبنی بر تمدید مهلت اظهارنامه ها و تعدیل اینتاکدها 
و ضرایب سود، در واقع آرامش را به بنگاه ها و اصناف 
بازگرداند و امید را برای برنامه ریزی های تولیدی و 
تجاری بالا برد.«وی ادامه داد: »بسیاری از بنگاه های 
کوچک و متوسط در شرایط عدم اطمینان و بحران، 
دچار کمبود نقدینگی یا بلاتکلیفی در ثبت عملکرد و 
پایان سال می شوند. تمدید مهلت ها باعث شد فعالان 
بدون دغدغه جرایم و فشار اضافه بتوانند منابع خود 
را به مدیریت هزینه و حفظ سطح اشتغال اختصاص 
دهند. این مهم در کوتاه مدت تأثیر چشمگیری در 
جلوگیری از تعطیلی، تعدیل نیرو یا کاهش تولید 
داشت.«باقری افزود: »از سوی دیگر، تعدیل اینتاکدها 
و ضرایب ســود با هدف متناسب سازی مالیات بر 
اســاس واقعیت بازار و شرایط خاص جنگ انجام 
شد. در نتیجه، مبنای محاسبه مالیات برای بسیاری 
از صنوف انعطاف پذیرتر شد و بار مالیاتی به واقعیات 
بــازار نزدیک تر. این اقدام علاوه بر مقابله با رکود و 
فرار مالیاتی، موجبات افزایش همراهی و مشارکت 
داوطلبانه مودیــان را نیز فراهم کرد، چراکه حس 
عدالت و همدلی دولت با فعالیت اقتصادی تقویت 
شد.«وی تاکید کرد: »در اقتصادهای درگیر بحران 
خارجی، چنین حمایت هایی می تواند فضای انتظارات 
را مثبت کند و از سرایت نااطمینانی به سایر بازارها 
جلوگیری کند. این تصمیم وزارت اقتصاد به نوعی 
پیام اعتماد و ثبات به بازیگران اقتصادی ارسال کرد 
و آن ها را به تداوم فعالیت ترغیب نمود.«باقری در 
پایان خاطرنشــان کرد: »تجربه جهانی هم نشان 
داده که انعطاف و تسهیلگری مالیاتی در دوره های 
بحران، نه تنها تضمین کننده بقای کسب وکارها، بلکه 
زیرساخت مهمی برای جهش دوباره اقتصاد پس از 
عبور از بحران است. اجرای این سیاست ها، سرمایه 
اجتماعی دولت را افزایــش داده و چرخه تولید و 

اشتغال را حتی در شرایط سخت، حفظ می کند.«

  تیغ مقابله با حساب های اجاره ای؛ گامی 
برای ثبات و اعتبار اقتصاد ملی

دستور ویژه وزیر اقتصاد برای برخورد با حساب های 
اجاره ای، به گفته کارشناسان مالی، توانسته نقش مهمی 
در سلامت شبکه بانکی و اعتمادسازی اقتصادی ایفا 
کند.بهزاد مهرآیین، اســتاد اقتصاد مالی و پژوهشگر 
سیاست گذاری پولی،  با اشاره به ضرورت شفافیت در 
شبکه بانکی، گفت: تصمیم و دستور وزیر اقتصاد در 
دوره بحران، اقدامی بسیار سنجیده و آینده نگرانه بود؛ 
زیرا در شــرایط خاص جنگی، عده ای با سوءاستفاده 
از حســاب های اجاره ای ســعی می کنند منابع مالی 
غیرقانونی را جابه جا کنند که این موضوع تهدید جدی 

برای یکپارچگی و شفافیت اقتصاد کشور است.
وی افزود: حســاب های اجاره ای علاوه بر تسهیل 
فرار سرمایه و پولشــویی، می توانند امنیت بازارها را 
مختل کرده و باعث ســلب اطمینان عمومی نسبت 
به نظام بانکی شوند. برخورد محکم و سریع با چنین 
حساب هایی سیگنال واضحی بود از عزم دولت در مبارزه 
با فساد و حفظ سلامت بانکی، به ویژه در روزهایی که 

اقتصاد در معرض تلاطم قرار داشت.
مهرآیین خاطرنشان کرد: این اقدام نه تنها مانع از 
هدررفت منابع ملی شد، بلکه به نهادهای بین المللی نیز 
این پیام را داد که نظام اقتصادی و مالی کشور، حتی 
در سخت ترین شرایط، اصل شفافیت را فدای مصلحت 
کوتاه مدت نمی کند. این موضوع در آینده می تواند در 
بهبود رتبه ریسک ایران و تسهیل روابط مالی خارجی 
تأثیرگذار باشد.او تاکید کرد: حمایت وزیر اقتصاد از این 
سیاست، به فعالان اقتصادی و سرمایه گذاران داخلی 
اطمینان داد که زمین بازی برای فعالیت شفاف و قانونی 
فراهم اســت و حفره های فساد و پولشویی به سرعت 
شناسایی و بسته خواهد شد. بدون تردید، استمرار در 
این مسیر به افزایش اعتماد عمومی، جذب سرمایه و 
کاهش خروج نقدینگی از کشور منجر می شود.مهرآیین 
در پایان گفت: »مدیریت هوشــمندانه حســاب های 
اجــاره ای تنها جنبه امنیتی ندارد بلکه از نگاه کلان، 
زیربنای توسعه پایدار، رقابت سالم و بروز انگیزه های 
مولد در اقتصاد است. اگر این رویکرد با جدیت بیشتری 
دنبال شود، می توان انتظار تغییرات مثبت بلندمدت و 

جهش در سلامت اقتصادی را داشت.«

  ۹0 درصــد چک ها در اردیبهشــت ماه 
وصول شد

بر اساس آمار چک های مبادله ای در اردیبهشت ماه، 
بیش از ۹ میلیون و ۸۰۰ هزار فقره چک به ارزشــی 
حدود ۹,۳۱۷ هزار میلیارد ریال در ســامانه چکاوک 
مبادله  شد. بنا بر اعلام بانک مرکزی و بر اساس اطلاعات 
سامانه انتقال تصویر چک )چکاوک( در اردیبهشت ماه 
۱۴۰۴، نســبت تعداد چک های وصولی به مبادله ای، 
۸۹.۹ درصــد و نســبت مبلغ چک هــای وصولی به 

مبادله ای ۸۵.۶ درصد است.

بر اســاس آمار چک های مبادله ای در اردیبهشت 
مــاه، بیــش از ۹ میلیون و ۸۰۰ هــزار فقره چک به 
ارزشــی حدود ۹,۳۱۷ هزار میلیارد ریال در ســامانه 
چکاوک مبادله شد که از این میزان، بیش از ۸ میلیون 
و ۸۰۰ هــزار فقره به ارزش ۷,۹۷۵ هزار میلیارد ریال 
وصول شده است. بر اساس اطلاعات این گزارش، میزان 
مبادلات چک در اردیبهشت ماه نسبت به ماه قبل از 

ایجاد پناهگاه  
در پارکینگ های 
زیرسطحی در دست 
اقدام است

شهردار تهران درخصوص پناهگاه های سیار گفت: ایجاد و توسعه پناهگاه های زیرساختی که مجوزش را به عنوان پارکینگ های زیرسطحی داریم، در دست اقدام است.
 علیرضا زاکانی شهردار تهران در حاشیه سیصد و سی و نهمین جلسه شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران پیرامون وضعیت پناهگاه در پایتخت گفت: امیدواریم که هیچ وقت 
دشمن مرتکب این اشتباه مبنایی نشود زیرا حتماً سیلی که خواهند خورد نسبت به جنگ ۱۲ روزه سنگین تر خواهد بود، به این دلیل که آمادگی ما نسبت به گذشته خیلی بیشتر شده است. 

البته مردم بدانند که از دشمن بی رحم هر چیزی برمی آید. به همین منظور ما خود را برای همه شرایط آماده کرده ایم تا خدمت بالاتری به مردم ارائه بدهیم.
وی در پاسخ به این سوال که در این مدت عملکرد شهرداری برای نگهداشت تأسیسات شهری چه بوده است، خاطرنشان کرد: درباره تأسیسات شهری دستگاه های دیگری متولی هستند 
که آزمون خوبی هم دادند. در تجریش وزارت نیرو توانست مشکل را مرتفع کند. یا در بخش انرژی وقتی شهران را زدند، در کمترین زمان همکاری بسیار خوبی در وزارت نفت رقم خورد و 

به سرعت توانستیم این مشکل را جبران کنیم. به هر حال شرایط به گونه ای است که باید برای هر چیزی آماده باشیم.

 سازمان امور مالیاتی کشور با ارائه تسهیلات گسترده به مودیان، هوشمندسازی نظام مالیاتی، 
و افزایش سهم مالیات در تولید ناخالص داخلی، گام های بلندی در راستای عدالت اقتصادی و 

کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی برداشته است.
بــه گزارش از وزارت اقتصاد، ســید محمدهادی ســبحانیان به مناســبت روز مالیات، 
به تشــریح اقدامات این ســازمان در ســال ۱۴۰۳ پرداخت و از تلاش های گســترده برای 
 تســهیل گری مودیان، هوشمندســازی نظام مالیاتی، و افزایش شفافیت درآمدهای مالیاتی 
سخن گفت و چشم اندازی روشن از حرکت به سمت عدالت مالیاتی و تقویت پایه های اقتصادی 

کشور ارائه کرد.
سبحانیان با اشاره به اینکه سازمان امور مالیاتی در سال جاری تسهیلات متعددی برای 
مودیان فراهم کرده است، افزود: مهلت ارسال اظهارنامه مالیاتی صاحبان مشاغل و پرداخت مالیات 
تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم برای عملکرد سال ۱۴۰۳ تا پایان مردادماه تمدید 
شد.وی همچنین به بهینه سازی سامانه مودیان اشاره کرد و گفت: از یکم دی ۱۴۰۴، قابلیت هایی 
نظیر استعلام وضعیت صورت حساب، ثبت دسته ای پرداخت ها، و بهینه سازی قواعد جدول 
پرداخت در نسخه جدید سامانه مودیان برای تسهیل فعالیت کسب وکارها عملیاتی شده است.

همکاری مؤثر با اصناف رئیس کل سازمان امور مالیاتی در خصوص همکاری با اصناف تأکید 
کرد که تلاش این سازمان بر کاهش تکالیف مودیان خرد و به  حداقل  رساندن نگرانی های آن ها 
متمرکز است.وی افزود: با بهره مندی از تبصره ماده ۱۰۰، چالش های اصناف به حداقل رسیده و 
برگزاری میزهای خدمت، همگرایی و هم افزایی میان نظام مالیاتی و اصناف را تقویت کرده است.

سبحانیان از افزایش سه برابری سقف استفاده از این تبصره، ارائه مشوق هایی مانند تقسیط 
مالیات، و استفاده از سکوهای نرم افزاری برای حذف نیاز به مراجعه به کافی نت ها خبر داد.

معافیت های مالیاتی هدفمندسبحانیان در مورد معافیت های مالیاتی توضیح داد: معافیت 
عملکرد سال ۱۴۰۳ برای مشاغل بیش از دوبرابر افزایش یافته و از ۴۷ میلیون تومان به ۱۰۰ 
میلیون تومان و تا سقف ۱۴۴ میلیون تومان برای واحدهای صنفی استفاده کننده از سامانه 

مودیان رسیده است.
وی اضافه کرد که مبلغ اجاره واحدهای استیجاری نیز در محاسبات مالیاتی اصناف لحاظ 

شده که رضایت مودیان را به دنبال داشته است.
به گفته ســبحانیان تنها ۳۰ درصد پرونده های مالیاتی اشخاص حقیقی توسط مأموران 

مالیاتی رسیدگی می شود، درحالی که این میزان درگذشته ۱۰۰ درصد بود.
معاون وزیر اقتصاد افزود: برای اولین بار، ۱۰۰ هزار اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده برای 

مودیانی که تکالیف خود را در سامانه مودیان انجام داده اند، قطعی شده است.
سبحانیان با اشاره به افزایش سهم مالیات در تولید ناخالص داخلی )GDP( اظهار داشت: 
نسبت مالیات به GDP از ۵.۷ درصد در سال ۱۴۰۰ به ۸.۳ درصد در سال گذشته افزایش یافته 

و سهم مالیات در منابع عمومی بودجه از زیر ۳۰ درصد به حدود ۵۰ درصد رسیده است.
وی افزود: نسبت مالیات به هزینه های جاری دولت نیز از ۴۰ درصد به نزدیک ۷۰ درصد 
رسیده، درحالی که این نسبت در کشورهای پیشرفته نزدیک به ۱۰۰ درصد است. با احتساب 
پرداختی های تأمین اجتماعی و شهرداری ها، این نسبت در ایران به ۱۲ تا ۱۳ درصد می رسد، 

درحالی که در جهان بالای ۲۰ درصد است.
سبحانیان از رشد بیش از پنج برابری تخصیص منابع مالیاتی به شهرداری ها و دهیاری ها 
خبر داد که به گفته وی از ۴۸ هزار میلیارد تومان در سال ۱۴۰۰ به بیش از ۲۴۴ هزار میلیارد 

تومان در سال ۱۴۰۳ رسیده است.
سبحانیان اظهار داشت: هدف ما کاهش حداکثری مراجعه مردم به ادارات مالیاتی است. 
حرکت به سمت حسابرسی سیستمی و هوشمندسازی نظام مالیاتی، شفافیت اقتصادی را 

افزایش داده و بروکراسی را کاهش داده است.
وی همچنین از بهره برداری رسمی سامانه دفاتر تجاری الکترونیکی در اواخر خرداد ۱۴۰۳ 
خبر داد و گفت: این اقدام در راستای اجرای برنامه های ششم و هفتم توسعه و تحول دیجیتال 

نظام مالیاتی انجام شده است.
سبحانیان به طرح نشان دار کردن مالیات اشاره کرد و گفت: در سال گذشته، بیش از ۳۶۱ 
هزار مودی در این طرح شرکت کردند و حدود ۲۰۰۰ پروژه در کشور از طریق مالیات تأمین 
مالی شدند. مبالغی نظیر ۱.۲ هزار میلیارد تومان برای حمل ونقل، ۱.۲ هزار میلیارد تومان برای 

آموزش وپرورش، و ۱.۱ هزار میلیارد تومان برای منابع آب تخصیص یافته است.
سبحانیان درباره معافیت های مالیاتی، با انتقاد از حجم بالای معافیت ها اظهار داشت: میزان 
معافیت های مالیاتی تقریباً به اندازه مالیات وصولی است و برخی معافیت ها بدون زمان بندی 

مشخص و بدون دستیابی به اهداف تعیین شده اجرا شده اند.
وی افزود: معافیت ها باید هدفمند، زمان دار و مؤثر باشند تا بهره وری اقتصادی افزایش یابد. 
او به معافیت های بنگاه های بورسی در قانون تأمین مالی تولید اشاره کرد و گفت: این معافیت ها 
بدون شرط سرمایه گذاری، منابع قابل توجهی از مالیات را از دسترس دولت خارج کرده است.

سبحانیان در مورد مقابله با فرار مالیاتی توضیح داد: با استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی و 
تحلیل داده های کلان، الگوهای پیچیده فرار مالیاتی شناسایی شده و مودیان جدید به سرعت 

وارد دایره مالیات ستانی می شوند.

رشد ۵2 درصدی درآمدهای مالیاتی

اغلب کارشناسان و فعالان اقتصادی روند کاهشی در این دو شاخص را به 
سیاســت های ارزی دولت ارتباط داده اند که ادامه آن می تواند روند ۱۲ ماهه 
را که حاصل تجمیع تورم در این مدت اســت، کاهش دهد. بنابراین به نظر 

می رسد، صنعت در تقاطع ارز و سیاست گذاری اقتصادی نفس می کشد.
به اســتناد گزارش مرکز آمار ایران، در اسفند ۱۴۰۳ تورم ماهانه بخش 
صنعت به ۴.۱ درصد رسید و رکورد بیشترین رشد را در شش ماهه دوم سال 
۱۴۰۳ شکست. این میزان رشد، نتیجه فشار مضاعف نرخ ارز بر واردات مواد 

اولیه و قطعات و همچنین عدم قطعیت در سیاست های ارزی بود.
انجمن صنایع همگن قطعه سازی خودرو در بیانیه ای که ۲۸ اسفند ۱۴۰۳ 
توسط خبرگزاری ایسنا منتشر کرد، اعلام کرده بود: »نوسانات شدید و فقدان 
شفافیت سیاست های ارزی، قیمت قطعات وارداتی را ظرف یک ماه ۱۲ درصد 

افزایش داد و برنامه ریزی تولید را با اختلال جدی مواجه ساخت.«
در پایان اردیبهشــت سال ۱۴۰۴، نرخ تورم تولید صنعتی معکوس شد و 
روند افزایشــی آن نســبت به ماه گذشته و حتی دو ماه قبل تر متوقف شد و 
شیب نزولی پیدا کرد. نرخ تورم تولید صنعتی در این ماه نسبت به ماه مشابه 

در سال ۱۴۰۳ نیز کاهشی شد.
بر اساس آخرین داده های مرکز آمار، تورم تولیدکننده ماهانه این شاخص 
به ۱.۹ درصد رسیده که در مقایسه با فروردین ماه با کاهش روبه رو بوده است. 
تورم نقطه به نقطه این بخش نیز با ۴۴.۶ درصد مقداری پایین تر از فروردین ماه 

را ثبت کرده است. در مقابل، مقایسه تورم سالانه این بخش حاکی از افزایش 
این شاخص در مقیاس سالانه است.

آیا این کاهش تورم ماهانه و نقطه به نقطه، ناشی از سیاست های ارزی دولت 
بوده یا یک آرامش مقطعی است؟ مرور داده های رسمی و تحلیل فرآیندهای 
سیاست گذاری زمستان ۱۴۰۳ تا بهار ۱۴۰۴ به این پرسش پاسخ می دهد.  

زمستان دلاری۱۴۰۳
زمستان ۱۴۰۳ را شاید بشود زمســتان ارزی نامید. داده های مرکز آمار 
نشــان می دهند در دی  و بهمن ماه شاخص بهای تولیدکننده بخش صنعت 
از لحاظ نقطه به نقطه چیزی حدود ۵۰ تا ۵۱ درصد بالاتر از سال قبل بود و 

تورم ماهانه صنعت هم به محدوده ۳ تا ۴.۵ درصد رسیده بود.
 داده های بانک مرکزی و مرکز آمار نشان می دهند که پس از حذف سامانه 
نیما، اختلاف قابل توجهی بین نرخ ارز رسمی و بازار آزاد ایجاد شد که در دو 
ماه آخر سال، جهش هایی از ۱۰ تا ۱۵ درصد بویژه اواسط بهمن به وجود آمد.

طبق گزارش های مرکز آمار ایران، در زمســتان سال ۱۴۰۳ ، صنعت زیر 
ضرب نوســانات ارزی قرار گرفت. تورم نقطه به نقطه صنعت در دی و بهمن 
۱۴۰۳ حدود ۵۰ تا ۵۱ درصد و تورم ماهانه ۳ تا ۴.۵ درصد به ثبت رسید. 
این داده ها به خوبی نشــان می دهند افزایش نرخ ارز نیما و بازار آزاد، عامل 

اصلی جهش های تورمی در این فصل بوده است.
مرکز پژوهش های مجلس در گزارش فصل زمســتان ۱۴۰۳ اشاره کرد: 

»دلار نیما در بهمن امسال نسبت به دی دست کم ۱۰ درصد رشد کرد که به سرعت به افزایش قیمت 
مواد اولیه وارداتی در صنایع مختلف منجر شد.«

  اسفند مبدأ تغییر آغاز کنترل قیمت دلار
ماجرا از اسفند یک نقطه برگشت خورد. سیاست ارزی دولت ــ بویژه تشدید مقررات بر معاملات 
ارزی، افزایش عرضه ارز نیمایی و ایجاد ثبات مصنوعی یا حتی کاهش جزئی قیمت ارز در سامانه نیما 

ــ عملًا یک دیوار جلوی رشد بازار آزاد کشید.
در همین بازه، تورم ماهانه صنعت از ۴.۱ درصد در اسفند ناگهان در فروردین و اردیبهشت پایین 

آمد؛ ابتدا به ۳.۳ و سپس به ۱.۹ درصد در اردیبهشت رسید.
از اسفند ۱۴۰۳ تا اردیبهشت ۱۴۰۴ با کاهش ۲.۲ واحد درصدی تورم ماهانه صنعت مواجه شدیم. 
تورم نقطه به نقطه نیز از ۴۹ درصد اسفند ۱۴۰۳ تا ۴۴.۶ درصد اردیبهشت ۱۴۰۴ )کاهش ۴.۴ واحد 

درصدی( افت داشت.
اما نقطه چرخش در اســفند ۱۴۰۳ شــکل گرفت. بانک مرکزی در گزارشــی که فروردین ۱۴۰۴ 
منتشر شد، اعلام کرد: »در ۲۰ روز پایانی اسفند ۱۴۰۳، عرضه ارز نیما نسبت به ماه قبل ۱۶ درصد 
بیشتر شد و محدودیت های جدید بر تراکنش های ارزی غیرمولد اعمال گردید. این اقدامات انتظارات 

بازار را تا حد زیادی کنترل کرد.«

  سازوکارهای کنترلی دولت برای مهار نرخ ارز
دولت برای کنترل نرخ ارز و اثرات آن بر صنعت، سیاست گذاری تثبیت را در نظر گرفته است.

در این دوره که از اواخر اسفند ۱۴۰۳ شروع شد و در حال حاضر که در اواسط تیر ۱۴۰۴ قرار دارد، 
دولت ســهم بیشــتری از ارز صادراتی و منابع ارزی بانک مرکزی را به تولیدکنندگان و واردکنندگان 
مواد اولیه تخصیص داده است. این اقدام به افزایش دسترسی به ارز نیمایی و تأمین نیازهای اساسی 

صنایع کمک کرده است.
بانک مرکزی در این مدت، نظارت بیشتری بر نقل و انتقالات و خرید و فروش ارز از طریق کارت های 

مولد و حواله های بین بانکی اعمال کرده است.
سیاست  تثبیت ارز، موجب شد تا نوسان نرخ ارز از میانه اسفند ۱۴۰۳ تا پایان اردیبهشت ۱۴۰۴ 
کمتر از ۲ درصد شود و این ثبات نسبی، امکان برنامه ریزی بهتر برای تولید و تأمین مواد اولیه را برای 

بنگاه های صنعتی فراهم آورد.

  عکس العمل بازار و صنعت
آنچه در گزارش های کارشناسی صنایع برجسته بوده، این است که ثبات ارزی )حتی اگر مصنوعی 

و دولتی باشد( بلافاصله اثرش را در کاهش انتظارات تورمی نشان می دهد.
طبق داده های مرکز آمار ایران، این نوع سیاســت خود را در کاهش چشمگیر تورم ماهانه صنعت 
نشــان داد. تورم ماهانه از ۴.۱ درصد در اسفند ۱۴۰۳ به ۳.۳ درصد در فروردین ۱۴۰۴ و سپس ۱.۹ 
درصد در اردیبهشت ۱۴۰۴ رسید؛ یعنی ۲.۲ واحد درصد کاهش در دو ماه. تورم نقطه به نقطه نیز از 

۴۹ درصد در اسفند ۱۴۰۳ به ۴۴.۶ درصد در اردیبهشت ۱۴۰۴ کاهش یافت.
 

  واقعیت های پایدار و شکننده بازار
سیاست های ارزی دولت )در بازه کوتاه اسفند ۱۴۰۳ تا اردیبهشت ۱۴۰۴(بنا به روایت مرکز آمار 
توانستند از شتاب موتور تورم صنعت تا حد زیادی بکاهند. البته این کاهش هنوز سطحی و شکننده 
اســت. چون بخش عمده  تورم سالانه هنوز اثرات جهش های قبلی را در خود دارد؛ اگر سیاست ارزی 
نیمه کاره رها شود یا منابع ارزی کشور دچار افت شود، همه چیز ظرف یکی دو ماه برمی گردد به نقطه اول.

آمارها نشــان می دهد که تورم ســالانه صنعت نه تنها پایین نیامد بلکه افزایش ۱.۹ واحد درصدی 
ثبت کرد و به ۳۲.۹ درصد رســید. این یعنی فشــار هزینه ای از ســال قبل هنوز بر سیســتم تولید 
ســنگینی می کند و حتی کوچک ترین افزایش مجدد نرخ ارز می تواند به ســرعت به قیمت تمام شده 
کالای صنعتی ســرایت کند.کاهش تورم ماهانه و نقطه ای صنعت در دو ماه اول ســال ۱۴۰۴، نتیجه 
 مستقیم سیاست های ارزی در ماه های گذشته بوده، اما به نظر می رسد باید آن را فرصت تنفس موقت
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  هیچ واحد صنعتی به دلیل کمبود برق تعطیل نمی شود
در شرایطی که ناترازی تولید و مصرف برق همچنان به عنوان یکی از چالش های اصلی صنعت برق کشور 
شناخته می شود، وزیر نیرو وعده داده که هیچ واحد صنعتی به دلیل کمبود برق تعطیل نشود و برای این 

منظور همکاری نزدیکی با وزارت صمت برقرار شده است.
 با آغاز روزهای گرم سال، بار دیگر مسأله ناترازی در تولید و مصرف برق به یکی از دغدغه های اصلی 
کشور به ویژه در بخش صنعت تبدیل شده است. رشد مصرف در تابستان، فشار مضاعفی بر شبکه برق وارد 

کرده و ضرورت اجرای راهبردهای جدید برای عبور از پیک مصرف را دوچندان کرده است.
بررسی ها نشان می دهد برخی واحدهای تولیدی، به صورت موقت و به دلیل تعطیلات تابستانی، فعالیت 
خود را متوقف کرده اند. اما این وقفه برای همه صنایع ممکن نیســت و از همین رو، مسیر خوداتکایی در 
تأمین برق تا پایان سال به عنوان راهبرد اصلی دنبال می شود؛ رویکردی که از سوی نهادهای متولی انرژی 
با جدیت پیگیری می شود.برنامه های مدیریت مصرف، با هدف تأمین برق پایدار برای صنایع طراحی شده اند. 
در این میان، هماهنگی میان وزارت نیرو و وزارت صنعت، معدن و تجارت، نقش کلیدی در تضمین تداوم 
فعالیت واحدهای تولیدی دارد؛ چرا که تکرار محدودیت های گذشــته می تواند به آسیب جدی به بخش 
تولید منجر شود.آنطور که عباس علی آبادی - وزیر نیرو گفته از جمله اقداماتی که در این مسیر اجرا شده، 
نصب کنتورهای هوشمند در صنایع و ادارات بزرگ است. این ابزارها امکان پایش مصرف به صورت لحظه ای 
را فراهم کرده و با ارائه داده های دقیق، زمینه تصمیم گیری بهتر را برای مدیران صنعت برق مهیا می سازد.
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کشاورزی 

رنجِطــلایی
  بیتا حسن پور   -     در حالی خوشه دهی برنج در برخی از مناطق مازندران در روزهای جاری از مرز ۷0 درصد عبور کرده که قیمت این 

محصول راهبردی در زمان حاضر رضایت کشاورزان را کسب کرده و شالیکاران علاوه بر چشم انتظاری برای فروش محصولات خود، برای 
بهره مندی شهروندان سراسر کشور از این تولید محصول کیفی داخلی در تلاش هستند.

اخلال در امنیت غذایی 
از اهداف دشمن در 
حوادث اخیر بود

وزیر جهاد کشاورزی گفت: دشمن در حوادث اخیر به دنبال برهم زدن امنیت غذایی و ایجاد نارضایتی در کشور بود که با هوشیاری مردم و تلاش های دست اندرکاران، این توطئه خنثی شد.
غلامرضا نوری قزلجه، وزیر جهاد کشاورزی در جلسه ستاد هماهنگی امنیت غذایی گفت: دشمن در حوادث اخیر با توهمات خود به دنبال برهم زدن امنیت غذایی و ایجاد نارضایتی در 

کشور بود که با هوشیاری مردم و تلاش دست اندرکاران این توطئه خنثی شد و انسجام ملی بیش از گذشته حفظ و تقویت شد.
وی با اشاره به اهمیت امنیت غذایی در شرایط بحرانی تصریح کرد: بعد از امنیت جانی، امنیت غذایی اولویت دوم انسان ها است و دشمن با طراحی برای اخلال در این زمینه به دنبال 

ایجاد کمبود و نارضایتی بود که ناکام ماند.
وزیر جهاد کشاورزی ضمن قدردانی از تلاش های شبانه روزی دست اندرکاران و تولید کنندگان بخش کشاورزی در تأمین کالاهای اساسی اظهار کرد: در طول حوادث اخیر، هیچ گونه 

کمبودی در مواد غذایی و کالاهای اساسی وجود نداشت و کمبودهای مقطعی نیز به سرعت برطرف شد.

 بیش از ۹2 درصد روستاهای سروآباد به 
شبکه ملی اطلاعات متصل است

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات کردستان 
گفــت: در حــال حاضــر ۹۲.۵ درصد جمعیت 
روستایی شهرستان سروآباد به شبکه ملی اطلاعات 

دسترسی دارد.
آرام حیدری گفت: ۵۲ روســتای شهرســتان 
 ۴G/۳G سروآباد دارای پوشش تلفن همراه با کیفیت
هســتند.وی افزود: ۶۵ روستای بالای ۲۰ خانوار 
جمعیت در شهرستان سروآباد وجود دارد که ۶۰ 

روستای آن به شبکه ملی اطلاعات متصل است.
مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات کردستان، 
تعداد روستاهای دارای پوشش بالای ۹۰ درصد را در 
این شهرستان، ۶۲ روستا اعلام و اضافه کرد: در حال 
حاضر پنج روستای سروآباد، به شبکه ملی اطلاعات 
متصل نیست.حیدری یادآور شد: روستاهای ذلکه، 
ذکریان و خشکین در صورت اتمام پروژه های فاز ۲ 

به شبکه ملی اطلاعات متصل می شوند.
وی ادامه داد: روستاهای دل، ناو، آلمانه، ذکریان 
و ذلکه برای ایجاد پوشــش اینترنت پرســرعت 
تلفن همراه به اپراتورهای ارتباطی ابلاغ شده اند 
و روســتای خشکین نیز در صورت اجرای سایت 
ذکریان، پوشــش می گیرد.مدیرکل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات کردستان افزود: روستاهای ژریژه 
و سوره تو، توسط این اداره کل در حال پیگیری برای 
ایجاد پوشش ۴G/۳G هستند.شهرستان سروآباد در 
۹۰ کیلومتری غرب سنندج مرکز استان کردستان 

قرار دارد.

 توزیع کود یارانه ای بخش کشــاورزی 
 در کهگیلویــه و بویراحمــد براســاس

 نیازسنجی کارشناسی
 مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان 
کهگیلویــه و بویراحمــد گفت:فرایند توزیع کود 
یارانه  ای مورد نیاز کشاورزان در استان امسال برای 

نخستین بار براساس نیاز انجام می شود.
سید علی لاهوتی گفت: کارشناسان پهنه های 
جهادکشاورزی کهگیلویه و بویراحمد کود یارانه ای 
را براســاس شرایط اقلیمی، محصولات تولیدی و 
خاک منطقه به صورت ترکیبی اختصاص می دهند.

وی بیان داشت: توزیع کود در استان با مشارکت 
۳۵ مرکز خدمات جهاد کشاورزی که هر کدام دارای 

نیروی متخصص است انجام می شود.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
کهگیلویه و بویراحمد گفت: از ابتدای سال جاری 
تاکنون ۲هزار و ۸۰۳ تنُ انواع کود با قیمت یارانه ای 

در این استان توزیع شده است.
لاهوتی تصریح کرد: در این مدت ۲هزار و ۴۱۵ 
تن کود اوره ، ۳۶۵ تن کود فســفاته و ۲۳تن کود 

پتاسه در کهگیلویه و بویراحمد توزیع شده است.
وی بیان داشت: قیمت کودهای کشاورزی نسبت 
به سال گذشته تغییری نداشته است و هر کیسه 
کود اوره ۵۰ کیلوگرمی ســه میلیون و ۹۵۰ هزار 
ریال، فسفات ساده سه میلیون و ۵۵۰ هزار ریال 
و ســوپر فسفات تریبل هفت میلیون و ۱۵۰ هزار 
ریال . سولفات پتاسیم هشت میلیون و ۱۲۵هزار 
ریال و کلرور پتاسیم هفت میلیون و ۴۷۰ریال به 

بهره برداران عرضه می شود.
به گفته وی، کودهای ازته از پتروشــیمی های 
مرودشت فارس، لردگان چهارمحال و بختیاری، 
مسجد ســلیمان، بندر امام خمینی خوزستان و 

بندرعباس به این استان منتقل می شوند.
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
کهگیلویه و بویراحمد از کشــاورزان خواســت تا 
مصــرف ترکیبی را در اولویت قــرار دهند و تنها 
به اســتفاده از کــود اوره اکتفا نکنند و گفت: اگر 
بخواهیــم به تولید با کیفیــت و عملکرد خوب و 
 قابل قبول برسیم باید از کودهای پتاسیم و فسفاته

 نیز استفاده کنیم.
کارشناس شرکت حمایتی کشاورزی کهگیلویه 
و بویراحمد با اشــاره به اینکه اســتفاده اصولی از 
کود رمز تولید محصولات بازارپســند است گفت: 
 نحوه مصرف کود براســاس نیاز گیــاه ضرورتی 

مغفول مانده است.
بشــارت جعفری با اشــاره به اینکه رنگ سبز 
و زیبــای محصولاتی مانند خیارســبز و قرمزی 
هندوانه به اســتفاده براســاس نیــاز محصول از 
کودهــا برمی گــردد افزود: ســاختار گیاه مانند 
 بدن انســان به مواد مغذی مختلفی برای رشد با

 کیفیت نیاز دارد.
وی با یادآوری اینکه سفیدی داخل گوجه فرنگی 
به علت زیاد بودن نیترات است تاکید کرد: میزان 
نیاز محصول به انواع کود به عوامل مختلفی از جمله 

خاک قلیایی یا اسیدی بستگی دارد.
جعفری تصریح کرد:ظاهــر نازیبای برخی از 
محصولات کشاورزی مانند خیار سبز، گوجه فرنگی 
و پیاز به کمبود یکی از مواد مغذی برمی گردد که 
با باید با کود جبران می شــد و از ســوی کشاورز 

کوتاهی شده است.
کارشناس شرکت حمایتی کشاورزی کهگیلویه 
و بویراحمــد ابراز کــرد: در مجمــوع کود یکی 
 از عناصــر تولید محصولات کشــاورزی اســت 
کــه نقش مهمی در تولید محصولات با کیفیت و 

بازار پسند دارد.
وی عنوان کرد: استفاده اصولی از کود و تولید 
محصولات با کیفیت ماندگاری محصول، قدرت انبار 
داری را افزایش داده است که این عوامل مقدمات 

در تولید محصولات صادراتی نیز است.
 ۲۷۰هزار هکتار زمین کشاورزی در کهگیلویه 
و بویراحمد وجود دارد کــه ۱۶۰ هزار هکتار آن 

زراعی است.
بهره بــرداران کهگیلویه و بویراحمد ســالانه 
 یــک میلیون تنُ انــواع محصولات کشــاورزی 

تولید می کنند.

 در حالی شالیکاران مازندرانی در شرایط فعلی شاهد ثبت 
رکوردهای جدید برای قیمت برنج طارم بودند که در یک سال 
اخیر قیمت این محصول با افزایش بیش از سه برابری برای هر 
کیلوگرم حدود ۸۰۰ هزار ریال به رقم ۳ میلیون ریال برای هر 

کیلو گرم رسیده است.
فروش برنج ایرانی در چند سال گذشته به یکی از مصایب 
بزرگ برای کشاورزان و مدیران استاتی و ملی تبدیل شده بود 
چرا که انبارها و شالیکوبی های این خطه از شمال برای همه 
فصول مملو از برنج های دپو شده ای بود که خریداری نداشت.

مشکل فروش برنج در چند سال گذشته به حدی بود که 
برای گره گشایی آن، موضوع در هیات دولت هم مطرح می شد 
تا کشاورزان شمالی بتوانند برنج های تولیدی خود را با قیمتی 

که برای آنها صرفه اقتصادی داشته باشد به فروش برسانند.
اما در ۹ ماه گذشته گویی رنسانسی برای شالیکاران شمالی 
بوجود آمد و قیمت های این محصول به مدار افزایشی رسیده 
و با ثبت رکوردهای جدید هر کیلوگرم برنج طارم محلی به ۳ 

میلیون ریال رسید.
هر چند این افزایش قیمت آورده چندانی برای کشاورزان 
شالیکار نداشت و شــالیکاران در ابتدای فصل برداشت برنج، 

بسیاری از محصولات تولیدی خود را به مراتب پایین تر از قیمت 
های فعلی به فروش رساندند اما این افزایش قیمت برنج در چند 
ماه اخیر به گونه ای برای شالیکاران شوق آفرین بود که در سال 
زراعی جدید چند هفته زودتر نسبت به سالهای گذشته شخم و 
شیار و خزانه گیری برنج را آغاز کرده بودن و بعد از تلاشی چند 

ماه رنج آنها به مرحله خوشه دهی رسیده است.
در هفته های گذشــته واردات و ثبت سفارش برای برنج 
خارجی آزاد شد اما با توجه به این که انبارها و شالیکوبی های 
این خطه از شمال خالی از برنج ایرانی است شوک این واردات 

هم نتوانست در کاهش قیمت برنج ایرانی اثر گذار باشد.
در شــرایط فعلی کارشناســان کشــاورزی بر این باورند 
بــا توجه بــه افزایش هزینه هــای تولید فــروش برنج برای 
کشــاورزان باید صرفه اقتصادی داشــته باشد و کاهش بیش 
از حد قیمت این محصول دســتاوردی را برای تولیدکنندگان 
 به همراه نخواهد داشــت و از سوی دیگر قیمت منطقی این 
محصول نه تنها برای کشاورزان در بخش اقتصادی گره گشا 
است بلکه انگیزه ای برای افزایش تولید این محصول راهبردی 

محسوب می شود.
صاحبنظــران تاکید دارند با توجه به این که بســیاری از 

محصولات کشاورزی در مازندران تولید می شود ایجاد انگیزه برای این تولید کنندگان تضمین کننده امنیت غذایی 
کشور است که همه باید مد نظر قرار دهند.

طبق اعلام رسمی سازمان جهاد کشاورزی مازندران امسال ۲۲۸هزار هکتار از زمین های شالیکاری استان نشا 
کاری شده است و حداکثر تا ۲۰ روز آینده برداشت شالی در منطقه دشت هراز واقع در منطقه مرکزی یعنی در 

آمل، بابل، محمودآباد، فریدونکنار و بابلسر شروع خواهد شد.
بررسی ها از اظهارات کشاورزان نشان می دهد که آنان توقع ندارند قیمت برنج نو به همین میزان رقم بخورد 

اما امیدوار به واقعی شدن قیمت برنج طبق هزینه های تولید و سود منطقی هستند.
به گفته شالیکاران اگر قیمت برنج جدید امسال با توجه به هزینه های سنگینی که بابت دستمزد و نهاده های 
کشاورزی انجام شده است، کمتر از یک میلیون و ۷۰۰ هزار ریال باشد، به صرفه نخواهد بود و در واقع اجحاف در 

حق تولید کنندگان است.

 خوشه دهی افزون بر ۷0 درصدی برنج
در این پیوند مدیر جهاد کشاورزی بابل اظهار کرد: در حال حاضر افزون بر ۷۰ درصد برنج تولیدی کشاورزان 

در این خطه از شمال در بخش های مختلف شهرستان خوشه دهی شد.
وی گفت: از مجموع ۴۷ هزار و ۸۶۳ هکتار اراضی شالیزاری در بابل، ۴۳ هزار و ۶۹۴ هکتار به کشت ارقام طارم 

)محلی( و ۴ هزار و ۱۶۹ هکتار به کشت ارقام پرمحصول اختصاص دارد.
وی تصریح کرد: حدود ۳۴ هزار هکتار از اراضی زیر کشــت ارقام طارم )محلی( در حال حاضر در بخش های 

مختلف شهرستان که به تولید این محصول می پردازند به مرحله خوشه دهی قرار دارند.
شهیدی پور با اشاره به اهمیت آبیاری مناسب در این مرحله، به شالیکاران توصیه کرد که از ایجاد تنش رطوبتی 
در زمان خوشه دهی و گلدهی جلوگیری کنند، زیرا این امر می تواند منجر به عدم تلقیح و افزایش پوکی دانه شود.

این مقام مسوول در ادامه بر اهمیت تشخیص زمان مناسب برداشت شالی تاکید کرد و ادامه داد: برداشت زودهنگام 
یا دیرهنگام می تواند باعث ریزش محصول، افزایش شکستگی در خشک کن و بالا رفتن هزینه های تولید شود.

مدیریت جهاد کشاورزی شهرستان بابل تصریح کرد: مجموعه جهاد کشاورزی همواره بر حمایت از تولیدکنندگان 
و تلاش برای افزایش بهره وری در بخش کشاورزی تاکید دارد و از شالیکاران درخواست می شود تا با رعایت نکات 

فنی و کارشناسی، نسبت به تولید محصولی با کیفیت و کمیت مطلوب اقدام کنند.

 الزام معاینه فنی برای کمباین های برنج
مدیر جهاد کشاورزی بابل اظهار کرد: بر اساس تصمیم اتخاذ شده در سطح شهرستان مقرر شد کمباین های با 

سال ساخت حداکثر ۲۰۱۵ مشمول دریافت معاینه فنی و سوخت شوند.
رحیم شهیدی پور گفت: نماینده اتحادیه کمباین داران موظف شد تا به صورت میدانی از تمامی کمباین های 

متقاضی سوخت بازدید کرده و نسبت به انجام معاینه فنی آن ها اقدام کند.
وی با اشاره به این مطلب که در صورت مشاهده هرگونه تخلف، مراکز موظف به اعلام کتبی موضوع به مدیریت 
جهاد کشاورزی بابل هستند و صدور معاینه فنی تنها برای کمباین هایی مجاز است که حداکثر سال ساخت آن ها 
۲۰۱۵ باشد صادر و کمباین های قدیمی تر از این سال، مشمول بازدید معاینه فنی و دریافت سوخت نخواهند شد، 
اظهار کرد: البته در موارد خاص، کمیته فنی متشکل از نماینده مدیریت، مرکز خدمات و اتحادیه کمباین داران، 

پس از انجام راستی آزمایی، امکان کارگشایی خواهند داشت.
مدیر جهاد کشاورزی بابل افزود: کارشناسان و مسئولین مراکز خدمات جهاد کشاورزی موظف هستند پس 
از بررســی دقیق مدارک و رویت کارت معاینه فنی معتبر با مهر برجســته مربوط به سال ۱۴۰۴ نسبت به تایید 

درخواست سوخت کمباین اقدام کنند.
شــهیدی پور تصریح کرد: این مصوبات با هدف ســاماندهی و نظارت دقیق تر بر کمباین های برداشت برنج و 
جلوگیری از تخلفات احتمالی در زمینه سوخت و معاینه فنی اتخاذ شده است و انتظار می رود با اجرای دقیق آن، 

شاهد ارتقای بهره وری در برداشت محصول برنج در شهرستان بابل باشیم.
برنجکاری یکی از مهم ترین فعالیت کشاورزی در مازندران و منبع مهم درآمد کشاورزان استان است و با تولید 
بیش از یک میلیون تن، ۴۲ درصد برنج مورد نیاز کشور از این استان تامین می شود. استان مازندران تولید کننده 

۷۲ نوع محصول زراعی و باغی است که در تولید ۱۵ محصول رتبه اول تا سوم را دارد.
این استان با برخورداری از تنها ۲ و نیم درصد زمین کشاورزی کشور، سالانه هفت درصد از تولیدات کشاورزی 

و ۱۱ درصد از ارزش اقتصادی محصولات کشاورزی کشور را در اختیار دارد.

به گفته شالیکاران 
اگر قیمت برنج 
جدید امسال با 

توجه به هزینه های 
سنگینی که بابت 
دستمزد و نهاده 

های کشاورزی انجام 
شده است، کمتر از 
یک میلیون و ۷00 
هزار ریال باشد، به 

صرفه نخواهد بود و 
در واقع اجحاف در 

حق تولید کنندگان 
است.

  کشت 300 هکتار پنبه در حاجی آباد هرمزگان آغاز شد
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان حاجی آباد هرمزگان ضمن تاکید بر لزوم افزایش تولیدات کشاورزی، از آغاز کشت ۳۰۰ هکتار پنبه در اراضی این شهرستان خبر داد.

به گزارش از روابط عمومی سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان، یعقوب محمدمرادی روز دوشنبه افزود: میانگین عملکرد سه تن در هکتار، بیش از ۹۰۰ تن محصول پنبه برداشت خواهد شد.وی بیان کرد: مناطق مهم کشت پنبه در این شهرستان شامل، طاشکوئیه، 
خوشن آباد و سرچاهان است که برنامه هایی مانند مبارزه تلفیقی با آفات و بیماری ها، تغذیه مناسب و اجرای برنامه های ترویجی برای افزایش بهره وری تولید در دستور کار قرار دارد.

مدیر جهادکشاورزی حاجی آباد خاطرنشان کرد: فصل کاشت پنبه در این شهرستان تا پایان تیرماه ادامه دارد و زمان برداشت آن از اواسط آبان ماه تا اواسط دی ماه است.
مرادی عنوان کرد: ارقام رایج کشت  شده در این منطقه شامل گلستان، ساجدی و ورامین است.حاجی آباد بعنوان یکی از چهار قطب کشاورزی هرمزگان که رتبه اول تولید خرمای پیارم استان های خرماخیز کشور به آن تعلق دارد.

 انبه طلایی سیســتان و بلوچستان به عنوان یکی از محصولات راهبردی و مزیت دار 
کشاورزی جنوب شرق کشور، این روزها با آغاز فصل برداشت از باغ های شهرستان های 
سرباز، نیکشهر، قصرقند، کنارک، چابهار، زرآباد و سایر مناطق جنوبی استان بار دیگر رونق 

را به باغ ها، بازارها و اقتصاد بومی این خطه بازگردانده است.
 انبه جنوب سیستان و بلوچستان با طعم شیرین و عطر دل نشین، پوسته نازک و رنگ 
طلایی، جایگاه ویژه ای در بازارهای داخلی و صادراتی دارد. شهرستان های جنوب با دارا بودن 
بیشترین سطح زیرکشت انبه در استان نقش مهمی در تولید این میوه گرمسیری دارند.

انبه میوه ای سرشار از خواص و ویتامین های بسیار، اسیدهای عالی، کربوهیدرات ها و 
مواد معدنی فراوان بوده و می توان آن را سلطان میوه های گرمسیری نامید و دارای منابع 

غنی از ویتامین A، B، C و پتاسیم، کلسیم و آهن است.
میوه نارس انبه برای تهیه ترشی استفاده می شود و میوه رسیده آن نیز طعمی شبیه 
مخلوطی از هلو و آناناس دارد و این میوه آبدار و شیرین گرمسیری که به سلطان میوه های 

آسیایی معروف است طرفداران بسیاری دارد.
این میوه شیرین و خوش طعم از جمله پرمصرف ترین میوه ها در جهان است و رویش 
آن ویژه مناطق گرمسیری بوده و قدمت آن به بیش از چهار هزار سال پیش بر می گردد و 

مصرف آن موجب تقویت سیستم ایمنی بدن می شود.
میوه انبه علاوه بر مصارف خوراکی، آشپزی و آب میوه گیری، به عنوان طعم دهنده، 
رنگ دهنده و عطر نیز کاربرد دارد و زمان گل دهی درختان انبه از ابتدای اسفند آغاز و 
تا پایان فروردین ادامه دارددرختان انبه در مقابل سرما، گرما، باد گرم، تگرگ، باران های 
سیل آسا، زلزله، طوفان و بارندگی مقاوم هستند و اوج گل دهی انبه در تعطیلات نوروز 
است که جلوه خاصی به طبیعت می دهد و فرصتی برای گردشگران فراهم می کند تا از 
زیبایی و عطر شکوفه های این درختان لذت برند.میوه انبه علاوه بر مصارف خوراکی، آشپزی 
و آب میوه گیری، به عنوان طعم دهنده، رنگ دهنده و عطر نیز کاربرد دارد و زمان گل 
دهی درختان انبه از ابتدای اسفند آغاز و تا پایان فروردین ادامه دارد که در این زمان عطر 

شکوفه های درختان انبه به استقبال بهار و سال نو می رود.
درخت انبه با قدی بلند برگ های آن کاربرد زینتی دارد و زمان گلدهی درختان انبه 
آخر دی تا نیمه فروردین است، امروزه یک دوم کل محصولات انبه دنیا به کشور هند تعلق 
دارد و علاوه بر این کشور، انبه در آمریکای شمالی، مرکزی، جنوبی، کارائیب، جنوب و مرکز 

آفریقا، استرالیا، چین، پاکستان و آسیای جنوب شرقی پرورش داده می شود.
ارقام ســندری، فجری، لیلیوم، بیگم پالی، چوسا، هیری، سرولی، پیوندی و محلی از 
مهمترین ارقام انبه در شهرستان های منطقه بلوچستان هستند که از هر هکتار انبه سه 
تا بیش از ۱۲ و ۱۵ تن محصول برداشت می شود و مقدار محصول بستگی به آب و هوا و 

میزان فعالیت کشاورز و رسیدگی به درختان انبه دارد.

 زمان گل دهی و برداشت انبه
بر اساس اعلام کارشناسان جهاد کشاورزی، دوره گل دهی انبه در نیکشهر و قصرقند 
از اواسط دی ماه آغاز می شود و تا اوایل اسفند ادامه دارد. در این بازه زمانی، درختان انبه 
با شکوفه های معطر و زیبای خود باغ ها را زینت می دهند و پس از طی دوره رشد میوه، 
برداشت انبه از اواخر اردیبهشت در مناطق گرم تر آغاز شده و تا اوایل شهریور در مناطق 

مختلف ادامه می یابد.
در نیکشهر و قصرقند، به دلیل شرایط اقلیمی خاص، برداشت عمدتاً از نیمه خرداد آغاز 

و تا اواسط تیر و مردادماه ادامه دارد.
انبه بلوچستان علاوه بر مصرف تازه خوری، ظرفیت بالایی در صنایع فرآوری نظیر تولید 
پوره، لواشک، کنسانتره، مربا و خشکبار دارد. محصول تولیدی این منطقه علاوه بر عرضه 

در استان های سیستان و بلوچستان، به تهران، اصفهان، فارس، کرمان، خراسان رضوی و 
آذربایجان ها ارسال و بخش قابل توجهی از آن به کشورهای حوزه خلیج فارس و آسیای 

میانه صادر می شود.

 ضرورت حمایت از انبه کاران
باغداران سیستان و بلوچستان خواستار حمایت بیشتر دولت در زمینه تامین نهاده های 
کشاورزی، راه اندازی صنایع تبدیلی، بازاریابی صادراتی و ایجاد صندوق های حمایتی برای 
تثبیت قیمت ها و کاهش دغدغه های اقتصادی خود هستند. آنان معتقدند انبه بلوچستان 
می تواند با برنامه ریزی منســجم به یکی از برندهای معتبر کشاورزی کشور در بازارهای 

جهانی تبدیل شود.
مدیرجهاد کشاورزی چابهار گفت: چابهار با داشتن شرایط آب و هوایی گرم و مرطوب 
با برخورداری از اقلیمی مستعد و طبیعی شرایط مناسبی را برای پرورش انواع میوه های 

گرمسیری، نیمه گرمسیری و تولید محصولات زراعی خارج از فصل داراست.
فرامرز مبارکی مهمترین محصولات باغی چابهار را میوه های گرمسیری شامل موز، انبه، 
گواوا، چیکو، کنار پیوندی، تمر هندی، نارگیل و پاپایا عنوان کرد و افزود: از محصولات 
زراعی خارج از فصل مورد کشت در این شهرستان نیز می توان به کشت محصولات جالیزی، 
سبزی و صیفی جات نظیر پیاز، گوجه فرنگی، بادمجان، فلفل سبز، علوفه و کلزا اشاره کرد.

وی افزود: از آنجایی که میوه درخت انبه جهت مصارف فرآوری ترشــی مورد استفاده 
قرار می گیرد به همین منظور به صورت سبز برداشت می کنند.

مدیرجهاد کشاورزی چابهار با بیان اینکه این شهرستان با داشتن شرایط آب و هوایی 
گرم و مرطوب و برخورداری از اقلیمی مستعد و طبیعی شرایط مناسبی را برای پرورش 
انواع میوه های گرمســیری، نیمه گرمســیری و تولید محصولات زراعی خارج از فصل 
ران برای ایجاد اشتغال و  داراست، افزود: کشاورزی یکی از ظرفیت های مهم سواحل مَکُّ
تولید محصولات موردنیاز است که ایجاد اشتغال و درآمد آن کمتر از فعالیت حوزه صیادی 
دریای عمان نیست.وی تصریح کرد: رونق بخش کشاورزی منجر به افزایش تولید و توسعه 
مناطق محروم همجوار بزرگترین بندر اقیانوسی ایران و ایجاد هزاران شغل جدید می شود.

 قصرقند قطب تولید انبه در جنوب سیستان و بلوچستان
مدیر جهاد کشاورزی قصرقند گفت: این شهرستان به عنوان یکی از مهمترین مراکز 
تولید انبه در جنوب سیســتان و بلوچســتان، نقش قابل توجهی در بازار این محصول 
گرمسیری دارد و فصل برداشت آن زمینه اشتغال مستقیم برای ۳۰۰ نفر و غیرمستقیم 

برای ۶۰۰ نفر را فراهم می کند.

عبدالناصر رئیسی گفت: قصرقند با دارا بودن ۲۷۰ هکتار باغ انبه شامل ۲۱۰ هکتار 
بارور و ۶۰ هکتار غیرمثمر و بیش از ۲۰ رقم انبه محلی مرغوب، سهم مهمی در بازارهای 

داخلی و خارجی این محصول دارد.
وی افزود: بارندگی های مناسب سال گذشته موجب افزایش چشمگیر گلدهی درختان 

انبه شد به طوریکه از اوایل بهمن تا پایان اسفند شاهد شکوفایی درختان بودیم.
رئیســی با بیان اینکه برداشت انبه نارس از نیمه اردیبهشت آغاز می شود، ادامه داد: 
بخش زیادی از محصول انبه قصرقند برای تهیه ترشی به استان هرمزگان ارسال و پس از 

فرآوری به بازارهای داخلی و خارجی عرضه می شود.
وی تصریح کرد: برداشت انبه به صورت نارس تا پایان تیر و حتی مرداد ادامه دارد و 
محصول تولیدی این شهرستان به استان هایی مانند خراسان رضوی، هرمزگان و فارس 

ارسال می شود.
مدیر جهاد کشــاورزی قصرقند گفت: برگزاری دوره های آموزشــی و ترویجی برای 
باغداران موجب شده است امسال شاهد افزایش کیفیت محصول و بهبود عملکرد باغ های 

انبه قصرقند باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: توســعه باغ های انبه و رعایت توصیه های کارشناسی می تواند 

زمینه ساز رونق اقتصادی و ایجاد اشتغال پایدار در این شهرستان باشد.

 کمبود صنایع تبدیلی و فرآوری انبه در نیکشهر
مدیر جهاد کشاورزی نیکشهر نیز با اشاره به مشکلات موجود در مسیر تولید و فروش 
انبه گفت: کمبود صنایع تبدیلی و فرآوری، نبود امکانات بسته بندی استاندارد و مشکلات 
بازاریابی از مهمترین چالش های پیش روی باغداران اســت. نوســانات قیمت، نبود بازار 

تضمینی و ضعف در زنجیره صادرات نیز به این مشکلات دامن می زند.
عبدالستار ســهرابزهی تاکید کرد: جهاد کشاورزی نیکشهر آمادگی دارد با برگزاری 
دوره های آموزشی و ارائه مشاوره های فنی به باغداران، زمینه بهبود عملکرد باغ ها و کاهش 
ضایعات محصول را فراهم کند. همچنین جذب سرمایه گذار در حوزه صنایع تبدیلی و 

بسته بندی و تقویت همکاری با بخش خصوصی از اولویت های ماست.
وی بیان کرد: انبه میوه آبدار و شیرین در مناطق گرمسیری است که ۲۱۶ هکتار از 

زمین های کشاورزی نیک شهر به کشت این محصول اختصاص دارد.
مدیر جهاد کشــاورزی نیکشهر افزود: ۱۵۶ هکتار از باغات انبه بارور و بقیه به صورت 
نهال و یا در آستانه میوه دهی هستند و برداشت انبه نارس به منظور تهیه انواع ترشی از 

هم اکنون آغاز شده و برداشت نوع رسیده آن نیز تا مردادماه ادامه دارد.
وی تصریح کرد: در شهرســتان نیک شهر علاوه بر ارقام محلی، ارقام پیوندی شامل 

سندری، لیلیوم، بیگم پالی، چوسا و سرولی نیز کشت می شود.

 برداشت سالانه بیش از 1۷ هزار تن انبه در سیستان و بلوچستان
معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان و بلوچستان نیز گفت: 
بیش از ۱۷ هزار تن انبه سالانه از سطح باغات این استان برداشت و روانه بازار مصرف می شود.

اردشیر شهرکی با بیان اینکه برداشت انبه تا پایان تیر و مردادماه ادامه دارد اظهار کرد: 
هم اکنون یک هزار و ۵۰۰ هکتار از باغات میوه سیستان و بلوچستان به کشت انبه اختصاص 

دارد که یک هزار و ۲۰۰ هکتار آن بارور و بقیه غیربارور است.
وی گفت: بیش از ۶۰ درصد انبه تولیدی در سیستان و بلوچستان به صورت سبز برای 
تهیه ترشی برداشت می شود.معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی سیستان 
و بلوچستان ادامه داد: شهرستان های سرباز، نیکشهر، قصرقند و چابهار عمده مناطق کشت 

انبه در استان محسوب می شوند.

انبه؛ طلای سبز جنوب شرق کشور
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نفتبرسردوراهی!
  لیلا  جلیلوند    -  قیمت نفت خام برنت و وست تگزاس اینترمدیت امروز به ترتیب 0.۶۹ و 1.42 درصد کاهش یافت.

مقامات آمریکایی 
از تأخیر در 

اعمال تعرفه ها 
خبر دادند، اما 

جزئیات دقیقی 
ارائه نکردند. این 

عدم قطعیت بر 
انتظارات تقاضای 

جهانی تأثیر منفی 
گذاشت و بازار را 
تحت فشار قرار 

داد.

انرژی 

  نوسازی 10 میلیون بخاری و ساخت 
1۸00 مگاوات نیروگاه خورشیدی

 سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( 
و فدراسیون صنعت نفت ایران با هدف بهینه سازی 
مصرف ســوخت و رفع ناتــرازی انرژی، تفاهم نامه 
مشارکت و سرمایه گذاری برای طرح تعویض بخاری 
های گازی مرسوم و احداث نیروگاه های خورشیدی 

امضا کردند.
به گزارش از سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران، در این تفاهمنامه که به امضای فرشاد مقیمی 
معاون وزیر صمت و آرش نجفی رئیس هیئت مدیره 
فدراســیون صنعت نفت ایران رسید، طرفین در دو 
حوزه تعویض ۱۰ میلیون بخاری پرمصرف با بخاری 
گازی گرید A و ساخت حداقل یک هزار و ۸۰۰ مگاوات 

نیروگاه خورشیدی همکاری خواهند کرد.
در بخش طرح تعویض بخاری گازی، ۱۰ میلیون 
بخاری پرُمصرف موجود با مدل های استاندارد و کم 

مصرف )گرید A( در دستور کار قرار می گیرد.
این طرح شامل تولید داخلی هشت میلیون دستگاه 
بخاری گازی استاندارد و کم مصرف )گرید A( با بهره 
گیری از توان تولید کننــدگان داخلی و همچنین 
واردات ۲ میلیون دســتگاه از این تجهیزات در دوره 

چهار ساله خواهد بود.
هدف اصلی از اجرای این طرح، ارتقای بهره وری و 

صرفه جویی در مصرف گاز طبیعی است.
محور دوم این همکاری، ساخت حداقل یک هزار 
و ۸۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی در سال نخست 
اجرای تفاهم نامه است که قابلیت افزایش تا ۱۰ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدید پذیر در دوره چهار ساله را دارد.

ســهم ایدرو در این پروژه ۱۵ درصد و اســتفاده 
از توان شــرکت های تابعه در ساخت نیروگاه های 

خورشیدی است.
امضای این تفاهم نامه در راستای مصوبه شورای 
عالی اقتصاد با موضوع لزوم تعویض بخاری های گازی 
مرسوم با بخاری های گازی گرید A و لزوم صرفه جویی 
در گاز مصرفی کشور از طریق تعویض بخاری های 

پرمصرف است.

 بحران کم آبی؛ تغییرات اقلیمی ایران 
در مرز هشدار

یک مقام مســئول هواشناســی با هشدار به 
تغییــرات اقلیمی در ایران گفــت: افزایش ۲ تا 
۳ درجــه ای دمــا، کاهش بــارش و تبخیر ۲۵ 
سانتی متری آب در سال، منابع آبی کشور را به 

مرز بحران رسانده است.
احد وظیفه رئیس مرکز ملی اقلیم و مدیریت 
بحران خشکسالی سازمان هواشناسی با اشاره به 
افزایش میانگین دمای کشور طی نیم قرن اخیر 
اظهار کرد: در ۵۰ سال گذشته، دمای میانگین 
ایران بین ۲ تا ۲.۵ درجه سانتی گراد افزایش یافته 
و در مناطق فلات مرکزی کشور این رقم حتی به 

۳ درجه نیز رسیده است.
وی افزود: افزایش دما موجب تبخیر بیشتر، 
کاهــش رطوبت جو و بالا رفتن نیاز آبی گیاهان 
شده است. طبق داده های علمی، هر یک درجه 
افزایش دما، ظرفیــت تبخیر را حدود ۷ درصد 
افزایش می دهد. این در حالی اســت که کاهش 
بارش سالانه نیز مزید بر علت شده است. وظیفه 
خاطرنشــان کرد: در دهه های گذشته، میانگین 
بارندگی سالانه کشور حدود ۲۵۵ میلی متر بود، 
امــا اکنون این میزان به حــدود ۲۰۰ میلی متر 

کاهش یافته است.
رئیــس مرکز ملی اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکســالی ادامه داد: پتانسیل تبخیر در کشور 
از حدود ۱۱۰۰ میلی متر در گذشــته، به ۱۳۵۰ 
میلی متر افزایش یافته است. این به آن معناست 
که به طور متوسط، سالانه حدود ۲۵ سانتی متر 
آب بیشــتری از سطح کشور تبخیر می شود. به 
گفته وی، این میزان تبخیر، فشــار مضاعفی بر 
منابع آبی وارد می کند، به ویژه در شــرایطی که 
الگوهای بارشی نیز تغییر کرده اند و بارش ها به طور 

ناهمگون و نامنظم رخ می دهند.
وی با هشــدار نسبت به سناریوهای بدبینانه 
تغییر اقلیم تأکید کرد: اگر وضعیت فعلی کنترل 
نشــود و دما تا ۸ درجه افزایش یابد، بسیاری از 
کلان شهرهای حاشیه کویر مانند یزد، کرمان و 
اصفهان دیگر شــرایط زیستی مطلوبی نخواهند 

داشت و عملًا غیرقابل سکونت خواهند شد.
وظیفه در پایان تصریح کرد: در گذشته، دمای 
تابستانی کشور از تیرماه آغاز می شد، اما اکنون 
شــاهد آغاز گرمای تابســتانی از اردیبهشت ماه 
هستیم که تا مهر ادامه می یابد. به عبارت دیگر، 
تابســتان ایران عملًا به ۴ تا ۵ ماه افزایش یافته 
اســت. این روند نگران کننده، موجب شده است 
که فصل بهار، به عنوان دوره گذار از زمستان به 
تابســتان، به طرز محسوسی کوتاه شود یا تقریباً 

از بین برود.

 برداشت آب آشامیدنی از هوا با یک 
ماده فوق سبک

 پژوهشــگران بین المللی ماده ای ساخته اند 
که می تواند مثل اسفنج، آب را از هوای مرطوب 
بگیرد. این ماده از گرافن و کلسیم ساخته شده 
و با کمک گرمای کمی، آب جذب شــده را آزاد 

می کند.
 ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، دانشمندان از 
کشورهای مختلف با همکاری بین المللی، موفق 
به ســاخت نوعی آئروژل سبک، اسفنج مانند و 
نانومقیاس از گرافن اکســید کلسیم دار شده اند 
که توانایی خارق العاده ای در جذب و آزادسازی 
آب از هوای مرطوب دارد. این دســتاورد نوین 
می توانــد به راهــکاری مؤثر بــرای تولید آب 
آشامیدنی در مناطق کم برخوردار تبدیل شود.

رئیس مرکز نظارت بر صندوق های ســرمایه گذاری ســازمان بورس و اوراق بهادار، گفت: هدف از افزایش دامنه نوسان صندوق های اهرمی از ۳ درصد به ۴ درصد، تسریع در روند 
به تعادل رسیدن این صندوق ها بوده است.

 علی اکبر ایرانشــاهی، رئیس مرکز نظارت بر صندوق های ســرمایه گذاری ســازمان بورس و اوراق بهادار، گفت: هدف از افزایش دامنه نوسان صندوق های اهرمی از ۳ درصد به ۴ 
درصد، تسریع در روند به تعادل رسیدن این صندوق ها بوده است.

ایرانشاهی، در ادامه بیان کرد: به واسطه ضریب اهرمی صندوق های سرمایه گذاری اهرمی و در مواقعی که بازار به شدت روند صعودی یا نزولی دارد، پرتفوی این نوع صندوق ها 
بیشتر از دامنه نوسانی که برای این نوع صندوق ها تعریف شده، تغییر می کنند، لذا برای این مواقع تصمیم بر آن شد تا دامنه نوسان دارایی داخل صندوق متفاوت باشد.

رئیس مرکز نظارت بر صندوق های سرمایه گذاری سازمان بورس و اوراق بهادار، افزود: پیش بینی و آثار احتمالی آن بر این است که با این تصمیم، صندوق های اهرمی زودتر به 
تعادل برسند.

دامنه نوسان 
صندوق های اهرمی 
افزایش یافت

 بازار نفت با کاهش قابل توجهی در قیمت ها مواجه شد که ناشی از تصمیم اوپک پلاس برای افزایش تولید و نگرانی های مربوط 
به تعرفه های تجاری ایالات متحده بود. اوپک پلاس، که شامل کشورهای تولیدکننده نفت است، تصمیم به افزایش تولید خود به 
میزان ۵۴۸۰۰۰ بشکه در روز گرفت. این تصمیم نه تنها بر قیمت ها تأثیر گذاشت، بلکه باعث بروز نگرانی هایی در مورد مازاد عرضه 
و تقاضای جهانی نیز شد. در این متن به تحلیل عوامل مؤثر بر بازار نفت، تأثیرات تصمیمات اوپک پلاس و چالش های تجاری پیش 

روی ایالات متحده خواهیم پرداخت.

 کاهش قیمت نفت به دنبال تصمیم اوپک پلاس
قیمت نفت خام برنت و وست تگزاس اینترمدیت در روز دوشنبه به ترتیب ۰.۶۹ و ۱.۴۲ درصد کاهش یافت. این کاهش به 
دلیل تصمیم اوپک پلاس برای افزایش تولید به میزان ۵۴۸۰۰۰ بشکه در روز بود که فراتر از انتظارات بازار قرار گرفت. این اقدام 
به شدت بر قیمت ها تأثیر گذاشت و نگرانی هایی در مورد عرضه بیش از حد را ایجاد کرد. تحلیلگران پیش بینی می کنند که این 

کاهش قیمت ممکن است ادامه دار باشد، به ویژه با توجه به شرایط اقتصادی جهانی و تقاضای نفت.

 افزایش تولید اوپک پلاس به ۵4۸000 بشکه در روز
اوپک پلاس در جلسه اخیر خود تصمیم به افزایش تولید نفت به میزان ۵۴۸۰۰۰ بشکه در روز گرفت. این تصمیم نشان دهنده 
تغییر رویکرد این سازمان از دفاع از قیمت ها به دفاع از سهم بازار است. افزایش تولید به ویژه در شرایطی که بازار به دنبال تعادل در 
عرضه و تقاضا است، می تواند تأثیرات قابل توجهی بر قیمت ها داشته باشد. این افزایش تولید به وضوح نشان دهنده رقابت تهاجمی تر 

برای سهم بازار و تحمل کاهش قیمت ها توسط تولیدکنندگان است.

 رقابت شدید برای سهم بازار
تیم ایوانز از شرکت ایوانز انرژی اشاره کرد که افزایش تولید اوپک پلاس به وضوح نشان دهنده رقابت تهاجمی برای سهم بازار 
است. این رقابت به معنای تحمل کاهش قیمت ها و درآمدهای ناشی از آن است. با توجه به اینکه تولیدکنندگان بزرگ مانند عربستان 
سعودی و روسیه به دنبال حفظ سهم خود در بازار جهانی هستند، این افزایش تولید می تواند به کاهش بیشتر قیمت ها منجر شود 

و به نفع مصرف کنندگان باشد، اما برای تولیدکنندگان چالش هایی را به همراه خواهد داشت.

 بازگشت تدریجی به تولید پیشین
افزایش تولید اوپک پلاس نشان دهنده بازگشت به سطح تولید پیشین است. این تصمیم تقریباً ۸۰ درصد از کاهش داوطلبانه 
۲.۲ میلیون بشکه ای که در اوایل سال جاری به منظور حمایت از قیمت ها اتخاذ شده بود را به بازار بازمی گرداند. این بازگشت به 
تولید پیشین می تواند به افزایش عرضه در بازار و در نتیجه کاهش بیشتر قیمت ها منجر شود. با توجه به اینکه اوپک پلاس در 
حال حاضر به دنبال حفظ سهم بازار است، این تغییر رویکرد ممکن است به نفع مصرف کنندگان باشد، اما برای تولیدکنندگان 

چالش هایی را به همراه خواهد داشت.

 عربستان سعودی و افزایش قیمت ها
عربستان سعودی به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده اوپک، قیمت نفت خام سبک عرب خود را به بالاترین حد در چهار ماه گذشته 
برای آسیا افزایش داد. این اقدام نشان دهنده اعتماد عربستان به تقاضای نفت است و می تواند به عنوان یک سیگنال مثبت برای 
بازار تلقی شود. افزایش قیمت ها از سوی عربستان می تواند به حفظ تعادل در بازار و جلوگیری از افت بیشتر قیمت ها کمک کند. 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران 
با اشــاره به افزایش کم ســابقه دمای هوا 
در روزهای اخیر، از شــهروندان خواست 
با رعایت الگــوی صحیح مصرف برق، در 
تأمین برق پایدار برای تمامی مشــترکان 

نقش آفرینی کنند.
فرهاد شبیهی مدیر عامل برق منطقه ای 
تهران د با اشاره به افزایش کم سابقه دمای 
پایتخت گفت: با توجه به گرمای شــدید 
هوا در روزهای گذشــته، مصرف برق در 
پایتخت به طرز قابل توجهی افزایش یافته 
و این موضوع در صورت بی توجهی می تواند 

پایداری شبکه را تحت تأثیر قرار دهد. اگرچه در حال حاضر شبکه برق تهران پایدار است و مشکلی در تأمین برق مشترکان نداریم، 
اما ادامه این روند مصرف می تواند در روزهای آینده چالش برانگیز باشد.

وی تأکیــد کرد: مصرف بهینه انرژی نه تنها به نفع خانواده ها و کاهش هزینه های آن هاســت، بلکه زمینه بهره مندی همگانی 
از برق پایدار را فراهم می کند. بنابراین لازم اســت همه مشــترکان به ویژه در شــهر تهران، قم و البرز نسبت به مصرف برق خود 

حساسیت بیشتری نشان دهند.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران با اشــاره به برخی اقدامات ســاده اما مؤثر در کاهش مصرف برق افزود: تنظیم دمای وســایل 
سرمایشــی بر روی ۲۵ درجه ســانتی گراد و استفاده از دور کند کولرهای آبی از جمله اقداماتی است که در کاهش مصرف نقش 

مؤثری دارد و هیچ هزینه اضافی هم برای مشترکان در پی ندارد.
شبیهی همچنین هشدار داد: مشترکانی که در زمره پرمصرف ها قرار دارند و همچنان به توصیه های فنی و کارشناسی توجه 
نمی کنند، ممکن است با اعمال محدودیت های مصرف مواجه شوند. لازم است این گروه از مشترکان برای جلوگیری از دریافت 

قبوض سنگین و کمک به تأمین برق سایر هموطنان، مصرف خود را کاهش دهند.
وی خاطرنشــان کرد: در حال حاضر یکی از مهم ترین چالش های ما در ســاعات اوج بار، اســتفاده هم زمان از وســایل برقی 
پرمصرف در منازل است. از این رو از شهروندان درخواست می کنیم که در ساعات اوج مصرف از استفاده وسایلی نظیر اتو، ماشین 
لباسشــویی، ماشین ظرفشویی و دیگر لوازم پرمصرف خودداری کنند.مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران ادامه داد: همکاری 
 مردم در رعایت الگوی مصرف نه تنها مانع از بروز محدودیت خواهد شد، بلکه زمینه ساز حفظ منابع انرژی برای نسل های آینده 

نیز خواهد بود.
 این موضوع باید به یک فرهنگ عمومی تبدیل شود که همه افراد جامعه در آن مشارکت داشته باشند.شبیهی با تأکید بر اینکه 
هر مشــترک می تواند در این طرح ملی ســهیم باشد، افزود: هدف ما تنها کاهش مصرف نیست، بلکه ایجاد یک جریان مستمر از 
آگاهی بخشی و مسئولیت پذیری اجتماعی در استفاده از منابع انرژی است. بدون مشارکت مردم، عبور از فصل گرما بدون چالش 
امکان پذیر نخواهد بود.مدیرعامل برق منطقه ای تهران در خاتمه از همه شــهروندان خواست با استفاده صحیح و مدیریت شده از 
وسایل برقی، به ویژه در ساعات اوج بار، به حفظ پایداری شبکه کمک کنند و با مشارکت در طرح های تشویقی، نقشی فعال در 

تأمین برق پایدار و اقتصاد خانواده خود ایفا کنند.

گروهی از پژوهشگران دانشگاه صنعتی 
امیرکبیــر با همــکاری دانشــگاه آلبورگ 
دانمــارک طرحــی را اجرایــی کردند که 
دستاوردهای آن نه تنها پاسخگوی چالش های 
تولید و ذخیره ســازی انــرژی در مناطق با 
مصرف نزدیک به صفر است، بلکه برای اولین 
بار دو شــاخص کاربردی جدید را در زمینه 

هیدروژن سبز معرفی کردند.
 حسین غریب وند با راهنمایی پروفسور 
گئورک قره پتیان، عضــو هیأت علمی این 
دانشــگاه و پروفســور امجد انوری مقدم از 

دانشگاه آلبورگ دانمارک، پروژه ای با هدف مدل سازی و بهبود انعطاف پذیری انرژی در مناطق با مصرف نزدیک به صفر )nZED( و با 
تکیه بر هیدروژن سبز اجرا کرده است.

غریب وند در این باره گفت: در وضعیت کنونی، تأمین انرژی پایدار یکی از مهم ترین دغدغه های جهانی است. در این میان، استفاده 
از انرژی های تجدیدپذیر مانند خورشیدی و بادی، به عنوان راهکار مطرح شده اند. اما کنترل ناپذیری و نوسان در تولید این منابع باعث 

اختلال در تعادل تولید و مصرف انرژی می شود.
وی افزود: به همین دلیل، انعطاف پذیری انرژی در سیستم قدرت اهمیت ویژه ای دارد. یکی از روش های مطرح شده برای ارتقای این 
انعطاف پذیری، استفاده از سیستم های ذخیره سازی انرژی به ویژه به صورت هیدروژن سبز است؛ هیدروژنی که با استفاده از الکترولیز و 
انرژی تجدیدپذیر تولید می شود.مجری پروژه تصریح کرد: مناطق nZED، که در بازه سالانه تولیدی تقریبا به اندازه مصرف خود دارند، 
نیازمند سازوکاری دقیق برای تعادل تولید و مصرف هستند. به همین منظور، استفاده از هیدروژن سبز به دلیل قابلیت ذخیره سازی 

بلندمدت، عدم تخلیه خود به خودی و اتصال به حامل های انرژی دیگر، گزینه ای مناسب برای این مناطق به شمار می رود.
غریب وند با اشــاره به کاربردهای متنوع هیدروژن گفت: اتحادیه اروپا طی ســه سال گذشته، ۹۲ پروژه در حوزه هیدروژن سبز اجرا 
کرده اســت؛ از جمله تحقیق در اســتفاده از آن در صنعت هوایی، گرمایش، زیرساخت های گاز و دره های هیدروژنی. در ایران نیز سند 

ملی هیدروژن در حال تدوین است و ظرفیت تبدیل کشور به قطب تولید و صادرات هیدروژن سبز وجود دارد.
وی در توضیح نوآوری های این تحقیق اظهار کرد: در این رساله، مدل سازی یک ناحیه nZED با سه حامل انرژی شامل برق، هیدروژن 
و گرما انجام شد. سیستم تست سالانه ای نیز برای مطالعات انعطاف پذیری انرژی برای نخستین بار طراحی شد. همچنین، دو شاخص 

نوین شامل »شاخص تعیین ظرفیت تجهیزات هیدروژن سبز« و »شاخص برنامه ریزی هیدروژن سبز« تعریف و معرفی شد.
غریب وند افزود: این شاخص ها به سرمایه گذاران امکان می دهد تا با در نظر گرفتن شرایط فنی و اقتصادی، ظرفیت بهینه الکترولایزر، 
مخزن و پیل سوختی را تعیین کنند. همچنین، بررسی حرارت بازیابی شده از این تجهیزات نیز نشان داد که می توان از آن برای گرمایش 
در مناطق سردسیر و دارای سیستم گرمایش ناحیه ای بهره گرفت.وی ادامه داد: از جمله مشکلات این پروژه می توان به نبود اطلاعات 
بار تفکیک شده برای دوره یک ساله و عدم وجود شاخص های فنی مناسب برای تجهیزات هیدروژن سبز اشاره کرد. با این حال، موفق 
به ایجاد یک سیستم تست جامع شدیم که می تواند مرجع مطالعات آتی قرار گیرد.غریب وند درباره نتایج علمی طرح گفت: حاصل این 

پژوهش، انتشار دو مقاله Q1 و دو مقاله کنفرانسی و یک مقاله تحت داوری در ژورنال معتبر بین المللی است.

لزوم مدیریت مصرف برای پایداری شبکه برق تهران استفاده از هیدروژن سبز برای شبکه های انرژی 

این موضوع همچنین نشان دهنده تلاش عربستان برای حفظ درآمدهای نفتی خود در شرایط رقابتی بازار است.

 انتظارات برای افزایش تولید در سپتامبر
تحلیلگران گلدمن ساکس پیش بینی کردند که اوپک پلاس در جلسه بعدی خود در ۳ اوت، افزایش نهایی 
۵۵۰۰۰۰ بشکه در روز برای سپتامبر را اعلام خواهد کرد. این پیش بینی نشان دهنده ادامه روند افزایش تولید و 
فشار بر قیمت ها است. اگر این افزایش تولید به واقعیت بپیوندد، ممکن است نگرانی ها درباره مازاد عرضه بیشتر 
شود و قیمت ها تحت فشار بیشتری قرار گیرند. این موضوع اهمیت زیادی برای بازار نفت و مصرف کنندگان دارد 

و می تواند تأثیرات گسترده ای بر اقتصاد جهانی داشته باشد.

 عدم قطعیت در سیاست های تجاری ایالات متحده
مقامات آمریکایی از تأخیر در اعمال تعرفه ها خبر دادند، اما جزئیات دقیقی ارائه نکردند. این عدم قطعیت بر 
انتظارات تقاضای جهانی تأثیر منفی گذاشت و بازار را تحت فشار قرار داد. عدم شفافیت در سیاست های تجاری 
ایالات متحده می تواند به کاهش فعالیت های اقتصادی و در نتیجه کاهش تقاضای نفت منجر شود. این موضوع به 

ویژه در شرایطی که بازار به دنبال تعادل در عرضه و تقاضا است، می تواند تأثیرات منفی داشته باشد.

 تعرفه های تجاری و تأثیر بر رشد اقتصادی
دولت دونالد ترامپ اعلام کرده است که به نهایی کردن چندین توافق تجاری نزدیک شده و تعرفه ها از اول 
آگوست اجرایی خواهند شد. این تصمیم می تواند بر رشد اقتصادی جهانی تأثیر بگذارد و به نگرانی های موجود 
در بازار دامن بزند. اگر تعرفه ها به طور گسترده ای اعمال شوند، ممکن است فعالیت های اقتصادی کاهش یابد و 
تقاضای نفت تحت تأثیر قرار گیرد. این موضوع اهمیت بالایی برای تولیدکنندگان و مصرف کنندگان نفت دارد و 

می تواند به کاهش قیمت ها منجر شود.

 نگرانی ها درباره تعرفه های ترامپ
به گفته پریانکا ساچدوا، تحلیلگر ارشد بازار، نگرانی ها درباره تعرفه های ترامپ همچنان موضوع اصلی در نیمه 
دوم سال ۲۰۲۵ خواهد بود. ضعف دلار در حال حاضر تنها عامل حمایتی برای نفت است. این موضوع نشان دهنده 
تأثیرات عمیق سیاست های تجاری بر بازار نفت است و می تواند به کاهش تقاضای جهانی منجر شود. این نگرانی ها 

به ویژه در شرایطی که بازار به دنبال تعادل در عرضه و تقاضا است، می تواند تأثیرات منفی داشته باشد.

 تأثیر تحولات خاورمیانه بر قیمت نفت
تحولات ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، به ویژه حملات اســرائیل به اهداف حوثی ها در یمن، می تواند به محدود 
کردن ضررهای نفت خام در بازار کمک کند. این تحولات می تواند به افزایش نگرانی ها درباره امنیت عرضه نفت 
منجر شود و در نتیجه قیمت ها را تحت تأثیر قرار دهد. با توجه به اهمیت خاورمیانه در تولید نفت، هرگونه تنش 

در این منطقه می تواند تأثیرات قابل توجهی بر قیمت ها و عرضه جهانی نفت داشته باشد.

 افزایش حجم تولید و مازاد عرضه
تحلیلگران پیش بینی کرده اند که افزایش تولید اوپک پلاس منجر به مازاد عرضه در بازار نفت خواهد شد. این 
امر می تواند قیمت ها را تحت فشار قرار دهد و به نفع مصرف کنندگان باشد، اما برای تولیدکنندگان چالش هایی را 
به همراه خواهد داشت. با توجه به اینکه عرضه نفت به میزان قابل توجهی افزایش می یابد، ممکن است قیمت ها 

به سطوح پایین تری کاهش یابند و این موضوع به نفع مصرف کنندگان خواهد بود.

 تأثیر تعرفه ها بر تقاضای جهانی نفت
عدم قطعیت در مورد تعرفه ها می تواند فعالیت اقتصادی را کند کرده و مصرف انرژی را کاهش دهد. این موضوع 
به نگرانی های موجود در بازار دامن می زند و می تواند به کاهش تقاضای جهانی نفت منجر شود. اگر تعرفه ها به 
طور گسترده ای اعمال شوند، ممکن است تولیدکنندگان با چالش های جدی در تأمین تقاضا مواجه شوند و این 

امر می تواند به کاهش قیمت ها منجر شود.

S&P Global Commodity Insights پیش بینی های 
این شرکت پیش بینی کرده است که عرضه نفت خام در نیمه دوم سال ۲۰۲۵ به میزان ۱.۲۵ میلیون بشکه 
در روز از تقاضا فراتر خواهد رفت، که نشان دهنده مازاد عرضه است. این پیش بینی نشان دهنده چالش های جدی 
برای تولیدکنندگان و تأثیرات منفی بر قیمت ها است. در شرایطی که بازار به دنبال تعادل است، این مازاد عرضه 

می تواند به کاهش بیشتر قیمت ها منجر شود و این موضوع اهمیت زیادی برای اقتصاد جهانی دارد.

 تأثیر کاهش قیمت نفت بر صنعت پالایش
کاهش قیمت نفت می تواند به کاهش حاشیه سود پالایش و زیان های حسابداری برای شرکت های پالایشی منجر 
شود. این موضوع نگرانی هایی را برای این صنعت ایجاد می کند و ممکن است به کاهش فعالیت های اقتصادی در این 
بخش منجر شود. با توجه به اینکه قیمت نفت خام کاهش می یابد، شرکت های پالایشی ممکن است با چالش های 
جدی در تأمین هزینه های خود مواجه شوند و این امر می تواند به کاهش تولید و اشتغال در این صنعت منجر شود.

 نتایج نهایی و چشم انداز آینده
با توجه به افزایش تولید اوپک پلاس و عدم قطعیت های تجاری، قیمت نفت به شدت تحت فشار قرار دارد. 
چشم انداز آینده به شدت به تحولات اقتصادی و سیاسی بستگی دارد. اگر اوپک پلاس به افزایش تولید ادامه دهد 
و تعرفه ها به طور گســترده ای اعمال شــوند، ممکن است بازار نفت با چالش های جدی مواجه شود. این شرایط 
نیازمند دقت و تحلیل مستمر از سوی تحلیلگران و تصمیم گیرندگان اقتصادی است تا بتوانند بهترین راهکارها را 

برای مدیریت این چالش ها پیدا کنند.
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ایران زمین 

گــردوغبــاردرنصفایــران
  عرشیا حسن پور  -  تابستان امسال افزون بر گرما و خشکسالی و کم آبی و چالش های تأمین برق یک معضل مهم دیگر هم دارد و آن آلودگی هوا به دلیل تغییرات شرایط 

اقلیمی و طبیعی است.

عملیات ریل گذاری 
راه آهن چهارمحال 
و بختیاری با 
اعلام وزیر راه و 
شهرسازی آغاز شد 

توده های گرد و غبار با هر وزش بادی از دشــت های خشــک و کویر زده و بیابان شــده بر 
می خیزند و آسمان شهر ها و روستاهای کوچک و بزرگ را آلوده می کنند. ذرات غبار و نرمه های 
خاک بیابان و کویر حالا روی خانه ها، ماشین ها و خیابان های تهران، کرج، قزوین، اصفهان، اهواز، 
همدان، تبریزو حتی شهرهای شمال کشور می نشیند. اگر پرسشتان این است که این وضعیت تا 
کی تداوم دارد باید گفت؛ معلوم نیست. فعلاً سازمان هواشناسی تداوم آلودگی هوا تا پایان هفته 
را برای بسیاری از شهرها از جمله تهران و کرج پیش بینی کرده است. شرایط آلودگی هوا در 
استان خوزستان روز گذشته به اوج خود رسید طوری که هیچ کدام از شهرهای این استان هوای 
سالم نداشتند و تمام ۲۲ شهر استان در وضعیت ناسالم ودو شهر استان در وضعیت خطرناک 
هوا قرار داشــتند. طبق اعلام سامانه پایش کیفی هوای کشور، ساعت ۹ صبح روز دوشنبه بر 
اساس اندازه گیری ذرات معلق به میزان ۲.۵ میکرون، وضعیت شهر حمیدیه با شاخص ۲۹۷ و 

سوسنگرد ۲۶۸ میکروگرم بر مترمکعب در وضعیت بسیار ناسالم قرار گرفت.

  مردم مراقب خودشان باشند
 به گفته صادق ضیائیان، رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت مخاطرات وضع هوای سازمان 
هواشناسی کشور، فعال شدن کانون های آلودگی در اطراف تهران و شهر های دیگر به آلودگی 
هوا دامن زده اســت. امســال سال خشکی بود و مراتع تبدیل به کانون های گرد و خاک شدند. 
با وزش باد در اطراف شــهر ها، این گرد و خاک ها به داخل شــهر کشیده می شوند. این شرایط 
در حال حاضر در عموم نقاط کشــور بجز شــمال غرب و نیمه شمالی، وجود دارد. استان های 
اصفهان، کرمان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان، فارس و خراسان جنوبی درگیر این چالش 
هستند. شرایط خیزش گرد و خاک و تحت تأثیر قرار دادن شهر تهران تا آخر هفته در اوایل 
 شــب وجود دارد. الان بحث آلودگی خودرو ها خیلی مهم نیســت و گرد و خاک اثر بیشتری

 بر آلودگی گذاشــته است. ضیائیان خاطرنشــان  کرد:  در حال حاضر نیمی از کشور از جمله 
کرمان، خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان، هرمزگان، فارس، اصفهان، یزد و تهران درگیر 

البرز - محمد رنجبرکهن:با هدف تدارک و هماهنگی هرچه شایسته تر اجرای طرح 
ملی ۱۱۴ محفل قرآنی »به ســوی فتح« ویژه گرامیداشت شهدای اقتدار، نخستین 
جلسه ستاد اجرایی هم اندیشی با حضور مدیران، مسئولان و چهره های شاخص قرآنی 

و فرهنگی استان البرز، در دفتر مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، دفتر مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان البرز، میزبان نخستین جلسه هم اندیشی  ستاد اجرایی 
طرح ملی ۱۱۴ محفل قرآنی به سوی فتح بود که با حضور ابراهیم شریفی مدیرکل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی البرز به عنوان رئیس جلسه و جمعی از مدیران و نمایندگان 
مؤسســات قرآنی و نهادهای موثر استانی آغاز حرکتی تازه در راستای پاسداشت یاد 

شهیدان اقتدار و ترویج آموزه های قرآنی را رقم زد.
در این نشست، که به دبیری سرکار خانم زنگنه زاده، رئیس گروه قرآن و عترت اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی البرز برگزار شد، حاضران بر ضرورت تعامل و همکاری 
بین دستگاه های فرهنگی، قرآنی، تبلیغی، آموزش و پرورش، شهرداری، سپاه و بسیج 

هنرمندان تأکید کردند. 

همچنین در این جلسه، مقرر گردید برنامه شاخص استان البرز، روز پنج شنبه ۱۹ 
تیرماه ۱۴۰۴ از ساعت ۱۷ تا ۱۹ بعد از ظهر، با محوریت مؤسسه هم اندیشان قرآنی 
البرز به سرپرستی آقای قضا ت لو، در جوار گلزار شهدای اقتدار امامزاده طاهر )ع( کرج 

و  هم زمان در ۴ محفل قرآنی دیگر  برپا گردد.

در ادامه نشســت، راهبردهای انتخاب قاریان برجســته ملی و بین المللی، تلاوت 
سوره های فتح و آل عمران، اجرای مدح حماسی، برگزاری سخنرانی توسط سرداران 
سپاه، پخش کلیپ و تیزر تبلیغاتی  و دعوت ویژه از خانواده معظم شهدا مورد بحث و 

تبادل نظر و تصمیم گیری قرار گرفت.
از جمله حاضران در این نشســت، می توان به حجت الاسلام و المسلمین انصاری، 
معاون اداره کل تبلیغات اسلامی، حجت الاسلام شکری، مدیر ستاد هماهنگی کانون های 
فرهنگی مساجد، حجت الاسلام اشرفی، مدیر امور قرآنی اداره کل اوقاف، ملازاده، رئیس 
امور قرآنی تبلیغات اسلامی، گلدوست، مسئول دارالقرآن سپاه، نوروزی فر، روابط عمومی 
 ســپاه، خان محمدی، رئیس امور قرآن اداره کل آموزش و پرورش، قضا ت لو، مسئول
  کانــون خدمــت رضــوی و خلــج، مدیرعامل اتحادیه مؤسســات و تشــکل های

 قرآنی اشاره کرد.
گفتنی است که این نشست با استقبال مدیران و نمایندگان نهادهای فرهنگی قرار 
گرفته  و با تاکید حاضرین بر استمرار جلسات هماهنگی و تعامل همه جانبه به منظور 

اجرای درخشان تر طرح به سوی فتح به پایان رسید. 

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه، نگهداری از راه های استان را 
نیازمند دو تا سه همت اعتبار در سال دانست. 

یزدان خسروی با اشاره به وضعیت راه های استان کرمانشاه گفت: در سطح استان بالغ 
بر هشت هزار کیلومتر راه داریم که از این میزان هزار کیلومتر راه اصلی و بزرگراهی، پنج 
هزار کیلومتر راه روســتایی و دو هزار کیلومتر راه فرعی اســت. وی ادامه داد: با توجه به 
طول قابل توجه راه های استان، سالانه حدود دو تا سه هزار میلیارد تومان برای نگهداری، 
ایمن سازی، روکش آسفالت و... راه های استان مورد نیاز است. وی با تاکید بر اینکه راه های 
استان کرمانشاه کارکرد ملی و حتی بین المللی دارند و هم در زمینه تجارت و ترانزیت و 
هم در زمینه تردد مسافران و زوار خدمات ارائه می دهند، یادآور شد: این امر اهمیت توجه 

ویژه به راه های استان و تزریق اعتبارات به آنها راه دو چندان می کند.

 کرمانشاه از نظر شاخص راه های روستایی از میانگین کشور بالاتر است
خسروی اشاره ای هم به وضعیت راه های روستایی استان کرمانشاه داشت و با بیان اینکه 
بر اساس برنامه  پنج ساله توسعه روستاهای با جمعیت بالای ۲۰ خانوار باید از راه روستایی 
آسفالت برخوردار باشند، گفت: در سطح کشور متوسط شاخص برخورداری روستاهای بالای 

۲۰ خانوار از راه روستایی ۸۵.۷ درصد بوده که این میزان در استان کرمانشاه ۹۰.۷ درصد 
است، یعنی در این زمینه پنج درصد از میانگین کشور بالاتر هستیم. وی ادامه داد: با این 
حال همچنان پیگیری برای جذب اعتبارات مورد نیاز برای توسعه راه های روستایی استان 

را دنبال خواهیم کرد.به گفته مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه، از 
بین شهرستان های استان، قصرشیرین و گیلانغرب بالاترین درصد برخورداری از راه های 
روســتایی آســفالت را دارند و کمترین درصد نیز مربوط به شهرستان ثلاث باباجانی و 

شهرستان کرمانشاه بواسطه  وضعیت راه های روستایی بخش سرفیروزآباد است.

 اختصاص 2.4 همت به راه های کرمانشاه در جریان سفر رئیس جمهور
خسروی در ادامه از اختصاص ۲۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار به راه های استان کرمانشاه 
در جریان ســفر رئیس جمهور به استان خبر داد و عنوان کرد: این اعتبار شامل ۱۴۰۰ 
میلیارد تومان برای توسعه راه های غیرشریانی و هزار میلیارد تومان نیز برای راه های شریانی 
است. وی یادآور شد: از این میزان اعتبار ۵۰ درصد از اعتبارات ملی و ۵۰ درصد مابقی از 
اعتبارات استانی اختصاص خواهد یافت. وی با بیان اینکه این اعتبارات می تواند وضعیت 
راه های استان را بهبود ببخشد، گفت: اولویت تزریق اعتبار خصوصا در راه های روستایی با 

محورهایی است که تعداد بیشتری از روستاها از آن منتفع شوند.
خسروی تاکید کرد: در کنار استفاده از منابع سفر رئیس جمهور، امسال از سایر ظرفیت ها 

از جمله خیرین راه ساز نیز برای توسعه راه های استان استفاده خواهیم کرد.

  قدردانی نماینده ویژه توانیر از عملکرد 
برق گلستان در حوزه های  توزیع  شرکت 

مختلف

مومنی - گلستان ؛ به گزارش روابط عمومی 
شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان، در جریان 
جلسه ممیزی عملکرد شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان، مقیمی، نماینده ویژه مدیرعامل توانیر، 
ضمن ابلاغ پیام خســته نباشــید و  خدا قوت 
مهندس رجبی مشــهدی، مدیرعامل توانیر، از 
تلاش های بی وقفه کارکنان صنعت برق کشور در 

روزهای اخیر قدردانی کرد.
وی با اشاره به عملکرد موفق صنعت برق در 
جریان جنگ ۱۲ روزه رژیم متجاوز صهیونیستی 

اظهار داشت:
»سخت کوشــی، تعهــد و روحیــه انقلابی 
کارکنان صنعت برق بــار دیگر به خوبی نمایان 
شــد؛ به طوری که در این مدت هیچ خاموشــی 
طولانی مدتی در کشور گزارش نشد و نیروهای 
خدوم صنعت بــرق در کوتاه ترین زمان ممکن 

نسبت به رفع اختلالات احتمالی اقدام کردند.«
مقیمی در ادامه با اشــاره به ارزیابی مثبت از 
عملکرد شرکت توزیع نیروی برق استان گلستان، 
فعالیت های این شرکت را در حوزه های زیر قابل 

تقدیر دانست:
توسعه نیروگاه های خورشیدی

مدیریت بهینه مصــرف در بخش های اداری 
و کشاورزی

استفاده از لیمیترهای هوشمند در بخش های 
تجاری و خانگی

راه اندازی و بهره برداری از مرکز پایش فراسامانه 
هوشمند اندازه گیری و مدیریت انرژی

نماینــده ویژه مدیرعامل توانیر با تشــکر از 
اقدامات صورت گرفته، از مردم شــریف و فهیم 
استان گلستان نیز درخواست کرد تا با همراهی 
در مدیریت مصرف برق، به ویژه در روزهای گرم و 
پرمصرف پیش رو، صنعت برق را در خدمت رسانی 

پایدار یاری کنند.

  افزایش تردد زائران از مرز خسروی در 
ایام محرم؛ تردد به ۶ هزار نفر رسید

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
کرمانشاه از تردد بیش از ۶ هزار زائر عتبات عالیات 
از مرز خسروی در هفته نخست ماه محرم خبر داد.

یزدان خسروی از رشد قابل توجه تردد زائران 
عتبات عالیات از مرز بین المللی خسروی همزمان 
بــا آغاز ماه محرم خبر داد و گفت: از ابتدای ماه 
محــرم تا هفتم این ماه، بالغ بر ۶ هزار و ۲۴ نفر 
از طریق این گذرگاه مرزی وارد کشــور یا از آن 

خارج شده اند.
وی با اشاره به جایگاه راهبردی مرز خسروی، 
افزود: این پایانه مرزی به عنوان یکی از قدیمی ترین 
و مجهزترین مرزهای غرب کشور، در سال های 
اخیر به یکی از مســیرهای پرطرفدار برای سفر 
به عتبات عالیات تبدیل شــده و زیرساخت های 
مناسب آن نقش مهمی در تسهیل عبور و مرور 
زائــران ایفا کرده است.خســروی با بیان اینکه 
پیش بینی افزایش قابل توجه تردد زائران در ایام 
تاســوعا، عاشورا و اربعین انجام شده است، ادامه 
داد: اقدامات متعددی از جمله احداث ایســتگاه 
جدید مســافربری، تکمیل کنارگــذر مرزی و 
ارتقای ســطح خدمات در پایانه، در دستور کار 
قرار گرفته تا زائران بتوانند با سهولت از امکانات 
حمل ونقل عمومی استفاده کنند.مدیرکل راهداری 
و حمل ونقل جاده ای استان کرمانشاه همچنین از 
ارائه خدمات شبانه روزی در پایانه خسروی خبر داد 
و گفت: با هماهنگی میان دستگاه های مختلف از 
جمله نیروهای راهداری، پلیس راه، گمرک، هلال 
احمر و سایر نهادهای مستقر در مرز، بستری امن، 
منظم و آماده برای تردد زائران فراهم شده است.

وی در پایان با تأکید بر تمهیدات اندیشیده شده 
برای موج بازگشت زائران، اظهار امیدواری کرد: 
با همکاری بخش خصوصی و انجمن های صنفی 
حوزه حمل ونقل مسافر، شاهد سفری ایمن، روان 
و بدون دغدغه برای زائران عتبات عالیات باشیم.

 بازگشت نیمی از پروازهای فرودگاه 
شیراز به چرخه فعالیت

 مدیــرکل فرودگاه هــای فارس با اشــاره به 
ازسرگیری تدریجی پروازهای داخلی و خارجی 
در فرودگاه شیراز، گفت: هم اینک روزانه ۴۰ پرواز 
در این فرودگاه انجام می شود که نیمی از ظرفیت 
پــروازی پیش از توقف موقــت پروازها به دنبال 
تجاوز رژیم صهیونیستی به خاک کشورمان است.

فخرالدین کشاورز افزود: پیش از این، روزانه حدود 
۸۰ پرواز داخلی و خارجی در فرودگاه بین المللی 
شیراز انجام می شد، اما اکنون با بازگشت تدریجی 
پروازها، این تعداد به ۴۰ پرواز در روز رسیده است.

برگزاری جلسه هم اندیشی ستاد اجرایی طرح سراسری »به سوی فتح«در البرز 

 عملیات ریل گذاری راه آهن چهارمحال و بختیاری روز سه شنبه با اعلام وزیر وزیر راه و شهرسازی در این استان آغاز شد.
 فرزانه صادق مالواجرد وزیر راه و شهرسازی روز سه شنبه در آیین آغاز ریل گذاری راه آهن چهارمحال و بختیاری ریل را عامل مؤثر در توسعه زیربنایی کشور دانست و یادآور شد: 

مزیت ریل در توسعه کشور نه تنها در ایران بلکه در دنیا ستون فقرات توسعه است و امروز شهرکرد و چهارمحال و بختیاری به شبکه ریلی کشور اتصال می شود.
وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: چهارمحال و بختیاری استانی است که اشتغال و قطب کشاورزی آن بسیار اثربخش است و اگر این ریل هر چه سریع تر به نتیجه برسد در جابه جایی 

مسافر و پشتیبانی از صنعت کشاورزی اثر خواهد داشت و از تلاش تمامی افراد فعال این طرح در ۱۵ سال اخیر قدردانی می کنم.
صادق با اشاره به اجرای طرحهای نیمه تمام در چهارمحال و بختیاری گفت: وجود طرح های نیمه تمام بسیار حوزه راه شهرسازی ، یکی از معضلاتی است که در این سفر با آن مواجه شدم.

وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: تلاش می شود با تزریق منابع نسبت به تکمیل و بهره برداری از طرح هایی که پنج تا ۱۰ کیلومتر آن ها باقی مانده است اقدام شود.وی افزود: در 
خصوص مسکن با توجه ویژه ای که خواهیم داشت در نشستی با استاندار چهارمحال و بختیاری در عصر امروز تصمیم گیری می شود.

نگهداری راه های کرمانشاه سالانه 3 همت اعتبار نیاز دارد

پدیده گرد و غبار هستند.
وی در رابطه با راهکار عبور از بحران فعلی بیان کرد: »واقعیت این است که در حال 
حاضر هیچ کاری برای حل این مشکل نمی توان انجام داد و کل کشور را درگیر کرده 
است. بارش ها در سراسر کشور تا الان ۴۰ درصد نسبت به سال های قبل کاهش داشته 
است. برای کشوری مانند ایران، کاهش ۴۰ درصدی بارش عدد بسیار بالایی است. 
بجز خودمراقبتی های جامعه، هیچ راهکاری برای عبور از آلودگی هوای فعلی وجود 
ندارد. در شرایط گرد و خاک باید از در معرض قرار گرفتن، خودداری کنند. آنچه با 
توجه به گستردگی وضعیت می بینیم، شرایط عملیاتی کوتاه مدتی وجود ندارد.«  او 
افزود: »در سال های قبل هم نمونه های مشابهی داشته ایم. وضعیت خوب نیست، اما 
شــگفت زده هم نشده ایم. ما آلودگی های بیشتر از این را هم در تهران داشته ایم. در 
سال های پربارش، وضعیت مسلماً بهتر می شود. سال گذشته بارش های بهاری خوبی 

داشتیم و گرد و خاک کمتر بود.«
 

 احتمال وقوع سیل در جنوب شرق کشور
رئیــس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوای ســازمان 
هواشناسی با هشدار احتمال مخاطره سیل در بخش های جنوب شرقی کشور، گفت: 
»پدیده مونسون سبب شده تا در این موقع از سال شاهد بارش های شدید تابستانی 

در جنوب شرق کشور باشیم.«
وی افزود: »بارش ها در جنوب سیستان و بلوچستان، جنوب کرمان و شمال شرق 

هرمزگان شدیدتر خواهد بود و با مخاطره سیل همراه است.«

 خشکسالی تاریخی خوزستان
از سوی دیگر مدیرعامل سازمان آب و برق خوزستان با بیان اینکه مخازن سدهای 
استان، ۵۰ درصد منفی هستند، گفت: »با یک خشکسالی تاریخی روبه رو هستیم. انتظار 
می رود مردم و کشاورزان بالادست در شرایط موجود مراعات حال مناطق پایین دست 
را کنند.« عباس صدریان فر با اشــاره به وضعیت آبی استان اظهار کرد: »مخازن ما 
۵۰ درصد منفی هستند و ما آوردی نداشتیم. نه استان های مولد ما برف و ذخیره ای 
داشتند و نه در استان بارندگی داشتیم و از این بابت با یک خشکسالی تاریخی روبه رو 
هستیم و قطعاً در این شرایط، نمی توانیم کشت تابستانه را به شکل عادی پیش ببریم.«

وی افزود: »بنابراین از هم استانی ها و کشاورزان استان در بالادست انتظار می رود 
تا در شرایط موجود مراعات حال مناطق پایین دست را کنند تا بتوانیم از این شرایط 

عبور کنیم.«
صدریان فر ادامه داد: »کارشناسان مختلف در تمام حوزه ها، کارگروه ملی و کارگروه 
استان به این نتیجه رسیدند که کشت های آب بر و شلتوک نباید در استان اتفاق بیفتد 
تا مردم پایین دست مانند خرمشهر، آبادان و نخیلاتی که وجود دارند، بتوانند از این 

پیک تنش آبی در تابستان عبور کنند.«
صدریان فر در خصوص تخصیص بیشتر آب به تالاب هورالعظیم اظهار کرد: »برای 
این تالاب یک حق آبه را مشــخص کردند و ما تا الان و حداقل در سه سال گذشته 
براساس حق آبه ای که مشخص شده آب را به هورالعظیم رساندیم. امسال نیز با وجود 
خشکسالی، بخشی از آب تالاب تأمین شد و مقداری از آن مانده که ان شاء الله تا پایان 

سال آبی مابقی آن را تأمین کنیم.«
صدریان فر گفت: »هورالعظیم دو بخش ایرانی و عراقی دارد که براساس پروتکل های 
بین ایران و عراق )پروتکل ۱۹۷۵( که هنوز پابرجا است، بخش عمده ای از آب این 

منطقه باید از سمت عراق و دجله و فرات تأمین می شد.«

 انبه طلایی سیســتان و بلوچستان به عنوان یکی از محصولات راهبردی و مزیت دار 
کشاورزی جنوب شرق کشور، این روزها با آغاز فصل برداشت از باغ های شهرستان های 
سرباز، نیکشهر، قصرقند، کنارک، چابهار، زرآباد و سایر مناطق جنوبی استان بار دیگر رونق را 
به باغ ها، بازارها و اقتصاد بومی این خطه بازگردانده است. انبه جنوب سیستان و بلوچستان 
با طعم شیرین و عطر دل نشین، پوسته نازک و رنگ طلایی، جایگاه ویژه ای در بازارهای 
داخلی و صادراتی دارد. شهرستان های جنوب با دارا بودن بیشترین سطح زیرکشت انبه 
در استان نقش مهمی در تولید این میوه گرمسیری دارند.انبه میوه ای سرشار از خواص و 
ویتامین های بسیار، اسیدهای عالی، کربوهیدرات ها و مواد معدنی فراوان بوده و می توان 
آن را سلطان میوه های گرمسیری نامید و دارای منابع غنی از ویتامین A، B، C و پتاسیم، 
کلسیم و آهن است.میوه نارس انبه برای تهیه ترشی استفاده می شود و میوه رسیده آن 
نیز طعمی شبیه مخلوطی از هلو و آناناس دارد و این میوه آبدار و شیرین گرمسیری که به 
سلطان میوه های آسیایی معروف است طرفداران بسیاری دارد.این میوه شیرین و خوش 
طعم از جمله پرمصرف ترین میوه ها در جهان است و رویش آن ویژه مناطق گرمسیری 
بوده و قدمت آن به بیش از چهار هزار سال پیش بر می گردد و مصرف آن موجب تقویت 
سیستم ایمنی بدن می شود.میوه انبه علاوه بر مصارف خوراکی، آشپزی و آب میوه گیری، 
به عنوان طعم دهنده، رنگ دهنده و عطر نیز کاربرد دارد و زمان گل دهی درختان انبه از 
ابتدای اسفند آغاز و تا پایان فروردین ادامه دارددرختان انبه در مقابل سرما، گرما، باد گرم، 
تگرگ، باران های سیل آسا، زلزله، طوفان و بارندگی مقاوم هستند و اوج گل دهی انبه در 
تعطیلات نوروز است که جلوه خاصی به طبیعت می دهد و فرصتی برای گردشگران فراهم 

می کند تا از زیبایی و عطر شکوفه های این درختان لذت برند.میوه انبه علاوه بر مصارف 
خوراکی، آشپزی و آب میوه گیری، به عنوان طعم دهنده، رنگ دهنده و عطر نیز کاربرد 
دارد و زمان گل دهی درختان انبه از ابتدای اســفند آغاز و تا پایان فروردین ادامه دارد 
که در این زمان عطر شکوفه های درختان انبه به استقبال بهار و سال نو می رود.درخت 
انبــه با قدی بلند برگ های آن کاربرد زینتی دارد و زمان گلدهی درختان انبه آخر دی 
تا نیمه فروردین است، امروزه یک دوم کل محصولات انبه دنیا به کشور هند تعلق دارد 
و علاوه بر این کشور، انبه در آمریکای شمالی، مرکزی، جنوبی، کارائیب، جنوب و مرکز 

آفریقا، استرالیا، چین، پاکستان و آسیای جنوب شرقی پرورش داده می شود.ارقام سندری، 
فجری، لیلیوم، بیگم پالی، چوسا، هیری، سرولی، پیوندی و محلی از مهمترین ارقام انبه در 
شهرستان های منطقه بلوچستان هستند که از هر هکتار انبه سه تا بیش از ۱۲ و ۱۵ تن 
محصول برداشت می شود و مقدار محصول بستگی به آب و هوا و میزان فعالیت کشاورز و 
رسیدگی به درختان انبه دارد.بر اساس اعلام کارشناسان جهاد کشاورزی، دوره گل دهی 
انبه در نیکشهر و قصرقند از اواسط دی ماه آغاز می شود و تا اوایل اسفند ادامه دارد. در 
این بازه زمانی، درختان انبه با شکوفه های معطر و زیبای خود باغ ها را زینت می دهند و 
پس از طی دوره رشد میوه، برداشت انبه از اواخر اردیبهشت در مناطق گرم تر آغاز شده 
و تا اوایل شهریور در مناطق مختلف ادامه می یابد.در نیکشهر و قصرقند، به دلیل شرایط 
اقلیمی خاص، برداشــت عمدتاً از نیمه خرداد آغاز و تا اواسط تیر و مردادماه ادامه دارد.

انبه بلوچستان علاوه بر مصرف تازه خوری، ظرفیت بالایی در صنایع فرآوری نظیر تولید 
پوره، لواشک، کنسانتره، مربا و خشکبار دارد. محصول تولیدی این منطقه علاوه بر عرضه 
در استان های سیستان و بلوچستان، به تهران، اصفهان، فارس، کرمان، خراسان رضوی و 
آذربایجان ها ارسال و بخش قابل توجهی از آن به کشورهای حوزه خلیج فارس و آسیای 
میانه صادر می شود.باغداران سیستان و بلوچستان خواستار حمایت بیشتر دولت در زمینه 
تامین نهاده های کشاورزی، راه اندازی صنایع تبدیلی، بازاریابی صادراتی و ایجاد صندوق های 
حمایتی برای تثبیت قیمت ها و کاهش دغدغه های اقتصادی خود هستند. آنان معتقدند 
انبه بلوچستان می تواند با برنامه ریزی منسجم به یکی از برندهای معتبر کشاورزی کشور 

در بازارهای جهانی تبدیل شود.

انبه؛ طلای سبز جنوب شرق کشور
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مهدیطارمیرویهوا!

  عرفان حمیدی  -  مهدی طارمی، مهاجم ایرانی اینتر، در شرایطی پیچیده و نامشخص به سر می برد؛ با بسته شدن حریم هوایی و تغییر 
کادر فنی، آینده او در نراتزوری در هاله ای از ابهام است و باشگاه با قیمت ۵ میلیون یورو به دنبال فروش این بازیکن است.

   الوصل، مشتری جدید طارمی
نشریه کوریره دلا اسپورت ایتالیا )دوشنبه( از 
مشتری جدیدی برای مهدی طارمی، مهاجم تیم 
ملی ایران پرده برداشــت. باشگاه الوصل امارات، 
جدیدترین تیم خواهان این ســتاره ایرانی است. 
طارمی با ارزش تقریبی ۵ میلیون یورو، همچنان 
ارزشمندترین فوتبالیست ایران شناخته می شود. 
این مهاجم ملی پوش کشورمان فصل گذشته به 
عنوان بازیکن آزاد و با قراردادی دو ساله از پورتو به 
اینتر پیوست. دوران مهدی طارمی در سری آ ایتالیا 
و باشگاه اینتر آن طور که انتظار می رفت، پیش نرفت. 
مهاجــم ایرانی در طول یــک فصل حضورش در 
نراتزوری تنها ۳ گل به ثمر رساند و همین موضوع، 
او را بــه نامزد اصلی برای ترک اینتر تبدیل کرده 
است. نشریه ایتالیایی کوریره دلا اسپورت گزارش 
می دهد که طارمی مشتریان زیادی پیدا کرده است. 
از جمله تیم های خواهان او می توان به بشیکتاش 
ترکیه، ناتینگهام فارست و فولام انگلیس اشاره کرد 
و اکنون نیز الوصل امارات به این فهرست اضافه شده 
است. بر اساس همین گزارش، اینتر هفته گذشته 
آنژ یوان بونی، مهاجم ۲۱ ساله پارما را با قراردادی 
۵ ساله به خدمت گرفت. این اقدام اینتر به نوعی 
جدایی مهدی طارمی از این تیم را قطعی می کند و 

او بزودی راهی باشگاهی جدید خواهد شد.

 حامد لک به فولاد خوزستان پیوست
 دروازه بان فصل گذشته مس رفسنجان با عقد 
قراردادی رسمی به مدت یک فصل، به تیم فوتبال 
فولاد خوزستان پیوست تا بار دیگر شاگرد یحیی 

گل محمدی شد.
 باشگاه فولاد خوزستان بنابر درخواست یحیی 
گل محمدی سرمربی این تیم، در روزهای گذشته 

مذاکراتی را با حامد لک انجام داد.
ایــن مذاکرات در نهایت منجر به توافق با این 
دروازه بان با تجربه شد و او امروز به صورت رسمی 

با فولاد خوزستان قرارداد همکاری امضا کرد.
حامد لک در سه فصل اخیر در مس رفسنجان 
عضویت داشــت و نمایش های خوبی را برای این 

تیم به اجرا گذاشت.
وی در گذشته نیز سابقه حضور زیر نظر یحیی  
گل محمدی را دارد. لک در تابســتان ۹۹ با نظر 
گل محمدی راهی پرســپولیس شــد و دو سال 
فوق العاده همراه با این تیم داشت و توانست قهرمانی 
لیگ برتر، سوپر جام و صعود به فینال لیگ قهرمانان 

آسیا را تجربه کند.

 تور الاهلی عربستان برای شکار مسی؛ 
لئو در راه آسیا!

 سران باشگاه الاهلی عربستان در صدد هستند 
تا فوق ستاره آرژانتینی را به خدمت گرفته و شرایط 

حضور مسی در این تیم را فراهم کنند.
 مســئولان الاهلی عربستان در حال مذاکره با 
لیونل مسی هستند تا به نوعی مقدمات حضور او 
را در این تیم فراهم کنند. مسی ۳۸ ساله، از زمان 
پیوستن به اینترمیامی در سال ۲۰۲۳، یک خرید 
قابل توجه برای این تیم بوده اســت، این اسطوره 
آرژانتینــی در ۶۴ بــازی برای تیم تحت مالکیت 
دیوید بکام، ۵۲ گل به ثمر رسانده و ۲۵ پاس گل 
داده است تا نشان دهد همچنان یکی از بهترین های 

دنیای فوتبال به شمار می رود.
قرارداد فعلی او در پایان ســال ۲۰۲۵ به پایان 
می رسد و نشریه فرانســوی اکیپ در گزارشی از 
انتقال او به عربســتان ســعودی نوشت. در سال 
۲۰۲۳، زمانی که مســی PSG را ترک کرد سران 
فوتبال عربستان تلاش خود را برای حضور او در این 
کشور آغاز کردند، تلاشی که همچنان ادامه دارد. 
گفته می شــود که این بازیکن ۳۸ ساله پیشنهاد 
بی سابقه ای به مبلغ ۴۰۰ میلیون دلار در سال )۲۹۴ 
میلیــون پوند( از الهلال را رد کرده بود و باید دید 
رقم پیشنهادی مسئولان الاهلی عربستان می تواند 
لئو را برای حضور در فوتبال این کشور راضی کند.

جزئیات مالی مربوطه گزارش نشده اما باشگاه 
الاهلــی تمام تلاش خود را برای فراهم کردن این 
انتقــال انجام می دهد. گزارش هــا در مورد علاقه 
عربستان سعودی به مسی در حالی منتشر می شود 
که این بازیکن ۳۸ ســاله، قبلاً قراردادی سه ساله 
به ارزش تقریبی ۲۵ میلیون دلار )۱۸.۴ میلیون 
پوند( با سازمان گردشگری عربستان سعودی برای 
تبلیغ این کشور امضا کرده است.مسی همچنین 
قبلاً در مورد علاقه عربستان سعودی به او در سال 
۲۰۲۳ صحبت کرده و اشاره کرده بود که این گزینه 
می تواند در آینده ممکن باشد. او در ماه مارس به 
مجله تایم گفت: خیلی به رفتن به لیگ عربستان 
فکر می کردم. این کشور را می شناسم و آنها یک 
رقابت بسیار قدرتمندی ایجاد کرده اند که می تواند 
در آینده ای نزدیک به یک لیگ مهم تبدیل شود. 

 رقابت یک باشگاه ایرانی برای جذب 
مدافع پاختاکور

یک رسانه ازبکستانی در خبری مدعی شد که 
یک باشگاه از ایران خواهان جذب مدافع تیم فوتبال 

پاختاکور شده است.
 رسانه ازبکستانی »O›zbek Futboli« در خبری 
مدعی شــد؛ محمود محمدجــان اف مدافع تیم 
فوتبال پاختاکور ازبکستان مورد توجه یک باشگاه 
ایرانی قرار گرفته و احتمال حضور او در لیگ برتر 

ایران وجود دارد.
در کنار این پیشنهاد خارجی، دو باشگاه مطرح 
ازبک یعنی قزل قوم و دینامو نیز علاقه مند به جذب 
این مدافع جوان هستند و مذاکراتی برای انتقال او 

آغاز کرده اند.

ستاره استقلال بر 
نمی گردد!

در فاصلــه یــک ماه تا آغــاز رقابت هــای لیگ برتــر ایران، همچنــان تکلیف 
برگــزاری کلاس هــای داوری و شــکل حضور داوران در مســابقات لیگ بیســت 
و پنجــم مشــخص نیســت و کمیتــه داوران در ماه هــای اخیــر در خصــوص 
 برنامه هــای خــود بــرای فصــل جدیــد لیگ برتــر ایران ســکوت کرده اســت.

این در حالی اســت که تکلیف اســتفاده از کمک داور ویدیویی برای رقابت های لیگ 
برتر در فصل آینده نیز همچنان نامشــخص است و مســئول کارگروه VAR سازمان 
لیگ گفته که بدون اســتفاده از دوربین های حرفه ای، استفاده از سیستم کمک داور 
ویدیویی در فصل آینــده رقابت های لیگ برتر ایران غیرممکن خواهد بود و تاکنون، 
 ایراداتی جدی به سیستم VAR برخی ورزشگاه ها از جمله پارس شیراز وارد شده است.
همچنین تاکنون تنها سه باشگاه سپاهان، گل گهر سیرجان و فولاد خوزستان برای خرید 
دستگاه VAR اختصاصی خود اقدام کرده اند و اگر تراکتور را هم به این لیست اضافه کنیم، 
۱۲ باشگاه لیگ ازجمله سرخابی های پایتخت هنوز اقدامی برای خرید دستگاه VAR انجام 
نداده اند که این موضوع می تواند چالش های فدراسیون برای برگزاری لیگ با VAR در تمام 
مسابقات فصل را افزایش دهد. اگر مقامات فدراسیون هم در آوردن دستگاه های جدید 
به کشور تا شروع مسابقات به نتیجه نرسند، امکان اینکه برخی بازی های سرخابی های 
پایتخت بدون کمک داور ویدیویی برگزار شود، زیاد است. این موضوع اما تنها چالش 
بزرگ داوری در فوتبال ایران پیش از آغاز لیگ بیست و پنجم نیست و موضوع پرورش 
ندادن داوران تازه و پا به سن گذاشتن داوران درجه اول کشور، می تواند بحرانی بزرگ 
را برای داوری در فوتبال کشور به همراه داشته باشد. پیش از این و در زمان برگزاری 
لیگ بیســت و چهارم، در گزارشی مفصل به این موضوع پرداخته بودیم که به دلیل 
کمبود داور باتجربه و سطح اول، کمیته داوران از چندین داور اصلی و مطرح خود در دو 

مسابقه یک هفته استفاده کرده است؛ از جمله بیژن حیدری و موعود بنیادی فر که طی 
 ۱۲ هفته نیم فصل دوم، در ۴ هفته در تیم داوری بیش از یک مسابقه حضور داشتند.

عملکرد ضعیف داوران جوان و حضور متوالی داوران سطح یک در مسابقات حساس 
هفته های پایانی لیگ برتر و لیگ یک، در فصل گذشته عمق بحران در خصوص تربیت 
نشدن داوران خبره در فوتبال ایران را نشان داد و حالا با پا به سن گذاشتن این داوران، 
می توانیم شاهد مشکلاتی بزرگ در روند داوری فوتبال کشور باشیم. در فوتبال ایران، 
قانونی وجود دارد که قضاوت داوران بالای ۴۵ ســال در مسابقات را منع می کند که 
همیــن قانون، موجب عدم حضور علیرضــا فغانی بهترین داور تاریخ فوتبال ایران در 

مسابقات لیگ شد. بیژن حیدری و علیرضا ایلدروم هم جدیدترین قربانی این قانون 
خواهند بود. آن طور که علی خسروی، عضو کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفته، بیژن 
حیدری براساس قانونی که از نظر این عضو کمیته داوران در آسیا هم اجرا می شود، 
 تا دی ماه قضاوت خواهد کرد و پس از آن با عبور از ۴۵ ســالگی دیگر سوت نمی زند.

این در حالی است که قوانین فیفا هیچ گونه محدودیت سنی مشخصی برای ادامه فعالیت 
داوران قائل نیست. فدراسیون جهانی فوتبال تنها ملاک اصلی برای تداوم قضاوت در 
 رده بین المللی را داشتن آمادگی جسمانی مطلوب و قبولی در تست های فیفا می داند.

حتی در آسیا نیز نمونه بارز این موضوع، علیرضا فغانی است که اکنون با وجود گذشتن 
از مرز ۴۵ ســالگی، همچنان در اســترالیا قضاوت می کند و جزو داوران نخبه AFC و 
فیفا به شــمار می رود. سؤال اینجاســت اگر قانون ۴۵ ساله ها در آسیا اجرا می شود، 
علیرضا فغانی ۴۷ ساله، ما نینگ ۴۵ ساله، مهند قاسم ۴۵ ساله و کوک مان لیو ۴۶ 
ساله چطور در لیگ نخبگان و سطح دو لیگ قهرمانان آسیا قضاوت کردند؟ اگر بیژن 
حیدری و علیرضا ایلدروم از آمادگی مناسبی برخوردار باشند، چه ضرورتی وجود دارد 
که ما آنها را از قضاوت در مســابقات حســاس فوتبال کشور منع کنیم؟ و اگر چنین 
قانونی وجود دارد، چرا برنامه و روند درســتی برای تربیــت و میدان دادن به داوران 
جوان و تغییر نسل داوران سطح یک فوتبال ایران وجود ندارد؟ به جز بیژن حیدری، 
داورانی مانند موعود بنیادی فر ۳۹ ساله و بیژن حیدری ۳۸ ساله نیز سال های پایانی 
دوران قضاوت خود را سپری می کنند و فرصت دادن به داوران جوان در کنار آموزش 
درســت مبتنی بر جدیدترین قوانین فیفا، باید اولویت اول کمیته داوران فدراسیون 
 فوتبال در آینده نزدیک باشد. در غیر این صورت، فوتبال ایران در آستانه بحران بزرگ 

داوری قرار خواهد گرفت.

  اردوی بدون فیفادی تیم ملی
با برگزاری مراسم قرعه کشی رقابت های کافا در روز پنجشنبه، برنامه تیم ملی فوتبال ایران برای شرکت در این رقابت ها نیز مشخص شد و ایران باید در نخستین مسابقه خود روز جمعه ۷ شهریور ماه به مصاف تیم ملی فوتبال افغانستان برود.

ایران در دومین مسابقه مرحله گروهی روز دوشنبه ۱۰ شهریور، به مصاف مالزی خواهد رفت و دیدار نهایی مرحله گروهی برای ایران روز پنجشنبه ۱۳ شهریور مقابل تاجیکستان برگزار خواهد شد.
در صورت کسب رتبه اول یا دوم در مرحله گروهی که اتفاقی قابل انتظار خواهد بود، ایران روز دوشنبه ۱۷ شهریور در دیدار نهایی یا رده بندی رقابت ها به مصاف تیم اول یا دوم گروه مقابل می رود که انتظار می رود بار دیگر تیم های ایران و ازبکستان، فینال تورنمنت 

کافا را در شهر تاشکند برگزار کنند. با توجه به این چهار مسابقه احتمالی، پرونده ایران در پنجره بازی های ملی با تقابل مقابل رقبای آسیانه میانه بسته خواهد شد.
نکته مهم در این خصوص اما برگزاری بخشی از این رقابت ها خارج از زمان مقرر شده فیفا برای برگزاری رقابت های ملی است. پنجره بازی های ملی فیفا در ماه سپتامبر، از روز ۱۰ تا ۱۸ شهریور باز خواهد بود و بازیکنان لژیونر بویژه بازیکنان حاضر در اروپا، در بهترین 
حالت از روز ۱۳ شهریور در دسترس تیم ملی ایران خواهند بود.بنابراین، در مرحله گروهی و حداقل دو مسابقه اول باید شاهد به میدان رفتن ترکیب منتخب بازیکنان ملی پوش حاضر در لیگ بدون حضور لژیونرها باشیم؛ موضوعی که می تواند فرصت خوبی برای عرض 
اندام بازیکنان حاضر در لیگ و اثبات توانایی هایشان به کادر فنی تیم ملی باشد.با این حال یک سؤال جدی در این خصوص وجود دارد؛ آیا واقعاً حضور در تورنمنت کافا و تقابل با تیم های آسیای میانه که سطح آنها قابل مقایسه با تیم ملی ایران نیست، ارزش سوزاندن 
دو فرصت بازی تدارکاتی معتبر برای تیم ملی با حضور بازیکنان اصلی را داشت؟ آیا تقابل با مالزی و افغانستان صرفاً با حضور بازیکنان لیگ که فرصت چندانی در مسابقات رسمی پیدا نکرده اند و شانس کمتری برای حضور در جام جهانی مقابل رقبای معتبر دارند، 
هدر دادن فرصت ها برای برگزاری مسابقات تدارکاتی معتبر نیست؟از سوی دیگر با توجه به برنامه مسابقات کافا، باید شاهد تعطیلی لیگ در روزهای ابتدایی ماه شهریور باشیم تا بازیکنان داخلی حاضر در تیم ملی، اردوی خود را برپا کنند و این موضوع، چالش هایی را 

برای باشگاه های فوتبال کشور نیز در پی خواهد داشت.

ایران در آستانه بحران داوری

با وجود شایعات مطرح شده درباره آرش رضاوند، قرارداد این بازیکن با سپاهان قطعی است و بازگشتش به استقلال صحت ندارد.
کمتر کسی تصور می کرد آرش رضاوند بعد از کری پرحاشیه  اش در فینال جام حذفی )که با شیر و موز و شیکر وارد جشن قهرمانی شد( ، بعد از چند سال استقلال را ترک 

کند. این اتفاق اما رخ داد و هافبک باتجربه با سپاهان قرارداد همکاری امضا کرد و در تمرینات طلایی پوشان هم حضور یافته است.
 با وجود اینکه قرارداد رضاوند با سپاهان نهایی شده، اما باشگاه اصفهانی هنوز به طور رسمی از این بازیکن رونمایی نکرده تا شایعاتی در فضای مجازی درباره قطعی نبودن 
انتقال او به وجود بیاید.در چنین شــرایطی حتی ریکاردو ســاپینتو سرمربی اســتقلال هم که روی تمدید با رضاوند تاکید داشت، به مدیران باشگاه اعلام کرده اگر راهی برای 
بازگشــت این بازیکن وجود دارد، در راســتای آن اقدام کنند.با وجود شــایعات به وجود آمده در فضای مجازی مبنی بر احتمال بازگشت رضاوند به استقلال، این مسئله امکان 
پذیر نخواهد بود و رخ نمی دهد. رضاوند قراردادش با باشــگاه ســپاهان را امضا کرده و در تمرینات طلایی پوشــان حضور دارد. باشــگاه سپاهان نیز به دلیل تقارن این انتقال با 

دهه اول محرم هنوز از رضاوند رونمایی نکرده و به زودی این اتفاق رخ خواهد داد.

 مهــدی طارمی، مهاجم ایرانی تیــم اینتر میلان، یکی از بازیکنان مطرح 
ایرانی است که در فوتبال اروپا حضور دارد اما شرایط او در این تیم به شدت 
پیچیده و نامطمئن شده است. این بازیکن که از پورتو به صورت آزاد به اینتر 
آمد، در فصل گذشــته نتوانست به شکل قابل توجهی در تیم جدید خود جا 
بیفتد و اکنون آینده اش در این تیم ایتالیایی در هاله ای از ابهام قرار گرفته است.

مشــکل طارمی از همان ابتدای فصل جدید آغاز شد. او که پس از پایان 
رقابت های ملی باید به ایتالیا بازمی گشت و تیم را برای حضور در جام جهانی 
باشگاه ها همراهی می کرد، به دلیل شرایط ویژه سیاسی و بسته شدن حریم 

هوایی کشور به واسطه حمله اسرائیل به ایران، مجبور به ماندن در ایران شد. 
این موضوع باعث شد تا او نتواند در تمرینات تیم شرکت کند و از فرصت محک 
زدن خود در جام جهانی باشگاه ها نیز محروم بماند. در همین مدت، کادر فنی 
اینتر نیز تغییر کرد و سیمونه اینزاگی، سرمربی مورد اعتماد طارمی، جای خود 
را به کریستین کیوو داد که باعث شد شرایط طارمی بیش از پیش دشوار شود.

 رقابت شدید در خط حمله
در این بین، حضــور مهاجمانی چون لائوتارو مارتینس، مارکوس تورام و 

همچنین جذب مهاجم جوان و آینده دار پارما، عملًا شانس طارمی برای حضور ثابت در ترکیب اصلی را 
کاهش داده است. به همین دلیل، شایعات زیادی در مورد احتمال فروش مهاجم ایرانی در رسانه های 

ایتالیایی مطرح شده و گفته می شود او در فهرست خروج کیوو قرار گرفته است.

 جزئیات قرارداد طارمی با اینتر
طارمی قراردادی دو ساله به همراه یک سال تمدید با اینتر دارد و سالانه حدود ۳ تا ۳.۵ میلیون 
یورو دستمزد دریافت می کند. با توجه به عملکرد نه چندان رضایت بخش او و رقابت شدید در خط 
حمله، مدیران باشگاه تصمیم گرفته اند این بازیکن را به فروش برسانند. باشگاه اینتر رقم ۵ میلیون 
یورو را به عنوان قیمت فروش طارمی اعلام کرده است. بدین ترتیب، هر باشگاهی که بخواهد مهاجم 
ایرانی را جذب کند باید علاوه بر پرداخت این مبلغ به اینتر، با خود طارمی نیز بر سر حقوق سالیانه 

به توافق برسد.

 وضعیت پیشنهادات برای طارمی
با وجود شــایعات گسترده درباره پیشنهادات متعدد، هنوز هیچ یک از این پیشنهادات به صورت 
رسمی به باشگاه اینتر ارائه نشده است. رسانه های ایتالیایی به نقل از منابع نزدیک به باشگاه اینتر و 
خبرنگاران حوزه نقل و انتقالات اروپا از وجود حداقل چهار پیشنهاد نام برده اند: دو پیشنهاد از لیگ برتر 
انگلیس )فولام و ناتینگام فارست(، یک پیشنهاد از ترکیه )بشیکتاش( و یک پیشنهاد از لیگ عربستان.

هرچند این اخبار به نوعی امیدواری را برای آینده طارمی به وجود آورده اســت، اما تاکنون هیچ 
مذاکره رســمی و جدی بین باشگاه ها و مدیر برنامه های طارمی صورت نگرفته است. گفته می شود 
تنها پیشــنهادی که کمی جدی تر به نظر می رســد، پیشنهادی است که به صورت مستقیم با مدیر 

برنامه های مهاجم ایرانی در باشگاه بشیکتاش ترکیه مطرح شده است.

 چالش های طارمی در مذاکرات
یکی از بزرگترین مشــکلات طارمی، تفاوت دستمزد مورد انتظار او با سقف پرداختی باشگاه های 
متقاضی است. او در اینتر سالیانه بین ۳ تا ۳.۵ میلیون یورو دریافت می کند و پیدا کردن باشگاهی 
که بتواند چنین دستمزدی پرداخت کند و در عین حال رقم انتقال ۵ میلیون یورویی را نیز بپردازد، 
کار چندان آســانی نیســت.همچنین، شرایط فعلی بازار نقل و انتقالات اروپا و وجود گزینه های زیاد 
برای باشگاه ها در خط حمله، کار را برای طارمی سخت تر کرده است. او که در پورتو درخشش خوبی 

داشت، هنوز نتوانسته خود را به سطحی برساند که اینتر و هوادارانش انتظار داشتند.

 آینده مبهم؛ ماندن یا رفتن؟
با توجه به اینکه قرارداد طارمی حداقل برای یک فصل دیگر پابرجاست، سرنوشت او هنوز قطعی 
نیســت و ممکن اســت تا پایان فصل فرصت داشته باشد تا به ترکیب تیم بازگردد و شرایط خود را 
تغییر دهد. اما اگر مذاکرات با باشگاه های دیگر پیش نرود یا رقم مورد نظر اینتر پرداخت نشود، ممکن 

است ماندن او در اینتر به عنوان نیمکت نشین ادامه یابد.
در هر صورت، هواداران فوتبال ایران به خصوص علاقه مندان به طارمی منتظر تصمیم نهایی باشگاه 

و بازیکن هستند و چشم به راه اخبار رسمی و تحولات آینده خواهند بود.

مهدی رحمتی با عقد قراردادی یک ساله 
هدایت خیبر خرم آباد را بر عهده گرفت تا 
در فصل بیســت وچهارم لیــگ برتر روی 

نیمکت این تیم بنشیند.
 پس از قطع همکاری رســمی خیبر با 
محمد ربیعی، مدیران این باشگاه مذاکراتی 
را بــا گزینه های مختلف انجام دادند و در 
نهایت با مهدی رحمتی برای هدایت این 
تیــم در فصل جدید رقابت های لیگ برتر 
به توافق رسیدند. قرارداد طرفین ساعتی 
قبل نهایی شــد و حــالا رحمتی باید در 
زمــان باقی مانده تا شــروع فصل جدید، 

برنامه آماده سازی تیمش را آغاز کند.رحمتی اواسط فصل گذشته هدایت شمس آذر قزوین را برعهده گرفت و با این تیم توانست 
رقابت های لیگ برتر را با رتبه ســیزدهم به پایان برســاند، اما پس از پایان فصل، همکاری او با شــمس آذر ادامه پیدا نکرد و حالا 
حضــور در خیبــر، مقصد جدید این مربی جوان خواهد بود که پیش از این تجربه حضور روی نیمکت تیم های پدیده، آلومینیوم، 

نساجی، هوادار و شمس آذر را داشته است.
رحمای در حالی هدایت خیبر را بر عهده می گیرد که این تیم حدود چهل روز پیش محمد ربیعی را به عنوان سرمربی معرفی 
کرده بود و در این مدت نیز چند بازیکن با نظر مستقیم او جذب شدند. اما به دلیل اختلاف بر سر مسائل مالی، ربیعی پیش از 

آغاز رسمی تمرینات تیم، از ادامه همکاری انصراف داد و جدایی اش به صورت رسمی اعلام شد.
حالا رحمتی کار خود را در شرایطی آغاز می کند که بخشی از ترکیب تیم از پیش بسته شده است اما با این حال، خیبری ها 
امیدوارند حضور یک چهره باانگیزه مانند رحمتی، بتواند مسیر تیم را در دومین فصل حضور در سطح اول فوتبال ایران هموار کند.

نکته مهم در مورد مهدی رحمتی این است که مذاکره او با مالک باشگاه خیبر و مدیریت این باشگاه به سرعت پیش رفت تا 
او هدایت این تیم را برعهده بگیرد و قرار است تمرینات را نیز به سرعت آغاز کند.

رحمتی که سابقه طولانی حضور در استقلال و سپاهان را در دوران بازیکنی دارد، حالا در حالی هدایت خیبر را برعهده گرفته 
که این پنجمین تجربه مربیگری او خواهد بود و رحمتی هم کم کم به جمع مربیان باتجربه ایران اضافه خواهد شد.

علیرضــا جهانبخــش که بــه تازگی 
قراردادش با تیم هیرنفین هلند به پایان 
رســیده، در زمان حضور در این باشگاه 
هلنــدی مصاحبــه ای با یــک خبرنگار 
ایرانی الاصــل انگلیســی زبــان به زبان 
انگلیســی انجام داده که در بخش هایی 
از ایــن مصاحبه، راجع بــه چالش های 
آینده خود و شــرایط تیــم ملی فوتبال 
ایران صحبت کرده است. جهانبخش در 
خصوص سرنوشت خود می گوید: »شخصاً 
دوســت دارم کمی بیشتر در اروپا بمانم. 
همیشه می گفتم مسائل مالی هیچ وقت 
اولویت اول و دوم من نبوده و در طول سال ها این را نشان دادم. در این دو سال آخر من آفرهای خیلی خوبی از خاورمیانه و 
امریکا و مکزیک و کشورهای دیگر داشتم ولی در آخر یک چیزی به من می گوید که هنوز می توانم در اروپا و سطح بالا بمانم. 
الان در۳۰ سالگی ام هستم و باید درباره اش تصمیم بگیرم. من چند سال خوب دیگر تا رسیدن به انتهای حرفه ام دارم. اول از 
همه باید از آن لذت ببرم و بهترین کار را بکنم ولی همان طور که گفتم شخصاً دوست دارم تا جایی که می شود در اروپا بمانم ولی 
در حرفه ما شما هیچ وقت نمی دانید که چه اتفاقی می افتد. باید انتخاب درستی داشته باشیم و ببینیم در آینده چه می شود.«

علیرضا جهانبخش راجع به احساس خود در خصوص کاپیتانی تیم ملی ایران نیز صحبت کرده است: »توضیح دادن احساساتم 
واقعاً ســخت است. خیلی این ســؤال را از من می پرسند که چه حسی دارد نماینده کشورت و کاپیتان تیم هستی و من فقط 
می توانم بگویم بزرگترین مسئولیت ممکن است خصوصاً با شرایط الان ایران در داخل و خارج از کشور و من هیچ وقت دنبال 
فشــار آوردن نبودم و گذاشــتم زمان بگذرد و هرچه که اتفاق بیفتد را می پذیرم. الان دو ســه ســالی می شود که افتخار دارم 
کاپیتان تیم باشــم ولی همان طور که گفتم یک مســئولیت خیلی بزرگ و مهم است و چه مفهومی برای مردم دارد. من سعی 
می کنم بهترینم را به نمایش بگذارم و مطمئن باشم که آدم درستی برای این کار هستم ولی بازیکنان دیگری هم هستند که 
چندین ســال در تیم حضور داشــتند و آدم های خوب و فوتبالیست های عالی هستند و از همه مهم تر دوست خوبی برای من 

هستند و می توانند کاپیتان بشوند. اینکه چه کسی بازوبند کاپیتانی را می بندد مسأله ای نیست.

رحمتی درخیبر می خواهم در اروپا بمانم
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  سخت ترین صحنه بازی امین زندگانی 
در مختارنامه

امین زندگانی، بازیگری که در سریال مختارنامه 
نقش حضرت مسلم)ع( را داشته، درباره بازی در این 
سریال مذهبی گفت: »یکی از سخت ترین صحنه ها 
برایــم همان لحظه ای بود که حضرت مســلم)ع( 
می خواست آب بنوشد و خون دهانش اجازه نمی داد 
که  بسیار حزن انگیز بود یا آن لحظه ای که در کوچه 
متوجه می شــود تنها شده، واقعاً حس غربت را در 
اوج خودش منتقل می کرد. این لحظه ها واقعاً روی 

روح من تأثیر گذاشتند.«

  تجلیــل از احمد آقالــو در اجرای 
نمایشنامه خوانی »پل«

جلسه نمایشنامه خوانی نمایش »پل« نوشته 
محمد رحمانیان و به کارگردانی حسن جودکی در 

تالار »سایه« مجموعه تئاترشهر برگزار شد.
این اجراخوانی به احمد آقالو، هنرمند فقید تئاتر 

و سینما تقدیم شد.
احمد آقالو یکی از آخرین حضورهای خود را بر 
صحنه تئاتر در بهار سال ۱۳۸۲ و با بازی در همین 
نمایش »پل« در تالار »چهارسو« مجموعه تئاترشهر 

به ثبت رسانده بود.

 آغاز فصل سوم »با ضیا«
فصل ســوم »با ضیا«، آغاز  شد. ضیا در فصل 
قبلی که علی رغم پخش مســتقل صرفاً در بستر 
یوتیوب، به مخاطب چند میلیونی رســیده بود، 
ترکیب متنوع و خاصی از میهمانان را میزبانی کرد.

از خوانندگان رپ همچون محمدرضا شایع و گاد 
پوری گرفته تا خوانندگان پاپی چون زانیار خسروی، 
احسان دریادل، معین زد و حتی حسین تهی در 
آن ســوی مرز؛ از چهره های سینمایی چون فرزاد 
مؤتمن و اردشــیر رستمی و هوشنگ گلمکانی تا 
حسن معجونی از بین تئاتری ها  به برنامه او آمدند.

 بازگشت مهدی سلوکی به سینما
 مهدی سلوکی پس از ســال ها دوری از پرده 
نقره ای، با »پارام« به کارگردانی علیرضا خرســند 
و تهیه کنندگی مشــترک با بهــروز چایهل عضو 
انجمن تهیه کنندگان و کارگردانان بالیوود به سینما 
بازگشت.به گفته علیرضا خرسند پارام با روایتی تازه، 
نگاهی متفاوت به مفاهیم انسانی و اجتماعی دارد 
و حضور سلوکی در نقشی متفاوت، توجه بسیاری 
از علاقه مندان سینما را به خود جلب خواهد کرد. 
خوانندگی تیتراژ این پروژه را پرواز همای بر عهده 

داشته است.

 کویر شریعتی با روایتی دیگر
کتاب »کویر؛ تجربه مدرنیته ایرانی« تفسیر و 
بازخوانی اثر دکتر علی شریعتی با عنوان »کویر« 
اســت که به بررســی تجربه مدرنیته در ذهنیت 
ایرانی می پردازد. شریعتی در »کویر« نیمه پنهان 
هویت ایرانی را به تصویر می کشد و مسائل محوری 
مانند خودآگاهی، مواجهه با جهان مدرن و بحران 
هویت را بررسی می کند. این کتاب بیانگر رویارویی 
انسان ایرانی با عناصر جهان جدید است؛ جهانی که 
پیش از او شکل گرفته و او را در موقعیتی بی پناه 
و با هویتی پاره پاره رها کرده است.عناصری مانند 
فروریزی ارزش ها، خردباوری ســرد دنیای مدرن، 
تنهایی، فردیت و نهیلیسم، تجربه مدرنیته ایرانی را 
شکل می دهند. شریعتی در این اثر به موضوعاتی 
مانند تردیدها، تنهایی، عشــق، نهیلیسم و هویت 
انسان ایرانی می پردازد.معتمد دزفولی در مقدمه 
اشاره می کند که خوانش »کویر« در واقع خوانش 
خود ماست، چرا که این کتاب آینه ای از ناسازه ها 
و پارگی های وجودی انســان ایرانی مدرن است. 
مســأله اصلی کتاب، خودآگاهی و درک وضعیت 
معاصر ذهنیت ایرانی اســت؛ وضعیتی که در آن 
انسان ایرانی خود را در جهانی از پیش شکل  گرفته 
می یابد و به دلیل تجدد دیرهنگام، با هویتی پاره پاره 
و بحران زده مواجه می شود.به طور خلاصه، این کتاب 
به بررسی تجربه مدرنیته در ایران و بحران هویت 
ناشی از مواجهه با جهان جدید می پردازد و خواننده 
را به تأمل در مورد وضعیت انسان ایرانی در جهان 
مدرن دعوت می کند.این کتاب توســط نشر نگاه 

معاصر وارد بازار کتاب شده است.

 اکران آنلاین »قوی دل«
پلتفرم هاشور به تازگی برنامه های اکران های 
آنلاینش را به روز کرده اســت. در تازه ترین اکران 
آنلاین این پلتفرم، »قوی دل« دارنده سیمرغ بلورین 
بهترین مستند چهل و دومین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر و تندیس شیر سنگی بهترین کارگردانی 
فیلم بلند از جشن مستقل سینمای مستند را هم 
دریافت کرده بود که به نمایش در خواهد آمد.اکران 
آنلاین فیلم مســتند »قوی دل« به تهیه کنندگی 
سعید الهی و کارگردانی علی فراهانی صدر )تولید 
مرکز گسترش سینمای مستند، تجربی و پویانمایی( 
از ۱۸ تیرماه آغاز می شود.مستند »قوی دل« پیش از 
این در هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند 
»سینماحقیقت« موفق به کسب جایزه ویژه هیأت 
داوران، جایزه ویژه شــهید آوینــی و جایزه ویژه 
تماشاگران شد.این مستند درباره ورود خون های 
آلوده به ایران است. احمد قوی دل، با بیمار شدن 
پســرش درصدد احیای حق بیمــاران در پرونده 

داروهای آلوده برمی آید. 

موقعیت ژئوپلیتیک حساس و تجربه هایی  ازجمله جنگ تحمیلی اخیر و حملات 
سایبری، باعث شده است پدافند غیرعامل به یکی از ارکان اصلی امنیت ملی تبدیل 
شود. اما آنچه این حوزه را متحول کرده، ورود فناوری های نوینی همچون هوش 
مصنوعی است؛ فناوری ای که حالا نه تنها در صنایع و زندگی روزمره، بلکه در قلب 

مدیریت بحران و امنیت کشور نقش آفرینی می کند.
 

 کاهش آسیب پذیری زیرساخت ها
پدافند غیرعامل در ایران با هدف کاهش آسیب پذیری زیرساخت ها و جامعه در 
برابر تهدیدات بدون نیاز به جنگ مستقیم، طراحی شده است. حفاظت از نیروگاه ها، 
شبکه های ارتباطی، مراکز درمانی و حتی استتار و اختفای استراتژیک تأسیسات 

مهم با فناوری های روز، تنها بخشی از این راهبرد است. اما چالش هایی مانند 
فرسودگی زیرساخت ها، ضعف هماهنگی بین سازمانی و ظهور تهدیدات جدیدی 
مثل حملات سایبری و سلاح های هوشمند، ضرورت بهره گیری از ابزارهای نوین را 
دوچندان کرده است.در این میان، هوش مصنوعی توانسته با ورود به حوزه پدافند 
غیرعامل، افق های تازه ای رقم بزند. سامانه های پیش هشدار مبتنی بر شبکه های 
عصبی و یادگیری عمیق، داده های ماهواره ای و تحرکات دشمن را تحلیل می کنند 
و می توانند وقوع تهدید را با دقتی بالا پیش بینی کنند. پردازش زبان طبیعی نیز 
به کمک رصد ارتباطات دشمن و شناسایی کلیدواژه های نظامی و خرابکارانه در 
شبکه های اجتماعی و رادیویی آمده و دقت عملکرد بالایی دارد. همچنین سامانه های 
تشخیص نفوذ هوشمند، حملات سایبری پیچیده را شناسایی و پهپادهای خودران 

و شبکه های حسگر هوشمند هم مرزها را به صورت ۲۴ ساعته پایش می کنند.در بخش مهندسی 
دفاعی، شبیه سازی مقاومت سازه ها با یادگیری ماشین و بهینه سازی مکان یابی پناهگاه ها با 
الگوریتم های ژنتیک، امکان ساخت پناهگاه هایی با مقاومت و کارایی بالا را فراهم کرده است. 
این فناوری ها با دقتی بالا، نقش مهمی در مدیریت بحران و کاهش تلفات دارند. حتی در زمان 
وقوع بحران، روبات های امدادگر با دوربین های چندطیفی، بازماندگان را شناسایی می کنند و 

شبکه های توزیع هوشمند، منابع را به شکل بهینه به مناطق آسیب دیده تخصیص می دهند.
 

 چالش های پدافند غیرعامل در ایران
با وجود تلاش های گسترده برای به کارگیری هوش مصنوعی در پدافند غیرعامل ایران، این 
مسیر با موانع و چالش های جدی روبه روست. یکی از مهم ترین چالش ها، نیاز به زیرساخت های 
فناورانه پیشرفته است؛ توسعه هوش مصنوعی بدون دسترسی به ابررایانه ها، تجهیزات پردازشی 
قوی مانند GPUها و همچنین فضای ابری مناسب، عملًا امکان پذیر نیست و در حال حاضر 
کشور با محدودیت های جدی در این زمینه مواجه است. علاوه بر آن، کمبود داده های آموزشی 
واقعی و باکیفیت، یکی دیگر از موانع اساسی است؛ چرا که سیستم های هوش مصنوعی برای 
عملکرد مؤثر، نیازمند حجم عظیمی از داده های دقیق و به روز هستند و جمع آوری، پاک سازی و 
یکپارچه سازی این داده ها به ویژه در حوزه های حساس دفاعی، بسیار دشوار است.از سوی دیگر، 
آسیب پذیری سیستم های هوشمند در برابر حملات سایبری و تهدیدات ترکیبی سایبری-فیزیکی، 

نگرانی های جدی امنیتی ایجاد می کند.
 

 راهکارهای کلیدی
برای عبور از این موانع، توسعه زیرساخت های بومی مانند اینترنت ملی، راه اندازی شبکه ملی 
اطلاعات و استفاده از پلتفرم های ارتباط جمعی داخلی اهمیت ویژه ای دارد، چرا که این اقدامات 
می تواند کنترل و حکمرانی ملی بر فضای سایبری را تقویت کند و وابستگی به سرویس های 
خارجی را کاهش دهد. ایجاد بانک های داده یکپارچه و امن، به کارگیری پروتکل های امنیتی 
ویژه و رمزنگاری پیشرفته و همچنین آموزش نیروی انسانی متخصص از دیگر راهکارهای کلیدی 
است که باید به صورت جدی دنبال شود. علاوه بر این، تدوین مقررات و چهارچوب های قانونی 
مناسب برای مدیریت هوش مصنوعی، حفاظت از حریم خصوصی و جلوگیری از سوءاستفاده های 

احتمالی، از الزامات حیاتی در این مسیر به شمار می رود.
 

 یک ضرورت استراتژیک
درنهایت باید گفت که ادغام هوش مصنوعی و فناوری های جدید با پدافند غیرعامل نه یک 
انتخاب، بلکه ضرورتی استراتژیک برای ایران به شمار می رود. عبور موفقیت آمیز از این چالش ها 
مستلزم اراده ملی، سرمایه گذاری هدفمند، همکاری میان دستگاه های مختلف و ارتقای فرهنگ و 
آگاهی عمومی نسبت به اهمیت پدافند غیرعامل و فناوری های نوین است. تنها با چنین رویکردی 
برای  ابزاری راهبردی  به عنوان  از ظرفیت های هوش مصنوعی و فناوری های جدید  می توان 
افزایش تاب آوری و امنیت کشور بهره برداری کرد. توسعه زیرساخت های بومی و آموزش نیروی 
انسانی، می تواند ایران را به یکی از کشورهای پیشرو در حوزه هوش مصنوعی دفاعی تبدیل کند.
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  عکس نوشت

 کارتون

  

خروج اتباع 
افغانستانی 

غیرمجاز - مرز 
دوغارون

  

توزیع غذا در غزه

عزاداری، نوحه 
خوانی، زنجیرزنی، 

پختن نذری، 
علم کشی و… از 
جمله مراسمی 

است که در سراسر 
ایران در روزهای 
محرم به خصوص 
تاسوعا و عاشورا 
برپا می شود. اما 
بعضی از شهرها 

آداب و رسوم 
خاصی دارند که در 
این اینفوگرافیک 

به آن پرداخته شده 
است.

 
اینفوگرافیک 

زبان مادری درگاهی برای ورود به دنیای فرهنگ 
و تمدنی است که زیست نیاکان ما در بستر آن شکل 
گرفته، در واقع گذشتگان میراث فرهنگی ارزشمندی 

را برای ما به یادگار گذاشته اند که زبان نیز بخشی مهم 
از این میراث است و نگهداشت زبان فارسی به عنوان 
یک وظیفه برای حفظ اصالت، هویت و فرهنگ ایرانی 
اسلامی ماست.زبان فارسی فقط یک زبان نیست بلکه 
ریشــه در فرهنگ اصیل و هویت ایرانی دارد که باید 
آن را قدر بدانیم و همه ما اعم از مسئولان و مردم در 

مســیر حفظ و ارتقاء ادبیات فارسی بکوشیم ایسنا 
در این گزارش به مناســبت ایام گرامیداشــت روز 
قلم ضمن مصاحبه با دو تن از کارشناســان حوزه 
ادبیات فارسی درباره مشکلات کنونی زبان فارسی 
 بــه لزوم حفظ زبان فارســی به عنوان بخشــی از

 هویت ایرانی پرداخته است.

زبان فارسی؛ آئینه تمام نمای 
هویت ایرانی

یکی از عناصر و مؤلفه هایی که در شکل گیری یک سریال تاریخی و ماندگاری آن در حافظه هنری مخاطب نقش دارد بدون 
شک موسیقی متن آن است. اگرچه هنرموسیقی تعامل نزدیکی با هنر سینما داشته، اما حجم و نقش این همکاری در ساخت 
پروژه های تاریخی بیشتر و پررنگ تر است. هنوز هم بهترین موسیقی متن فیلم هایی که به یک خاطره و نوستالژی بدل شده اند 

تاریخی است. در کشور خودمان هم موسیقی متن سریال های تاریخی مثل سربداران، افسانه سلطان و شبان، مربوط به آثار 
هزاردستان و سریال امام علی)ع( از حافظه تاریخی مردم پاک نشده و شنیدن آن همچنان لذت بخش بوده و 

به نغمه های ماندگار بدل شده اند.
 یکی از ویژگی های سریال مختارنامه که نظر مخاطب را به خود جلب کرده موسیقی متن و تیتراژ آن 

از  گرفتن  الهام  واسطه  به  که  به است  خاصی  حال  و  حس  مذهبی،  و  عاشورایی  نواهای 
دلنواز و این سریال بخشیده  نهفته در آن  و همچون لالایی 

این  در  است.  دلنشین 

موسیقی حزن و اندوهی موج می زند که برساخته قصه و قهرمان آن است و موقعیت تاریخی و مذهبی داستان را در ملودی و 
نغمه هایش بازنمایی می کند.

 موریس ژار، آهنگساز نامی فرانسوی و سازنده موسیقی فیلم محمد رسول الله)ص( برای ساخت موسیقی این فیلم مدتی را در 
عربستان و بیابان های لیبی زندگی کرد تا بتواند از تجربه زیستن در این محیط برای ساخت موسیقی فیلم الهام بگیرد و به حس 
و حالی از فضای جفرافیایی و تاریخی آن دوره برسد.  اما به نتیجه ای نمی رسد و حتی از همکاری با این فیلم و ساخت موسیقی 
آن انصراف می دهد، ولی وقتی داشت برمی گشت گلبانگ اذانی را می شنود که از ملودی آن الهام می گیرد و دوباره برمی گردد 
و کارش را شروع می کند و ماحصل آن همان موسیقی معروف فیلم محمد رسول الله)ص( می شود. اما امیر توسلی که با هویت 
و بافت این موسیقی آشنا بود و به نوعی با آن بزرگ شده  بود راحت تر توانست به آنچه که می خواهد بسازد دست یابد. در واقع 
حس و حال و آشنایی با این جنس از موسیقی در حافظه تاریخی و ضمیر ناخودآگاه من از قبل وجود داشت و با آن غریبه نبود.

موسیقی »مختار نامه« بشدت متأثر از موقعیت قصه و شرایط تاریخی آن است. مثلًا زمانی که قصه در مکه می گذرد بافت 
موسیقی بیشتر عربی می شود و از سازهای عربی استفاده شده است، اما وقتی قصه در عراق و کوفه روایت می شود جنس موسیقی 
و نوع سازها تغییر می کنند. آهنگساز تلاش کرده هم بر اساس شخصیت های قصه و هم موقعیت جغرافیایی قصه، جنس و لحن 
موسیقی متن را تنظیم کند. برای اینکه حس و حال یک موسیقی و نغمه عربی در مخاطب ایجاد شود لزوماً از سازهای عربی 
استفاده نشده، هرچند نشانه های موسیقی این جغرافیا لحاظ می شود.در موسیقی این سریال علاوه بر المان های جغرافیایی که 
متأثر از سرزمین اعراب است از برخی مفاهیم و انگاره های دینی و ارزش های معنوی نیز الهام گرفته شده که به یک سرزمین خاص 
محدود نمی شود و سویه عام تری دارد. به عبارت دیگر، برخی مفاهیم و انگاره های مذهبی و انسانی که در قصه مختار وجود داشته 

در شکل گیری موسیقی سریال لحاظ شده و چه بسا بیش از عناصر دیگر متأثر از این وجه داستان بوده است.
مختارنامه و موقعیت قهرمان آن از حیث دراماتیک دارای دو وجه حماسی و تراژدی است که به نظر می رسد این دو سویه 
ماجرا به شکل متوازنی در موسیقی سریال لحاظ نشده و وجوه تراژدی و سوزناک بودن آن بیش از وجوه حماسی آن است. یکی 
از ویژگی ها و شاید تفاوت های مختارنامه با سریال امام علی)ع( حضور پررنگ و حجیم صحنه های نبرد و جنگ است. گویی این 
موقعیت های جنگی در شکل گیری موسیقی مختارنامه هم تأثیر داشته است. همان طور که موسیقی این سریال تحت تأثیر مفاهیم 

و معنویت قصه بوده است.
 واقعیت این است که موسیقی سریال امام علی)ع( را می شود با دهان تقلید کرد، اما موسیقی مختارنامه را نمی شود با دهان 
تکرار کرد یا دست کم دشوار است. این موسیقی متن چنان در حافظه موسیقایی مخاطب تنیده شده که با شنیدنش تصویر 
را هم با ذهن احضار می کند و به دلیل همین قابلیت بصری می توان آن را با بسیاری از صحنه های روز مثلًا عزاداری های امروز 
استفاده کرد و به آن شور حماسی بخشید. موسیقی مختارنامه به عنوان یک اثر هنری مستقل یک اثر ماندگار در تاریخ موسیقی 
و سینمایی ماست که به قول خود امیر توسلی خالق این اثر بغض فروخفته تاریخ است که به موسیقی حماسی تبدیل شده است.
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